
شهردار قم:

آیت الله امینی فرهیخته ای مردم محور و ولایت مداربود

مرکز تعویض پلاک قم، باز یا بسته؟

امیرآبادی نماینده مردم قم:

خدمات مردم قم درمبارزه با کرونا 
باید درتاریخ ثبت شود
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روزنامه صبح ایران

مدیرحوزه های علمیه درنامه ای به وزیر ارتباطات: 

زیرساخت های شبکه ملی 
اطلاعات توسعه یابد
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مدیرحوزه های علمیه درنامه ای به وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات بیان کرده است: زیرساخت های شبکه ملی اطلاعات توسعه 
یابد و زمینه لازم برای تبدیل شدن این شبکه به بستری امن، سریع، سالم و ارزان برای بهره گیری هوشمند،کارآمد و مدیریت شده 
از محتوا و خدمات داخلی و شبکه جهانی اینترنت فراهم آید.  آیت الله علی رضا اعرافی درنامه خود به محمدجواد آذری جهرمی  
افزوده است: توسعه خدمات پایه داخلی، به ویژه جستجوگر ملی، مورد اهتمام جدی باشد. وی ادامه داده است: از تأمین کنندگان این

نماینده مردم قم درمجلس شورای اسلامی گفت: : در تاریخ 
باید نوشته شود که مردم قم چگونه در خصوص مبارزه با ویروس 
کرونا به میدان آمده و تلاش هایی انجام دادند که در تاریخ ماندگار 

خواهد بود.  احمد امیرآبادی فراهانی روز شنبه در جلسه هفته 
سلامت با حضور نمایندگان قم در مجلس شورای اسلامی با 

اشاره به اقدامات ستاد مردمی مبارزه به کرونا، اظهارداشت : 

فروش قبردرقبرستان های داخل شهر قم تا50میلیون تومان؟!

آیت الله امینی فقیهی 
انقلابی و اسوه اخلاق 

نگاهی به زندگینامه پربار آیت الله ابراهیم امینی؛

پیکر آیت الله امینی امروز درحرم مطهربه خاک سپرده می شود

رهبر معظم انقلاب اسلامی :

سخنگوی شورای اسلامی شهر قم گفت: مراحل اجرایی پروژه فاز پنج عمار یاسر 
از شهریورماه آغاز شود که در حدفاصل تونل غدیر تا خیابان شهید فاطمی این پروژه 
اجرا می شود.  محمود مسگری با اشاره به آخرین وضعیت اجرای پروژه فاز پنج عمار 
یاسر اظهار داشت: 80 میلیارد تومان سال گذشته برای این پروژه اختصاص داده 
شد که در سال جاری نیز این مبلغ برای آن پیش بینی شده است. وی با تأکید بر 
اهمیت اجرای پروژه و نقش کلیدی آن برای ساماندهی هسته مرکزی شهر ابراز کرد: 
امیدواریم مراحل اجرایی این پروژه از شهریورماه آغاز شود که در حدفاصل تونل غدیر

وظیفه  گفت:  قم  شهرداری  بحران  مدیریت  و  غیرعامل  پدافند  مرکز  مدیرکل   
از مشکلات  اما بخشی  شهرداری جمع آوری آب های سطحی داخل شهر است، 
مربوط به سیلاب های است که از خارج از محدوده شهری وارد قم می شود.  علی اکبر 
اینکه در سال های اخیر شهرداری قم  بیان  با  با خبرنگاران  رحیمی در گفت وگو 
اقدامات قابل توجهی در حوزه ایمنی و آتش نشانی انجام داده است اظهار کرد: با این 
اقدامات شهر قم به استانداردهای جهانی این بخش بسیار نزدیک شده است. وی با 

بیان اینکه به ازای هر 50 هزار نفر یک ایستگاه آتش نشانی در قم احداث شده است

سخنگوی شورای اسلامی شهر قم :

عملیات اجرایی  فاز ۵ عمار یاسر تا شهریورماه آغاز می شود 
مدیرکل مرکز پدافند غیرعامل و مدیریت بحران شهرداری قم :

منشأ بسیاری از آب گرفتگی های قم خارج از شهر است
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مدیرکل کمیته امداد امام خمینی)ره( استان قم گفت: مجموع 
بوده  ریال  کمک های مردمی درسال گذشته مبلغ ۶۷۲ میلیارد 
که نسبت به سال ۹۷ به میزان ۴۴ درصد رشد داشته است.  اکبر 
میرشکار افزود: در سال ۹8 تعداد یک هزار و 800 خانواده جدید 
تحت حمایت کمیته امداد امام)ره( قرار گرفته اند و در مجموع حدود 
۷0 درصد از خانواده های تحت پوشش را با سرپرست زن تشکیل 
می دهند. وی با بیان اینکه درحال حاضر بیش از ۲۲ هزار خانواده 

به تعداد حدود ۴0 هزار تن در استان قم تحت حمایت کمیته امداد

ناحیه  امور عمرانی استانداری قم گفت: 5  معاون هماهنگی 
به زودی  که  تعریف شده  سال ۹۹  در  قم  روستاهای  در  صنعتی 
عملیاتی می شود.   محسن بهشتی با اشاره به اهمیت روستاها 
از 95  بیش  آنکه  داشت:با  اظهار  استان  در  اشتغال  توسعه  در 
درصد مردم استان قم در شهر ساکن بوده ولی روستاهای استان 
ظرفیت های مناسب در افزایش تولید، کاهش نرخ بیکاری و ایجاد 
اشتغال دارند. وی ایجاد 5 ناحیه صنعتی در روستاهای خورآباد، 
طغرود، سیرو، لنگرود و دستجرد را یکی از برنامه های اشتغال زایی

مدیرکل کمیته امداد امام خمینی)ره( استان قم خبرداد:

رشد۴۴ درصدی کمک های مردمی 
به کمیته امداد قم 

معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری قم :

۵ ناحیه صنعتی در روستاهای قم 
احداث می شود 
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آیت الله امینی ؛ روحانی انقلابی، 
صادق و مجاهد بود

فرزند آیت الله امینی:
 مراسم بزرگداشت  در فرصت مناسب برگزار می شود
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رییس جمهوری گفت: به رغم آنکه در مسیر کنترل بیماری قرار داریم، اما اگر چنانچه 
سطح هشدارها و هوشیاری مردم کاهش یابد، خدای ناکرده ممکن است بیماری اوج 
بگیرد و در این شرایط ناگزیر به احیاء مجدد محدودیت ها باشیم که البته امیدواریم مردم 
عزیز کماکان هشدارها را جدی بگیرند و جز برای امور ضروری زندگی از منزل خارج 

نشوند. 
حجت الاسلام والمسلمین حسن روحانی روز شنبه در جلسه روسای کمیته های 
تقلید،  از همراهی مراجع عظام  با قدردانی  با کرونا،  تخصصی ستاد ملی مقابله 
علما و روحانیت در مسیر مقابله و کنترل بیماری کرونا، گفت: دقیقاً حساسیت ها و 
دغدغه های مراجع عظام، علما و روحانیت معظم طی مدت کنترل بیماری برای 
مراقبت از جان و سلامتی مردم به موازات و به همان میزان حساسیت و دغدغه 
مسئولین بهداشت و درمان بوده است که این موضوع بسیار حائز اهمیت است و 
جا دارد از همکاری و همراهی تمامی مراجع، علما، روحانیت، ائمه جمعه متولیان 

هیأت های مذهبی تشکر و سپاسگزاری کنم.
رئیس جمهوری در ادامه با اشاره به گزارش وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی 
درباره دستیابی به وضعیت رضایت بخش نسبی در مقابله با شیوع بیماری کرونا، 
همکاری و همراهی مردم را در رعایت پروتکل های بهداشتی مایه مباهات دانست و 
اظهار داشت: اگر همکاری مردم در کنار تمهیدات اتخاذ شده، همچنان تداوم پیدا 

کند، تا اندازه ای می توانیم نسبت به قطع زنجیره شیوع این بیماری امیدوار باشیم.
روحانی با اشاره به گزارش ها از تمهیدات اتخاذ شده، گفت: اقدامات و تمهیدات 
انجام شده از جمله افزایش مراکز آزمایشگاهی و تسریع در ارائه نتایج آن در زمان های 
کوتاه تر و همچنین تلاش کادر درمانی کشور و مراقبت های آنان از بیماران، باعث شده 

افراد زیادی بتوانند در کوتاه ترین زمان درمان شوند.
شرایط بازفعالیت مراکز مذهبی

رئیس جمهوری اظهار داشت: با مدیریت هماهنگ میان همه بخش ها و دستگاه ها 
و حضور بهنگام در استان ها و شهرستان های آلوده و اعمال مراقبت های ویژه و ایجاد 
محدودیت ها در آنها، از اوج گیری بیماری جلوگیری و سریعا وضعیت در این استان ها و 

شهرستان ها به سمت ثبات هدایت شد.
روحانی تصریح کرد: اقدامات انجام شده و ارزیابی ها نشان می دهد که به رغم آنکه 
در مسیر کنترل بیماری قرار داریم، اما اگر چنانچه سطح هشدارها و هوشیاری مردم 
کاهش یابد، خدای ناکرده ممکن است بیماری اوج بگیرد و در این شرایط ناگزیر به 
احیاء مجدد محدودیت ها باشیم که البته امیدواریم مردم عزیز کماکان هشدارها را 

جدی بگیرند و جز برای امور ضروری زندگی از منزل خارج نشوند و به مسئولان در 
کنترل بیماری تا رسیدن به یک وضعیت با ثبات و قابل اطمینان کمک کنند. رئیس 
جمهوری تأکید کرد: بدون تردید مسیر مقابله و کنترل این بیماری را بدون همراهی 

مردم نمی توان طی کرد.
روحانی گفت:  در عین حال براساس گزارش های  ارائه شده، کمیته های ستاد 
ملی موظف شدند که روند آغاز فعالیت در هر شهرستان و استان را با بررسی آمارها و 
شاخص های شیوع بیماری و وضعیت کنترل آن با رعایت شرایط خاص و پروتکل های 
مشخص، اعلام کنند و البته این موضوع بستگی تام و تمام به میزان ابتلا، بستری 
و فوتی های هر استانی دارد. وی گفت: از آنجا که مسئولین کادر درمانی و مراجع 
عظام و روحانیت معظم کشور دغدغه متقابل حفظ جان و سلامت مردم و در عین حال 
برقراری یک وضعیت قابل تحمل برای بازفعالیت مراکز مذهبی را دارند می توان امیدوار 
بود که در شرایط بهبود شاخص های کنترل بیماری، مراکز مذهبی کشور با تعیین 

شرایط و دستورالعمل هایی باز شوند.
ویروس کرونا سبک زندگی را تغییر داده است

 رییس جمهوری  همچنین عصر شنبه در نشست با فعالان بخش خصوصی اقتصاد 
کشور با بیان اینکه ویروس کرونا سبک زندگی را تغییر داده است، گفت: همه مناسبات 
اجتماعی و برنامه های زندگی بر مبنای جمع شدن است اما کرونا بر عکس آن را فاصله 

گرفتن از یکدیگر را به وجود آورده است. 
حجت الاسلام و المسلمین حسن روحانی افزود: در بسیاری از جاهای دنیا فقط یک 

مشکل کرونا وجود دارد اما یک مشکل اضافه تر مانند تحریم داریم.
روحانی بیان کرد: آنچه در این آزمایش تاریخی که همه دولت ها با آن مواجه شده 
است که چگونه کشور را اداره کنند و چگونه سلامت مردم خود را حفظ کنند. رئیس 
جمهور گفت: ابتدای شیوع ویروس کرونا در بسیاری از اقلام نیازمند بودیم و حتی 
پرستاران و کادر پزشکی امکانات لازم را نداشتند، اما امروز به صادر کننده برخی اقلام 
و تجهیزات در این باره تبدیل شده ایم. روحانی افزود: در حادثه ای که از بابت شیوع 
کرونا اتفاق افتاد و در شرایطی که مردم سختی مضاعفی را تحمل کردند، همه اعم 
از مردم، کارآفرینان، شرکت های دانش بنیان، نیرو های مسلح، نهاد های غیردولتی و 
بخش خصوصی به میدان آمدند و مردم ما با فداکاری در این زمینه موفق عمل کردند.
رئیس جمهور گفت: هم اکنون تجهیزات به اندازه کافی به پزشک و پرستار می رسد، 
در حالی که روز نخست چنین نبود و برخی از روحانی افزود: امروز بخش بزرگی از 
بیماران که وارد بیمارستان ها می شوند به سلامت از آنجا خارج می شوند و این نشان 
می دهد که در بخش بهداشت کشور، ضد عفونی کردن و تأمین نیاز های مردم به ویژه 

در این دو ماه کار بزرگی انجام گرفته است.
روحانی در تماس تلفنی امیر قطر مطرح شد؛
تحرکات  آمریکایی ها را با دقت زیر نظر داریم

 حجت الاسلام والمسلمین »حسن روحانی« همچنین  روز شنبه در تماس تلفنی 
»شیخ تمیم بن حمد آل ثانی« امیر قطر با وی، ضمن تبریک فرارسیدن حلول ماه 
مبارک رمضان به دولت و ملت مسلمان قطر و همه مسلمانان جهان، ابراز امیدواری 

کرد که این ماه برای امت اسلام برکات و خیرات فراوانی به همراه داشته باشد.
رییس جمهور و امیر قطر روابط و همکاری های تهران- دوحه را مثبت و رو به توسعه 

ارزیابی و بر ضرورت تقویت و تحکیم همه جانبه مناسبات دو کشور تاکید کردند.
روحانی با اشاره به تحرکات اخیر آمریکا در منطقه گفت: جمهوری اسلامی ایران 
فعالیت و تحرکات آمریکایی ها را با دقت زیر نظر داشته و آن را دنبال می کند اما هرگز 

آغازگر هیچ درگیری و تنش در منطقه نخواهد بود.          
»شیخ تمیم بن حمد آل ثانی« نیز در این گفت وگوی تلفنی با تبریک فرارسیدن ماه 
مبارک رمضان به دولت و ملت ایران، بر ضرورت تلاش همه کشورها برای جلوگیری از 

تنش آفرینی در منطقه تاکید کرد.

معاون کل وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی :

مردم برای اهدای خون مراجعه کنند
معاون کل وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی گفت: در اواخر اسفند ماه در 
تامین خون با بحران مواجه شدیم و با اقدامات رسانه ها از این بحران خارج شدیم. 
اعمال جراحی در  بیمارستان ها آغاز شده و به خون نیاز داریم و مردم نباید اهدای خون 
را فراموش کنند. از بیمارانی که بیماری سبک کرونا داشته اند نیز خواهش می کنیم 

برای اهدای پلاسما مراجعه کنند.
یرج حریرچی روز شنبه در نشست خبری ویدیو کنفرانس که از وزارت بهداشت برگزار 
شد، افزود: این دستاورد نتیجه اقدامات مناسب دولت و مردم است. در این شرایط 
که بازگشایی ها و کاهش فاصله گذاری اجتماعی به صورت هوشمند و تدریجی انجام 
می شود، هرگونه غفلتی می تواند عوارض جبران ناپذیر و شدیدی داشته باشد. تا کشف 
دارو و واکسن، در اکثر کشورهای جهان حدود دو تا سه طغیان بیماری دیگر در یک 
سال و چند ماه آینده خواهیم داشت. هرگونه غلت فردی، هم فرد و هم خانواده او را در 
معرض ابتلای شدید و مرگ و میر قرار می دهد و تعدد غفلت ها ممکن است فاجعه هایی 
ایجاد کند. بنابراین از مردم می خواهیم به شعار در خانه بمانیم و پرهیز از ترددهای 

غیرضروری وفادار باشند و این سربلندی ها در کشور را کماکان ادامه بدهند.
کاهش مراجعه به مراکز درمانی

وی بیان کرد: قبل از موضوع کرونا، به طور متوسط روزانه دو میلیون و ۳۵۰ هزار بار 
مردم به سیستم بهداشتی و درمانی دولتی و خصوصی مراجعه می کردند. در دو ماه 
اخیر این موضوع به طرز قابل توجهی کاهش یافته است. سالانه نزدیک به ۱۵ میلیون 
بار واکسن به کودکان و افراد بالغ تزریق می شد و هرگونه کاهش واکسیناسیون عوارض 

جبران ناپذیری در انواع بیماری ها مثل دیفتری، کزاز خواهد داشت.
حریرچی ادامه داد: سالانه حدود یک میلیون و چند صد هزار حاملگی داریم. سال 
گذشته یک میلیون و ۲۰۰ هزار بارداری موفق و به دنیا آمدن نوزاد داشتیم که امیدواریم 
امسال بیشتر باشد. مادران باردار نیاز به مراقبت دارند و حتما برای مراقبت های خود 
مراجعه کنند تا دچار انواع عوارض حاملگی نشوند. همین طور تقاضای ما این است 
که مراجعه کودکان زیر پنج سال نیز انجام شود. بیمارستان های خاص ما و برخی مراکز 
بهداشتی و درمانی درگیر کرونا بوده اند که در این مراکز هم اقدامات حفاظتی مناسب 

انجام می شود و سایر مراکز خدمت رسانی به بیماران کرونایی ندارند.
کاهش ۷0 درصدی مرگ بر اثر کرونا در کشور

اوج  به زمان  و آموزش پزشکی گفت: نسبت  معاون کل وزارت بهداشت، درمان 
بیماری کرونا در کشور، بیش از ۷۰ درصد موارد مرگ بر اثر این ویروس کاهش یافته و در 

اکثر استان ها روند نزولی بیماری به صورت قابل توجهی مشاهده می شود. 
وی افزود : در اظهاراتی که توسط مسئولان مختلف بیان می شود، تناقضی وجود 
ندارد و روند نزولی در اکثر استان ها در پذیرش بیماران بستری و کاهش مرگ و میر 
وجود دارد. نکته مهم این است که حدود ۳۰۰ بیمار که در تهران بستری می شوند، 
هشدار دهنده است. تعداد بیماران بستری در آی سی یو هنوز هشدار دهنده است. با 
این که مرگ و میر در مجموعه استان ها به زیر ۱۰۰ مورد کاهش یافته، اما حتی یک مرگ 
هم هشدار دهنده است. ۹۰ مورد مرگ در کشور یا ۳۰۰ مورد بستری در استان تهران یا 
هزار بستری جدید در کل کشور، رقم نیست و هر کدام عزیزان یک خانواده هستند و به 

این دلیل مجبوریم هشدار بدهیم و در عین حال مردم را آگاه کنیم.
هنوز دارویی برای کرونا ساخته نشده است

حریرچی اظهار کرد: هنوز هیچ داروی اختصاصی برای بیماری کووید ۱۹ ساخته 
متوسط  و  کم  اثر  یا  می شوند  تجویز  که  ویروسی  ضد  داروهای  اکثر  است.  نشده 
داشته یا بی اثر هستند. تجویز هر نوع دارو خارج از فهرست دارو و راهنماهای بالینی 
صحیح نیست و همراهان بیمار را دچار سردرگمی و مشکل می کند. مسئولان وزارت 
بهداشت ضمن درک احساسات افرادی که بیمار بدحال کرونایی دارند و می خواهند 
از کوچک ترین احتمالات برای نجات جان بیماران استفاده کنند، درخواست می کنند 

به وزارت بهداشت اعتماد کرده و اجازه بدهند بیماران با اصول صحیح درمان شوند.
 کرونا را سیاسی نکنید

معاون وزیر بهداشت در پاسخ به سوالی درباره سیاسی کردن موضوع کرونا در برخی 
اظهار نظرها گفت: الان در جنگ همه جانبه با ویروس کرونا هستیم. واقعیت این است 
که مدیران بهداشت و درمان، پزشکان و پرستاران و بهورزان و مراقبان سلامت سینه سپر 
کرده اند و در حال جنگ با کرونا هستند. هرگونه تحریک حتی در حد یک ضربه کوچک 
می تواند باعث پرت کردن حواس مدیران و کادر بهداشت و درمان شود. سیاست در 
جای خود مقدس است و باید به ساحت خودش محدود شود. موضوع سلامت به 
عنوان موردی که بخواهند از آن برای حمله به جناح یا دولت استفاده شود، نباید اتفاق 
بیفتد. وی ادامه داد: عملکردی که مجموعه نظام سلامت داشته شاید انتقاداتی به 
همراه داشته باشد، ولی باید با سایر کشورها مقایسه کنیم و ببینیم ایران چقدر موفق 

بوده و این پیروزی ها و شیرینی ها را در کام مردم تلخ نکنیم.

سخنگوی ستاد مقابله با کرونا وزارت بهداشت :

جان باختگان کرونا در کشور به ۵۶۵۰ نفر رسید
رئیس مرکز روابط عمومی و اطلاع رسانی وزارت بهداشت اعلام کرد: تاکنون ۸۹ هزار 
و ۳۲۸ نفر در کشور به طور قطعی به ویروس کرونا مبتلا شده و با فوت ۷۶ نفر در ۲۴ 

ساعت گذشته، تعداد جان باختگان کرونا در کشور به ۵۶۵۰ نفر رسید. 
کیانوش جهانپور روز شنبه درباره آخرین آمار ابتلای قطعی به ویروس کرونا در کشور 
و موارد فوت ناشی از آن بیان کرد: از دیروز تا امروز -۶ اردیبهشت ۱۳۹۹- و بر اساس 
معیارهای قطعی تشخیصی ۱۱۳۴ بیمار جدید مبتلا به کووید-۱۹ در کشور شناسایی 

شد و مجموع بیماران کووید۱۹ در کشور به ۸۹ هزار و ۳۲۸ نفر رسید.
وی ادامه داد: متاسفانه در طول ۲۴ ساعت گذشته، ۷۶ بیمار کووید۱۹ جان خود را 

از دست دادند و مجموع جان باختگان این بیماری به ۵۶۵۰ نفر رسید.
جهانپور گفت: خوشبختانه تا کنون ۶۸ هزار و ۱۹۳ نفر از بیماران، بهبود یافته و 
ترخیص شده اند. البته  ۳۰۹۶ نفر از بیماران مبتلا به کووید۱۹ در وضعیت شدید این 

بیماری تحت مراقبت قرار دارند.
 وی بیان کرد: تا کنون ۴۱۰ هزار و ۷۵ آزمایش تشخیص کووید۱۹ در کشور انجام 
شده است. سخنگوی ستاد مقابله با کرونا وزارت بهداشت اظهار کرد: تعداد موارد 
سرپایی ارجاعی از مراکز جامع سلامت ما بیشتر از مراجعه بیمارستانی است که اتفاق 
مثبتی محسوب می شود. وی بیان کرد: روند کاهشی موارد فوت ناشی از کرونا هم 

ادامه دارد.
 اگر چه بیماری در مرحله مدیریت شده قرار دارد، اما برای ادامه این روند در روزهای 
غیرضروری  ترددهای  از  و  شده  رعایت  عمومی  و  فردی  بهداشت  نکات  باید  آتی، 
جلوگیری شود. جهانپور گفت: در تهران در روزهای گذشته، آمار ابتلای جدید فراتر از 
تناسب جمعیتی بود، اما در ۲۴ ساعت گذشته وضعیت ابتلا در تهران هم متناسب با 

جمعیت است. البته با داده های یک روز نمی توان قضاوت کرد.

رئیس پیشین شورای ائمه جمعه: 

بازشدن مساجد، باید با نظر ستاد مقابله با 
کرونا باشد

رئیس پیشین شورای سیاست گذاری ائمه جمعه درباره درخواست باز شدن مساجد 
از سوی سخنگوی قوه قضاییه، می گوید: اگر باز شدن مساجد به سلامت عمومی 

جامعه لطمه وارد می کنند، باید همچنان تعطیل بمانند. 
شورای  مجلس  یازدهم  دوره  منتخب  نماینده  تقوی،  رضا  سید  حجت الاسلام 
اسلامی و رئیس پیشین شورای سیاست گذاری ائمه جمعه درباره اینکه سخنگوی 
قوه قضاییه درخواست کرده تا مساجد در ماه مبارک رمضان دوباره شروع به فعالیت 
کنند، می گوید: در مرحله اول باتوجه به نظر همه مسئولان و مقام معظم رهبری و حق، 
سلامت مردم باید از همه چیز مهم تر باشد و نباید فعالیت هایی که به سلامت جامعه 

لطمه وارد می شود، انجام شود.
تقوی همچنین در گفت وگو با ایرناپلاس بیان می کند: اگر مشکلی پیش آمد، باید 
راه هایی را پیدا کنیم که کمترین مشکل را ایجاد کند، مانند راه حلی که برای مشاغل 
مردم پیدا شد، فاصله گذاری اجتماعی و رعایت پروتکل های بهداشتی. برای مساجد 
و اجتماعات دینی هم شاید بتوان راه هایی پیدا کرد. بالاخره باید به دنبال طرح ها و 

ایده های جدید باشیم.
رئیس پیشین شورای سیاست گذاری ائمه جمعه در پاسخ به این پرسش که اگر نظر 
متخصصان مبنی بر این بود که باز شدن مساجد به سلامت عمومی جامعه لطمه وارد 
می کند نباید مساجد باز شوند، توضیح می دهد: بله، اگر نظر متخصصان این است 

نباید باز شود.
او همچنین تأکید می کند: مساجد و نمازهای جماعت با نظر ستاد مقابله با کرونا 
تعطیل شدند و با نظر همین ستاد هم باید باز شوند. قوه قضاییه هم بر این حسب که 

یک مسلمانی است و احساس نیاز کرده در این باره صحبت کردند.

نظم جهانی در جهان 
پساکرونا

کرونا، این ویروس ناچیز، چه تغییری را در نظم جهانی 
استراتژیست  کسینجر،  هنری  داشت؟  خواهد  پی  در 

آمریکایی، در پاسخ تاکید کرده است که حاکمان باید آماده نظم جهانی پسا کرونایی 
باشند. موضوع داغ بحث بسیاری از اتاق فکرهای جهانی این است که کدام یک از آمریکا 
و چین به عنوان رهبر جهان پسا کرونایی ظاهر می شوند. درواقع پاندمی به رقابت بر سر 
رهبری جهانی تبدیل شده است و دولت هایی که به طور موثر به بحران پاسخ دهند، برنده 
این رقابت خواهند بود. "استفان والت"، نظریه پرداز روابط بین الملل هاروارد، احتمال 
موفقیت چین را می دهد. او به نشریه سیاست خارجی گفته است: » ویروس کرونا تغییر 
قدرت و نفوذ از غرب به شرق را تسریع می کند. کره جنوبی و سنگاپور بهترین واکنش 
را نشان داده اند و چین نیز باوجود اشتباهات اولیه، به خوبی موفق شده است. واکنش 
ایالات متحده بسیار تردیدآمیز بوده و احتمالًا قدرت برند غربی را  اروپا و  دولت ها در 
تضعیف می کند.«  اگرچه چین باوجود بهره مندی از اقتصادی برتر، ازنظر سطح  دانش 
و ارزش های مدرن بشری به ویژه آزادی، دموکراسی و حقوق بشر، در جایگاهی نیست که 
بتواند موقعیت خود را  در رهبری جهانی تثبیت کند. جز این که در جهان پسا کرونایی 
جایگاه امنیت و آزادی، چنان جابجا شود که مزیت نسبی چنین ارزش هایی از بین برود.
اتحادیه اروپا بیش از هر زمان، در معرض واگرایی قرار دارد. اقدام دولت های اروپایی در 
بستن مرزها در مواجهه با اپیدمی، چشم انداز همکاری را تیره کرد. از سوی دیگر افزایش 
شدید آمار مبتلایان و کشته شدگان در برخی کشورها مانند ایتالیا و اسپانیا، ناتوانی مالی 
آن ها را تشدید و به بدگمانی درباره کوشش برای احیای یورو در راستای تامین بدهی های 
این کشورها، دامن زد. این بدگمانی که از سوی هلند طرح شد، تنش بین شمال و 
جنوب اتحادیه اروپا را بیشتر کرد.  این تنش به ویژه زمانی شدت یافت که مأمورین گمرک 
آلمان، ارسال بسته ای بزرگ از ماسک به ایتالیا را متوقف کردند. درست در همین زمان 
کامیون های روسی که دارای تجهیزات امدادی بودند در خیابان های رم عبور کردند و 
میلیون ها ماسک از چین ارسال شدند.   "جوزپ بورل"، رئیس امور خارجه اتحادیه 
اروپا، با خوش بینی می گوید: »بعد از اولین مرحله واگرایی تصمیمات ملی، اکنون وارد 
مرحله ای از همگرایی می شویم. جهان در ابتدا با روشی ناهماهنگ با بحران روبرو شد، 
بسیاری از کشورها علائم هشداردهنده را نادیده می گرفتند و به تنهایی می رفتند. اکنون 
مشخص است که تنها راه، خروج از آن باهم است«. باوجوداین گفتمان اتحادیه اروپا اینک 
با دشواری جدی در مورد چگونگی تامین بودجه نجات اقتصادی این اتحادیه روبرو است. 
کشورهای عضو اتحادیه با کاهش بی سابقه نرخ رشد اقتصادی روبرو شده اند. برای مثال 
فرانسه  در معرض رشد منفی ۸ درصد قرار  دارد.  این بحران، همچنین آزمونی جدی برای 
ادعاهای رقیب دولت های دموکراتیک و اقتدارگرا برای مدیریت بهتر بحران های شدید 
اجتماعی است. جهان بار دیگر به شکلی جدی شاهد رویارویی آزادی و امنیت است. 
طرفداران آزادی نگرانند که این رویارویی به نفع اقتدارگرایان به پایان برسد.  "اسلاوی 
ژیژک" فیلسوف چپ گرای اسلوونی از ظهور »بربریتی جدید با چهره انسانی«  اظهار 
نگرانی کرده است؛ » اقدامات بقای بی رحمانه که با تأسف و حتی همدلی اجرا می شوند، 
اما با عقاید کارشناسانه قانونی می شوند«. چین تلاش می کند دولت پلیس دیجیتالی 
خود را به عنوان الگویی از موفقیت در برابر پاندمی بفروشد. چین برتری سیستم خود را 
حتی با افتخار نشان می دهد تا رای دهندگان غربی را به ترجیح امنیت بر آزادی متقاعد 

کند.
 دیپلمات های جوان چینی، برای اثبات برتری کشورشان به رسانه های اجتماعی رفته اند 
تا اتهام تقصیر را از افکار عمومی بزدایند و چهره ای نجات بخش از چین ارائه دهند. "میشل 
دوکلوس"، سفیر پیشین فرانسه در سوریه ، چین را به »تلاش بی شرمانه« برای نشان 
دادن پیروزی این کشور در برابر ویروس »برای ارتقاء سیستم سیاسی« خود متهم کرد.   " 
فرانسیس فوکویاما" می گوید: »خط اصلی تقسیم کننده در پاسخ مؤثر به بحران، استبداد 
را در یک طرف و دموکراسی را در طرف دیگر قرار نمی دهد. عامل مهم تعیین کننده 
عمکرد، نوع رژیم نخواهد بود بلکه ظرفیت دولت و مهم تر از همه اعتماد به دولت است.« 

وی بر همین اساس از آلمان و کره جنوبی تمجید کرده است.
سومین تغییر در سیاست جهانی را می توان بازیابی اهمیت ناسیونالیسم دانست. گویا 
کرونا و جناح راست کشورهای غربی در این موضوع همداستان شده اند. در سال های 
اخیر ناسیونالیسم جان تازه گرفته است. خروج بریتانیا از اتحادیه اروپا، شعار ترامپ مبنی 
بربازگرداندان هژمونی آمریکا، ناسیونالیسم چینی و روسی همگی نیروهای گریز از مرکزی 

بودند که به نظر می رسد، سونامی کرونا آن ها را تقویت کرده است.
دانشیار علوم سیاسی دانشگاه مفید قم

به مناسبت درگذشت آیت الله امینی ؛

ساده زیست و خوشنام 
خبر درگذشت عالم وارسته و مجاهد نستوه، حضرت 

آیت الله ابراهیم امینی، بسیار تلخ و دلخراش بود.
که  بود  و سختکوشی  روحانی کوشا  امینی،  الله  آیت 

هیچ گاه لحظه ای از عمر پربرکت خود را به بطالت سپری نکرد. او علی الدوام مشغول به 
تحصیل، خدمت به مردم و تبلیغ در راه اسلام بود.

مرحوم از یاوران صدیق و ثابت قدم امام و رهبری بودند که عمر پربرکت خود را صرف دفاع 
از آموزه های اصیل اسلام ناب محمدی )ص( و آرمان های امام)ره(  کردند.

مرحوم آیت الله امینی، فردی مصلح و اصلاح گر بودند که برای حل و کاهش اختلافات 
در کشور تلاش می کرد و همواره مقبول جامعه و محبوب مردم و سیاسیون بود. هیچ گاه 

در سیمای و کردار ایشان، کبر و غروری مشاهده نشد.
برای ایشان واژه های اصلاح طلب و اصولگرا تعریف خاصی نداشت و هرکسی را که به 
اسلام و انقلاب، مقام معظم رهبری و قانون اساسی تعهد داشتند و برای آبادی کشور 
تلاش می کرد مورد تایید و حمایت ایشان هم بودند. آیت الله امینی، فردی متواضع، ساده 

زیستی بود که خوشنام زیست و خوشنام از دین رفت. 
* عضو جامعه روحانیت مبارز

1۲8استاد دانشگاه خطاب به صداوسیما:

 زمینه استفاده ملی از فرکانس  را فراهم کنید 
۱۲۸ استاد دانشگاه در نامه ای به ریاست سازمان صدا و سیما از او خواستند ترتیبی 
اتخاذ کند تا زمینه لازم برای استفاده بهینه از منابع طیف فرکانسی به عنوان منابع کمیاب 
ملی فراهم شود. در این نامه با اشاره دستور مقام معظم رهبری برای گسترش و تقویت 
هرچه سریع تر زیرساخت های داخلی و همچنین با توجه به اینکه باندهای فرکانسی 
پایین تر از مزایای بسیاری در شبکه های پهن باند سیار برخوردار هستند و تنها بخش هایی 
از این طیف فرکانسی توسط صداوسیما استفاده می شود »ضرورت دارد از درآمدها و منافع 
ناشی از تغییر کاربری باند فرکانسی مذکور از طریق انعقاد تفاهمنامه و یا قراردادهایی با 
وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات یا قراردادهای سه جانبه با وزارت ارتباطات و فناوری 
اطلاعات و اپراتورهای مخابرات سیار فعال در کشور انتفاع حاصل شود«. نویسندگان این 
نامه تصریح کرده اند که » تغییر کاربری باند فرکانسی ذکر شده و پخش برنامه های صدا 
و سیما بر بستر شبکه های مذکور، سبب افزایش مخاطبین این برنامه ها خواهد شد 
که علاوه بر ارتقای جایگاه آن سازمان در جامعه، باعث کسب درآمدهای بیشتر و ایجاد 
منبع مالی جدید برای سازمان صدا و سیما خواهد شد. ضمنا وزارت ارتباطات و فناوری 
اطلاعات نیز با توجه به جایگاه قانونی خود در ارتباط با اپراتورهای مخابرات سیار می تواند 
خدمات ویژه ای را بر بستر شبکه های ارتباطات سیار به سازمان صدا و سیما، برای ارائه 
محتوای مورد نظر آن سازمان ارایه نماید«. این نامه را اساتید برجسته ای از دانشگاه های 
تیپ یک کشور از جمله دکتر فتوحی رییس دانشگاه صنعتی شریف، دکتر معتمدی 

رییس دانشگاه صنعتی امیرکبیر و دکتر رضا فرجی دانا وزیر سابق علوم امضا کرده اند.

وزیر کشور:

آیت الله امینی هرگز در وادی
 افراط و تفریط نیفتاد

وزیر کشور در پیامی با تسلیت درگذشت آیت الله امینی از وی به عنوان فقیه مجاهدی 
یاد کرد که بی آنکه در وادی افراط و تفریط بیفتد، خالصانه و با روشن بینی، مسیر حمایت 
از انقلاب را در پیش گرفت. به گزارش وزارت کشور، عبدالرضا رحمانی فضلی وزیر کشور 
در پیامی با تسلیت درگذشت آیت الله ابراهیم امینی ایشان به عنوان فقیه مجاهدی یاد 
کرد که بی آنکه در وادی افراط و تفریط بیفتد، خالصانه و با روشن بینی، مسیر حمایت از 

انقلاب اسلامی و خدمت به آن را در طول عمر بابرکت خویش در پیش گرفته بود. 

در جلسه روسای کمیته های تخصصی ستاد ملی مقابله با کرونا مطرح شد:

روحانی: مردم همچنان هشدارها را جدی بگیرند
سیدعلی میرموسوی *

اخبار

و  ارتباطات  وزیر  به  درنامه ای  علمیه  مدیرحوزه های 
فناوری اطلاعات بیان کرده است: زیرساخت های شبکه 
ملی اطلاعات توسعه یابد و زمینه لازم برای تبدیل شدن 
برای  ارزان  و  سالم  سریع،  امن،  بستری  به  شبکه  این 
بهره گیری هوشمند،کارآمد و مدیریت شده از محتوا و 

خدمات داخلی و شبکه جهانی اینترنت فراهم آید. 
به محمدجواد  درنامه خود  اعرافی  آیت الله علی رضا 
آذری جهرمی  افزوده است: توسعه خدمات پایه داخلی، 

به ویژه جستجوگر ملی، مورد اهتمام جدی باشد.
وی ادامه داده است: از تأمین کنندگان این خدمات، 
ازجمله پیام رسان ها، که علی رغم کاستی های زیرساختی 
و سخت افزاری در مسیر تحقق استقلال کشور در فضای 
حمایت  کنونی  شرایط  در  به ویژه  می کوشند،  مجازی 

لازم صورت پذیرد. وی  بیان کرده است: همراه با توسعه 
توسعه  جهت  لازم  سیاست های  زیرساختی،  امکانات 
تمهیدات لازم  ازجمله  باشد،  مدنظر  داخلی  محتوای 
جهت حمایت از تولید محتوای داخلی، با اختصاص 
سهم جدی تری از درآمد ناشی از ترافیک ایجادشده در 
شبکه اتخاذ گردد و پهنای باند شبکه های داخلی محور 
اصلی و مدنظر قرار گیرد. مدیر حوزه های علمیه سراسر 
کشور افزوده است: مراقبت از امنیت شبکه و اطلاعات 
مربوط به حریم خصوصی شهروندان و کلان داده ها مورد 
اهتمام جدی باشد. وی ادامه داده است: انتشار ویروس 
منحوس کرونا سبب اختلال در زندگی روزمره مردم شده 
و تغییرات متعددی در سبک زندگی و شیوه انجام امور و 

رفع احتیاجات با خود به همراه داشته است.

عضو فقهای شورای نگهبان اضافه کرده است: در این 
میان فضای مجازی به عنوان بزرگ ترین فرصت پیش روی 
جامعه انسانی و به ویژه مردم و مسئولین کشور، در کنار 
ظرفیت هایی که ایجاد نموده با کاستی ها و نقص هایی 

نیز روبروست که ضروری است رفع شود.
ضرورت  وضعیتی،  چنین  در  است:  داده  ادامه  وی 
از  که  مجازی  فضای  در  شدن«  »قوی تر  اهمیت  و 
است،  رهبری  معظم  مقام  ارزشمند  توصیه های 
بیش ازپیش نمایان می شود و برای این کار مهم ترین گام، 
»تکمیل و تقویت شبکه ملی اطلاعات« است که مطالبه 
قدیمی و مورد تأکید مکرر مقام معظم رهبری است و 
همواره مورد تأکید مراجع معظم تقلید و مطالبه حوزویان 

بوده است.

مدیرحوزه های علمیه درنامه ای به وزیر ارتباطات:  
زیرساخت های شبکه ملی اطلاعات توسعه یابد

استاندار قم گفت: برای پیشبرد دیپلماسی فرهنگی انقلاب اسلامی در عرصه بین الملل 
ضروری است از طرفیت های جامعه المصطفی بهره مند شویم.

بهرام سرمست ظهر شنبه در دیدار با حجت الاسلام علی عباسی رئیس مرکز جامعه 
المصطفی العالمیه که در استانداری قم برگزار شد، با اشاره به اهمیت این مرکز در زمینه های 
مختلف خصوصاً تربیت طلاب دینی بیان کرد: نگاه مدیریت استان به جامعه المصطفی فراتر 

از یک نهاد حوزوی و در سطح فراملی است.
وی با اشاره به کارکردهای بین المللی جامعه المصطفی، گفت: باید از ظرفیت های این 
نهاد فاخر دینی برای پیشبرد دیپلماسی فرهنگی انقلاب اسلامی در عرصه بین الملل بهره 
گرفته شود. استاندار قم افزود: در جلسه ای با مدیران دولتی، پیشبرد طرح های فرهنگی 

جامعه المصطفی باید در دستور کار قرار بگیرد.
نقش روحانیون و مراجع عظام در بحران کرونا

وی بخش دیگری از سخنان خود با اشاره به برخی فضاسازی های رسانه ای علیه قم که با 
شیوع بیماری کرونا صورت گرفت، گفت: به رغم این فضاسازی ها روند جلوگیری از شیوع 

بیماری و مدیریت درمان بیماران به نحو مطلوبی انجام گرفت.
سرمست تصریح کرد: نقش حمایتی مراجع عظام تقلید و همراهی روحانیت و ائمه جمعه 

در مقابله با این بیماری قابل تقدیر است و اگر توفیقی در این راستا داشته ایم نتیجه تعامل و 
همکاری مردم و همه گروه های مرجع بوده است.

وی با اشاره به خدمات درمانی برای اتباع گفت: خدمات درمانی مورد نیاز به اتباع خارجی 
مقیم قم، همسان با شهروندان قمی است و در این زمینه هیچ گونه تبعیضی صورت نگرفته 
است. استاندار قم اظهار داشت: اتباع خارجی که پیش از شیوع کرونا در قم بودند با کشف 

این بیماری، در مراکز اقامتی قم ساماندهی شدند و روند اعزام آنها به کشورشان انجام شد.
پیشرو بودن قم در زمینه فعالیت های خیرخواهانه

وی در بخش دیگری از سخنان خود خسارت مالی به برخی اصناف و کسبه استان قم را 
مورد توجه قرار داد و تصریح کرد: در این راستا طرح مواسات و همدلی و کمک مؤمنانه در قم 

به خوبی در حال انجام است.
استاندار قم افزود: ظرفیت های مختلف استان قم از جمله خیرین، هلال احمر و مردم به 
خوبی در این زمینه فعال شده اند و از سایر استان ها موفق تر عمل می کنیم. گفتنی است، در 
ابتدای این جلسه حجت الاسلام عباسی رئیس جامعه المصطفی با اشاره به مدیریت بسیار 
خوب بیماری کرونا در سطح کشور و استان قم، این توفیق را نتیجه هماهنگی همه بخش ها 

دانست و از مدیریت استان قم در کسب این موفقیت نیز قدردانی کرد.

استاندار قم تأکید کرد؛

استفاده از ظرفیت جامعه المصطفی برای دیپلماسی فرهنگی

نماینده مردم قم درمجلس شورای اسلامی گفت: : 
در تاریخ باید نوشته شود که مردم قم چگونه در خصوص 
مبارزه با ویروس کرونا به میدان آمده و تلاش هایی انجام 

دادند که در تاریخ ماندگار خواهد بود.
هفته  جلسه  در  شنبه  روز  فراهانی  امیرآبادی  احمد   
شورای  مجلس  در  قم  نمایندگان  حضور  با  سلامت 
اسلامی با اشاره به اقدامات ستاد مردمی مبارزه به کرونا، 
اظهارداشت : یکی از اقدامات صورت گرفته در مقابله با 
این ویروس راه اندازی ستاد مردمی کرونا بود که مردم از 
هزار تومان تا یک میلیارد و ۸۰۰ میلیون تومان به این ستاد 

مردمی کمک کردند.
وی: افزود  همچنین روزانه ۲ هزار و ۲۰۰ دست غذا 
دیگر  مرحله  در  و  می شد  توزیع  و  پخت  ستاد  این  در 
نیروهای مردمی  و  بسیج  با کمک  ضدعفونی محلات 

انجام پذیرفت.
واریز کمک معیشتی برای 20 هزار خانواده قمی

وی تصریح کرد : به خاطر خانه نشین شدن و یا بیماری 
کارت های  درقالب  نقدی  کمک های  خانوار  سرپرست 
۵۰۰ هزارتومانی بین ۲۰ هزار خانواده نیازمند قمی با 
آینده  روزهای  در  بنیاد مستضعفان  و  همکاری خیران 

توزیع می شود.
امیرآبادی گفت: در اولین قدم فراهم کردن امکانات 

نظر  زیر  و  گرفت  قرار  توجه  مورد  درمانی  مراکز  برای 
دانشگاه تمامی مسائل دنبال و تلاش کردیم به بهترین 

نحو خدمات رسانی صورت گیرد.
وی در ادامه اظهار کرد: در تاریخ باید نوشته شود که 
به  با ویروس کرونا  مردم قم چگونه در خصوص مبارزه 
میدان آمده و تلاش هایی انجام دادند که در تاریخ ماندگار 

خواهد بود.
وی بیان کرد: نسبت به گذشته وضعیت استان بهتر 
است اما نکته قابل توجه اینکه نباید فراموش کنیم که 
و  بهداشتی  مسائل  باید  و  دارد  وجود  همچنان  کرونا 

دستورالعمل ها رعایت شود.
اظهار  اسلامی  شورای  مجلس  در  قم  مردم  نماینده 
داشت: بودجه احداث دانشکده پزشکی برای سال جاری 
دیده  شده است و کار باید ادامه یابد تا بتوانیم امسال 

شاهد آغاز به کار این مجموعه باشیم.
تجهیزات اورژانس قم باید به روزشود

حضرت  بیمارستان  خصوص  در  کرد:  اضافه  وی 
زهرا)س( قم نیز تفاهم نامه مورد قبول بنیاد برکت قرارگرفته 
و باید هر چه سریع تر آن مجموعه تخریب و مجدد بازسازی 

شود تا در اختیار مردم قرار گیرد.
وی در پایان گفت: قم در محور مواصلاتی استان های 
دیگر قرار دارد و ازاین رو اورژانس نیز روزهای پرکاری را دارد 

و باید تجهیزات به روزی نیز داشته باشد که در مجلس این 
موضوع را نیز دنبال خواهیم کرد.

رییس دانشگاه علوم پزشکی قم :
زمان پایان ویروس کرونا معلوم نیست

رییس دانشگاه علوم پزشکی قم نیز دراین جلسه گفت: 
باید به فکر تغییر شیوه زندگی مردم و توانمندسازی آنها 
در مقابله با ویروس کرونا باشیم، چرا که پایان این ویروس 

معلوم نیست.
در  بسیاری  ناقل  افراد  افزود:  قدیر  رضا  محمد  دکتر 
سطح شهر حضور داشته و در حال تردد هستند که نگران 

تکثیر ویروس و انتشار کووید۱۹ هستیم.
وی ادامه داد: گروه های مختلفی در راستای کمک به 
مجموعه بهداشت و درمان برای مقابله با ویروس کرونا، 
به میدان آمدند که نمایندگان مردم شریف قم در مجلس 

شورای اسلامی از جمله آنها هستند.
وی بیان کرد: این بزرگواران به عنوان حامی سلامت گام 

های اساسی را در این بحران برداشتند.
خط  سنگر  گفت:  قم  پزشکی  علوم  دانشگاه  رییس 
و  بهداشت  حوزه  امروز  کرونا،  ویروس  با  مقابله  مقدم 
پیشگیری است و بیش از یک میلیون و ۱۳۰ هزار نفر 
بهداشت  مرکز  توسط  اول  مرحله  در  استان  سطح  در 

غربالگری شده اند.

امیرآبادی نماینده مردم قم:

خدمات مردم قم درمبارزه با کرونا باید درتاریخ ثبت شود

سید رضا اکرمی*
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  روزه داری در مبتلایان به کبد چرب

رئیس انجمن تغذیه ایران عنوان کرد؛

توصیه های غذایی به روزه داران ایام کرونا
رئیس انستیتو تحقیقات تغذیه ای و صنایع غذایی کشور، گفت: روزه داری نه 
تنها عارضه ای در افراد سالم ایجاد نمی کند، بلکه سبب تقویت سیستم ایمنی بدن 

می شود.
جلال الدین میرزای رزاز، گفت: با توجه به مطالعات مبتنی بر شواهد متخصصان 
علوم پزشکی همگی معتقدند که نخوردن غذا به طور متناوب مانند روزه داری 
اسلامی نه تنها عارضه ای در افراد سالم ایجاد نمی کند، بلکه سبب تقویت سیستم 

ایمنی بدن و کاهش واکنش های التهابی می شود.
وی با اشاره به شرایط موجود جامعه و شیوع کووید ۱۹ در کشور، افزود: رمضان 
امسال با توجه به اپیدمی کرونا در کشور با همه رمضان هایی که تا کنون داشته ایم 
متفاوت است. اینکه امسال می توانیم روزه بگیریم یا نه، ذهن خیلی از هموطنان را 

به خود مشغول کرده است.
در  هنوز  هموطنان  از  کثیری  جمع  اینکه  به  توجه  کرد:  تصریح  رزاز  میرزای 
قرنطینه های خانگی به سر می برند شاید از این جهت که ساعات بیشتری را به 
استراحت می پردازند بتوانند توفیق بیشتری در کسب معنویت و نیز فواید روزه داری 

ببرند و عملًا چیزی که به نظرشان تهدید بوده را به فرصت تبدیل نمایند.
وی خاطرنشان کرد: رمضان فرصتی را فراهم می نماید که بتوان عادات غلط 
تغذیه ای که در قرنطینه های خانگی ایجاد شده بود را اصلاح نموده و با رعایت تنظیم 
انرژی دریافتی و میزان کالری مصرفی اضافه وزن های ایجاد شده و مشکلاتی نظیر 

کبد چرب، فشار خون، چربی بالای خون و تنظیم قند را کنترل نمود.
این استاد دانشگاه به کسانی که به کرونا مبتلا شده بودند و حدود ۵ درصد و بیشتر 
وزن خود را در این بیماری از دست داده اند توصیه کرد تا بازگشت وزن به شرایط قبل 

از بیماری نباید روزه بگیرند.
وی تصریح کرد: افراد با بیماری های زمینه ای حاد یا مزمن مواجه هستند که دارو 
دریافت می کنند نیز نباید روزه بگیرند. و افراد بالای ۶۵ سال نیز با مشورت پزشک در 

خصوص روزه داری باید تصمیم بگیرند.
این متخصص علوم تغذیه با اشاره به نقش تغذیه در پیشگیری از ابتلاء به کووید 
۱۹، گفت: توصیه ما به همه روزه داران، رعایت تنوع و تعادل در برنامه غذایی و 
استفاده از همه ۵ گروه غذایی شامل گروه نان و غلات با تاکید بر غلات و نان های 
سبوس دار، انواع جوانه ها گروه میوه ها با تاکید بر مصرف انواع مختلف میوه ها، گروه 
سبزی ها با تاکید بر مصرف انواع آنها با رنگهای متفاوت و به ویژه خانواده کلم، گروه 
گوشت ها با تاکید بر تخم مرغ، مرغ، ماهی، حبوبات و مغزها گروه شیر و لبنیات با 

تاکید بر مصرف لبنیات کم چرب در فاصله افطار تا سحر ضروری است.
وی به شهروندان توصیه کرد: مصرف غذا باید به صورت کاملًا پخته باشد. به 
خصوص در مورد گوشت ها، مرغ، ماکیان، ماهی ها و تخم مرغ که کاملًا و به خوبی 

پخته و طبخ شده باشد.
رئیس انجمن تغذیه ایران در خصوص نقش و اهمیت ویتامین C، گفت: سبزیجات 
به دلیل داشتن اسیدفولیک و ویتامین سی و پیش ساز ویتامین A به تقویت سیستم 
ایمنی کمک می کنند بنابراین تمام سبزیجات زرد، قرمز، نارنجی و سبز رنگ را حتماً 
به صورت کاملًا شسته و ضدعفونی شده در برنامه غذایی خود قرار دهید مصرف 
انواع مرکبات )پرتقال و نارنگی و لیمو ترش و نارنج( حاوی ویتامین C هستند که نقش 

مهمی در تقویت سیستم ایمنی دارند.
میرزای رزاز در ادامه از مردم خواست: از مصرف زیاد فست فودها، گوشت های 
فرآوری شده و غذاهای سرخ شده اجتناب کنند چرا که این مواد غذایی حاوی نمک 
زیاد، اسیدهای چرب ترانس و اشباع بوده و برای سلامتی و عملکرد سیستم ایمنی 

نامطلوب هستند.
وی در توصیه های خود به روزه داران، گفت: برای سحری خود یک وعده سبک 
میل نمائید. این امر به ویژه در مورد گروه های خاص مانند افراد مسن، نوجوانان، 
زنان باردار و مادران شیرده و همچنین کودکانی که روزه می گیرند صدق می کند. این 
وعده غذایی که یک وعده صبحانه سبک به حساب می آید شامل سبزیجات، یک 
وعده کربوهیدرات مانند نان تهیه شده از گندم کامل، مواد غذایی سرشار از پروتئین 

مانند لبنیات )پنیر بی نمک، ماست، شیر( و یا یک تخم مرغ می باشد.
رئیس انستیتو تحقیقات تغذیه و صنایع غذایی کشور، در خصوص ارتباط با روزه 
داری در ایام قرنطینه، افزود: تغذیه خوب برای سلامتی و تقویت سیستم ایمنی 
لازم و ضروری است. بر اساس توصیه سازمان جهانی بهداشت از مواد غذایی تازه 

با ماندگاری زیاد استفاده کنید.
این متخصص علوم تغذیه خاطر نشان کرد: حداقل ۵ واحد یا ۴۰۰ گرم میوه و 
سبزی استفاده کنید مرکبات مثل پرتقال، نارنگی و گریپ فروت حاوی پیش ساز 
ویتامین A هستند حتماً در برنامه غذایی خود استفاده نمائید میوه های دیگر مثل 
سیب و موز، انواع توت، آناناس و انبه نیز در برنامه غذایی داشته باشید و برای افزایش 
ماندگاری می توانید میوه ها را به تکه های کوچک تقسیم و فریز و به تدریج استفاده 
کنید همچنین برای افزایش ماندگاری می توانید میوه ها به تکه های کوچک تقسیم و 

فریز کنید و به تدریج استفاده کنید.
میرزای رزاز گفت: سبزیجات ریشه ای مثل هویج، شلغم و چغندر و سبزیجاتی نظیر 
کلم سفید، کلم بروکلی و گل کلم سرشار از مواد مغذی با ماندگاری خوب هستند. 
همچنین شهروندان می توانند از سیر، پیاز و زنجبیل هم که سرشار از آنتی اکسیدان 

های مفید و با ماندگاری خوب هستند به عنوان افزودنی غذا استفاده کنند.
وی در خصوص روزه داری و تغذیه صحیح در وعده افطار گفت: دستگاه گوارش 
پس از ساعت ها استراحت لازم است غذای سبک و سهل الهضم را دریافت نماید 
و بهتر است روزه خود را با آب جوش و یک قند طبیعی مانند خرما شروع نمائید 
همچنین می توانید از میوه های خشک نظیر زرد آلو و کشمش وانجیر در کنار افطار 

خود استفاده کنید.
رئیس انجمن تغذیه ایران افزود: در برخی منابع توصیه شده است که افراد روزه دار 
همانند زمانی که روزه نیستند، سه وعده غذا بخورند که این وعده ها شامل افطار، 
شام و سحر است، اما صرف غذا در دفعات کمتر از دو بار در سال هایی که ماه مبارک 

رمضان در فصل تابستان است، توصیه نمی شود.
وی تصریح کرد: با توجه به ساعت صرف افطار و فاصله تا وعده ی سحری، می توان 
ساعتی پس از افطار یک وعده غذایی مثل شام سبک صرف کرد؛ البته این به 

وضعیت خود شخص و تمایل او به صرف غذا بستگی دارد.
میرزای رزاز خاطر نشان ساخت: در هنگام افطار، مصرف غذاهای سبک و مختصر 
شامل گروه های غذایی شیر و لبنیات، میوه و سبزی، نان و غلات، برای افزایش 
قند خون توصیه می شود، مانند نان و پنیر و سبزی که یکی از عادات خوب غذایی 
هموطنان در این ایام است. علاوه بر آن، مصرف شیر گرم، فرنی و شیر برنج در 
هنگام افطار مناسب است. استفاده از مواد غذایی آبکی مثل سوپ کم چرب، آش 

کم حبوبات توصیه می شود.

بهداشت تنفسی و آنچه از آن غافل بودیم
با بهداشت تنفسی از فضای مجازی  در زمان شیوع کرونا همگی کم و بیش 
و تلویزیون آشنا شدیم؛ اما به دلیل ناشناخته بودن ویروس و پراکندگی اطلاعات، 
برخی از تکنیک ها در ادامه ی مطالعات ابداع و شناخته شدند. تکنیک هایی که بهتر 

است در گوشه ی ذهن خود همچنان داریم و در جامعه رعایت کنیم. 
رعایت بهداشت تنفسی را جدی بگیرید؛ زیرا بسیاری از آنفولانزاهای فصلی و 
بیماری هایی که قابلیت مسری بودن را دارند، از همین راه به بدن ما وارد می شوند و 
با رعایت بهداشت تنفسی می توانیم از ورود بسیاری از آنها جلوگیری کنیم. همانطور 
که گفته شد، اطلاعات پراکنده در مقاله های مختلف شاید در دسترس همگان قرار 
نگیرد به همین خاطر »ایرنا زندگی« همه ی موارد بهداشت تنفسی را گردآوری کرده 

است که در ادامه می خوانیم.
 1. در مکان های عمومی بلند صحبت نکنیم: پیش از تبلیغات بهداشت 
تنفسی، بلند صحبت نکردن را در تبلیغات فرهنگ سازی دیده بودیم. شاید بپرسید 
که بلند صبحت نکردن چه ربطی به بهداشت تنفسی دارد؟ در واقع این مورد، یافته ی 
آخرین آزمایشیاتی است که محققان ژاپنی شناختند.. بلند صحبت کردن علاوه بر 
ایجاد آلودگی صوتی ، باعث پراکنده  شدن میکرو دراپلت ها می شود که عامل انتقال 

ویروس است.
۲. پوشاندن بینی و دهان: بینی و دهان از راه هایی است که ویروس کرونا از آنجا 
به بدن وارد می شود. پوشاندن این دو می تواند از ورود این ویروس به بدن جلوگیری 
کند و استفاده از ماسک نیز به همین منظور است. اگر در محیط بسته وارد می شوید 

و ماسک نیز ندارید از دهان و بینی خود را با دستمال کاغذی یا پارچه ای بپوشانید.
۳. آداب سرفه و عطسه: سرفه و عطسه یکی از عوامل انتقال کروناویروس است. 
بنابراین بهتر است به هنگام عطسه و سرفه دستمال کاغذی استفاده کنیم سپس آن 
را در سطل زباله ی در دار بیندازیم. اگر دستمال کاغذی همراه خود ندارید از بالای 
آستین خود استفاده کنید. سپس بعد از رسیدن در خانه آن لباس را بلافاصله بشویید.

ویروس کرونا )COVID-۱۹( ترسناک به نظر می رسد و برای عده ای از افراد واقعاً هم 
ترسناک است؛ اما بیشتر افراد به احتمال زیاد دچار موارد خفیف کرونا خواهند شد. 
در این مطلب هر آنچه لازم است در مورد درمان کرونای خفیف در خانه بدانید به شما 

می گوییم.
اگر دچار کرونا شده اید اول و از همه مهم تر این که در خانه بمانید! این توصیه حتی شامل 
حال زمانی که کرونا مثبت نیستید؛ اما علائم آن را دارید نیز می شود. حتی المقدور در 

اتاقی که سرویس بهداشتی دارد بمانید و از سایر اعضای خانواده دور باشید. 
اگر مجبورید از سرویس بهداشتی مشترک با بقیه استفاده کنید، باید بعد از هر بار 
استفاده آن را کاملًا تمیز و ضدعفونی کنید. هیچ کسی را ملاقات نکنید و اگر مجبورید 
کسی را ببینید، حتماً ماسک بزنید. سایر اعضای خانواده تان نیز باید تمام نکات بهداشتی 

و مراقبتی را به طور کامل رعایت کنند تا دچار ویروس نشوند:
. دست ها را به طور مرتب بشویید . داخل دستمال سرفه کرده و فوراً آن را در کیسه زباله 
پلاستیکی در سطل درب دار بیندازید . سطوحی را که مکرراً لمس می شوند به طور مرتب و 
هر چند بار در روز که لازم است تمیز کنید . از هیچ وسیله ی مشترکی استفاده نکنید، مثلًا 

ظروف یا رختخواب.  . لباس ها و ملافه ها را به درستی و مکرراً بشویید
. همچنین باید از تماس با حیوانات خانگی اجتناب کنید. مرکز کنترل و پیشگیری از 
بیماری ها توصیه می کند تا زمانی که ناشناخته هایی در مورد ویروس کرونا و حیوانات وجود 

دارد، از تماس با آن ها خودداری کنید.
اگر علائمتان شدت گرفتند با پزشک یا مرکز درمانی تماس بگیرید تا بدانید آیا لازم است 

به بیمارستان مراجعه کنید یا خیر. برخی از این علائم شامل موارد زیر می شوند:
. مشکل در تنفس . درد مداوم یا احساس فشار در سینه . احساس سرگیجه یا منگی که 

قبلًا نداشته اید . کبود شدن لب ها یا صورت

اگر این علائم را خطرناک احساس کردید باید هر چه سریع تر به اورژانس مراجعه کنید.
آیا دارویی برای ویروس کرونا وجود دارد؟

طبق اعلام سازمان بهداشت جهانی و مرکز کنترل و پیشگیری از بیماری ها، در حال 
حاضر هیچ دارو یا واکسنی برای درمان ویروس کرونا وجود ندارد. لطفاً فریب ادعاهایی را 
که تضمین می کنند می توانند جلوی بیماری کرونا را بگیرند یا آن را درمان کنند نخورید. 
ضمناً آنتی بیوتیک ها فقط باکتری ها را درمان می کنند، بنابراین در درمان این ویروس 
بی تأثیرند. کاری که شما می توانید بکنید، کنترل علائمتان است تا هر چه سریع تر بهبود 
پیدا کنید. بدن جوری تنظیم شده که با ویروس ها مبارزه می کند و برای بیشتر افراد این 
اتفاقی است که خودبه خود با موفقیت روی می دهد. اگر به طور کل فرد سالمی هستید، 
پس بدنتان به احتمال زیاد می تواند بعد از چند روز بهتر شود و در عرض تقریباً یک هفته 
بهبود پیدا خواهید کرد؛ اما هنوز تا یکی دو هفته ممکن است ناقل ویروس باشید و به 
همین دلیل است که توصیه شده هر کسی که دچار ویروس کرونا می شود، دست کم تا 

۱۴ روز قرنطینه را حفظ کند.
چگونه می توانید علائم ویروس کرونا را درمان کنید؟

علائم ویروس جدید کرونا شامل تب و سرفه و تنگی نفس می شود.
برای تب

داروی تب بُر مصرف کنید: اگر تبتان بالاست می توانید از داروی تب بُر استفاده کنید. 
استامینوفن دارویی است که معمولًا برای کنترل تب توصیه می شود. ایبوپروفن نیز داروی 
تب بُر است اما نگرانی هایی از این بابت وجود دارد که ممکن است در مورد ویروس جدید 
کرونا، مناسب و ایمن نباشد. برای اطمینان حاصل کردن از این جهت به تحقیقات 
بیشتری نیاز است. مایعات زیاد بنوشید: تب معمولًا باعث تعریق می شود که به معنی از 
دست رفتن مایعات بدن است. پس مایعات زیاد بنوشید )ترجیحاً آب، آبمیوه طبیعی و 

بدون قند(. نوشیدنی های کافئین دار توصیه نمی شوند. استراحت کنید: بدن شما برای 
مبارزه با ویروس ها نیاز به انرژی دارد. فقط استراحت کنید و اجازه دهید بدنتان کارش 

را انجام دهد.
برای سرفه

در طول روز مایعات بنوشید: نوشیدن مایعات نه تنها گلو و حلقتان را مرطوب و نرم نگه 
می دارد بلکه بدنتان را نیز هیدراته نگه می دارد.

نوشیدنی های گرم بنوشید مانند چای، دمنوش و سوپ مرغ: مایعات گرم، راه های 
هوایی تان را گرم می کنند و سبب شل شدن موکوس، غشای حلق و راه های تنفسی 

فوقانی می شوند.
یک قاشق مرباخوری عسل با چای گرم یا آب داغ را امتحان کنید: کمی عسل 

می تواند گلودرد را تسکین دهد اما به بچه های زیر یک سال نباید عسل بدهید.
بخور دهید: دوش آب داغ بگیرید، از دستگاه بخور استفاده کنید یا به هر صورت 
دیگری بخار آب داغ تنفس کنید. این کار باعث تسکین گلودرد شده و راه های هوایی را باز 
می کند تا راحت تر نفس بکشید. آب نمک غرغره کنید: هر چند هنوز از نظر علمی ثابت 
نشده که غرغره کردن آب نمک کمکی به کنترل علائم کرونا بکند اما خیلی از افراد ادعا 
می کنند گلودردشان با این راهکار تسکین می یابد. به هر حال امتحان کردن آن ضرری 
ندارد. بدین منظور یک قاشق چای خوری نمک را در یک لیوان آب جوشیده ولرم حل 

کنید. بعد از غرغره کردن، روشویی را ضدعفونی کنید.
یک تکه یخ بمکید: اگر گلویتان در اثر سرفه دردناک شده سرما ممکن است با بی حسی 

به کاهش و تسکین موقت گلودردتان کمک کند.
قرص یا آبنبات سرفه بمکید: این راهکارها نیز دهان و گلویتان را مرطوب نگه می دارند 

و سرفه هایتان را کم می کنند.
شربت  می توانید  است  دار  خلط  سرفه هایتان  اگر  کنید:  امتحان  را  سرفه  داروی 
اگر سرفه های خشک دارید، شربت  تا ترشحاتتان رقیق شود.  اکسپکتورانت بخورید 

ضدسرفه چیزی است که نیاز دارید اما نوع مناسب آن را انتخاب کنید.
برای درد، استامینوفن مصرف کنید: گاهی سرفه های زیاد، دردناک می شوند. یک 

داروی مسکن مانند استامینوفن می تواند چنین 
برای تنگی نفس

آرام نفس بکشید: کُندتر کردن ریتم تنفس می تواند به شما کمک کند دوباره درست 
تنفس کردن را شروع کنید.

یکی از تکنیک های ریلکسیشن یا مدیتیشن را امتحان کنید: این تکنیک ها با 
منظم و آرام کردن ریتم تنفس کمکتان می کنند بدنتان را آرام کنید. ضمناً داشتن تنگی 
نفس ممکن است سبب اضطرابتان شود اما با کمک تکنیک های ریلکسیشن می توانید 
اضطراب را از خودتان دور کنید. اگر قبلًا پزشک برایتان اسپری استنشاقی تجویز کرده 
بود، ممکن است الان دوباره به آن نیاز داشته باشید: به احساسی که در سینه تان دارید 
توجه کنید و به یاد بیاورید قبلًا پزشکتان بابت کدام علائم، اسپری استنشاقی تجویز کرده 
بود. از اسپری هیچ کس دیگر استفاده نکنید و فقط نوعی را مصرف کنید که برایتان تجویز 

شده بود. قسمت دهانی اسپری را بعد از مصرف ضدعفونی کنید.
چند توصیه

- بیشتر افراد دچار علائم خفیف ویروس کرونا می شوند. درمانی برای این ویروس وجود 
ندارد اما راهکارهای ساده ای هستند که می توانند علائم را کنترل کنند.

- بیشتر افراد بعد از چند روز حالشان بهتر می شود و در عرض یک هفته بهبود پیدا 
می کنند؛ اما همچنان ممکن است ناقل باشند. بنابراین باید به مدت ۱۴ روز بعد از شروع 
اولین علائم، قرنطینه حفظ شود. - تب و سرفه و تنگی نفس را می توانید با راهکارهایی که 

در بالا گفتیم کنترل کنید تا زودتر حالتان خوب شود. زیاد آب بنوشید و استراحت کنید.
- یادتان باشد از دیگران دور بمانید و به تمام پروتکل های بهداشتی و مراقبتی عمل 

نمایید تا ویروس را به عزیزانتان منتقل نکنید.

کنترل علائم کووید ۱۹ خفیف در منزل

چگونگی درمان فرد مبتلا به ویروس کرونا در خانه

سلامت 

بدنمان بدون اینکه متوجه علتش بشویم چاق تر شده است. کافی است کمی 
تحرک داشته باشیم تا خسته شویم. شاید این اتفاقات به این معنا است که آنقدر 
که باید مراقب جسممان نبوده ایم. بیشتر که فکر کنیم می بینیم مدت هاست حتی 
کشش ساده ای در خانه انجام نداده ایم یا آنقدرها به غذا خوردنمان توجه نکردیم. 
شاید خیلی هم عجیب نباشد. مراقبت های جسمانی را که برای هر بدنی لازم است 

فراموش کردیم و در نتیجه بدن سرحالی نداریم. 
گاهی اوقات احساس می کنیم فرسوده شده ایم و به اصطلاح بدنمان کشش 
کارها را ندارد. بدنمان بدون اینکه متوجه علتش بشویم چاق تر شده است. کافی 
است کمی تحرک داشته باشیم تا خسته شویم. شاید این اتفاقات به این معنا است 
که آنقدر که باید مراقب جسممان نبوده ایم. مراقبت های جسمانی که برای هر بدنی 

لازم است را فراموش کردیم و در نتیجه بدن سرحالی نداریم.
این چند سوال را از خودتان بپرسید

یک برنامه خودمراقبتی جسمی می تواند به ما کمک کند که سلامتی بدنمان را 
بالاتر ببریم و از بدنمان مراقبت کنیم. همین که صحبت از خودمراقبتی جسمی 

می شود چند سوال باید از خودمان بپرسیم و صادقانه به آن جواب بدهیم:
• آیا خواب کافی دارم؟

آیا رژیم غذایی که طبق آن غذا می خورم، بدن من را به خوبی تغذیه می کند و نیازم 
را به منابع ویتامینی تأمین می کند؟

• آیا در هفته زمانی را برای ورزشم قرار داده ام؟
• آیا کاری برای سلامتی بدنم انجام می دهم؟

صادقانه به این سوال ها جواب دهیم. اینکه بدنمان را تا چه سن و سالی جوان نگه 
داریم در گروی این است که جوابی به سوال های بالا بدهیم. اگر جواب های جالبی 
به سوالات بالا ندادیم، یعنی آنقدر به مراقبت از جسممان توجه نمی کنیم و باید 

تغییری در آن ایجاد کنیم.
خودمراقبتی جسمی

این  کند.  به شما کمک  فعالیت هایی می تواند  بدن خودتان  از  مراقبت  برای 
فعالیت ها بدون شک باید بخشی از زندگی روزمره شما شود تا در درازمدت اثر آن 
را ببینید. کاری که اغلب ما دیده یا شنیده و یا خودمان درگیر آن هستیم. دو روز 
فعالیت ورزشی و رژیم غذایی بدون شک جوابگوی یک خودمراقبتی موثرهمیشگی 
نیست. پس وقتی از خودمراقبتی جسمی حرف می زنیم دقیقا چه کارهایی را در بر 
می گیرد؟ خیلی از کارهای ساده و مهمی که روزانه انجام می دهیم و یا برای آن زمان 

لازم را نمی گذاریم:
۱. از مرخصی های خود استفاده کنید.

۲. وزن خود را کنترل کنید. با توجه به رژیم غذایی که دارید خطر ابتلا به فشار 
خون بالا و بیماری های عروقی و قلبی را کاهش دهید.

۳. هر روز بدن خود را چند دقیقه بکشید. کشش عضلات شما را تقویت می کند.
۴. هر روز به تنفس خود توجه کنید. تمرین های تنفسی ساده ای را یاد بگیرید و در 

محل کار یا خانه در عرض چند دقیقه آن را تمرین کنید.
۵. اگر به دل طبیعت می روید، تن یا حتی پای خود را به آب بزنید.

۶. یک روال معمول خواب داشته باشید.
۷. حتما سعی کنید در هفته یک بار به طبیعت نزدیک خود بروید.

در این زمینه بخوانید: ۸. حتما چندوقت یک بار آزمایش خون بدهید و ویتامین ها 
و شرایط جسمی خود را بررسی کنید تا کمبودی نداشته باشید و یا مشکلات غدد 
و سایر مسائل برای شما ایجاد نشده باشد. ۹. رقصیدن یکی از کارهایی است که 
شادی و وجد را برای شما ایجاد می کند و در عین حال تحرک مفیدی است. ۱۰. 
گاهی اوقات برای ماساژ به مراکز ماساژ بروید و یا در خانه این کار را انجام دهید. ۱۱. 
اگر به یوگا علاقه دارید، یوگا یکی از ورزش هایی است که در خودمراقبتی جسم اثر 
دارد. ۱۲. یک رژیم غذایی سالم را انتخاب کنید که کالری آن متناسب با وزن بدنتان 

باشد. از رژیم های کلی بی قاعده دوری کنید.
۱۳. حتما در روز حداقل یک ربع الی نیم ساعت نرمش یا پیاده روی داشته باشید. 
وقتی که سن افراد بالاتر می رود این فعالیت ضروری تر می شود. زندگی امروزه ما 
باعث بی تحرکی ما شده و این کاملا دور از اصول خودمراقبتی جسمی ماست. 
کارهایی وجود دارد که شاید زحمت چندانی هم نداشته باشد، مثل اینکه به جای 

استفاده از آسانسور در بالا رفتن، از پله استفاده کنید.

احساس خستگی می کنید؟ شاید 
این ۱۳ کار را انجام نمی دهید!
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گزارش از هنگامه ملکی

سعید آقاخانی بعد از تجربه موفقش در ساخت سری 
اول سریال »نون خ«، این بار سری دوم آن را ساخته است. 
مجموعه ای که باعث شده در رسانه ملی، فرهنگ اقوام 
کرد و چیزی غیر از فرهنگ آپارتمان نشینی و تهرانی را 

شاهد باشیم که مورد استقبال هم قرار گرفته است. 
تولید آثار تلویزیونی مردم پسند به ویژه با توجه به مسائل 
واقعی، رویدادهای خانوادگی-اجتماعی و با رویکرد طنز 
معمولًا در کشور ما با اقبال مخاطب روبه رو می شوند. این 
نوع تولیدات جزو ضروریات برنامه سازی در رسانه ای است 
که عنوان ملی دارد. به عبارتی، تولید و پخش برنامه ها و 
سریال های شادی بخش، امیدآفرین و منطبق با فرهنگ و 
نیاز مخاطب آن هم در شرایط تلخ کنونی به دلیل حضور 
به  مخاطب  بیشتر  جذب  برای  عاملی  می تواند  کرونا 
برنامه های تلویزیونی و حتی دور شدن قشرهای مردم از 

ماهواره نشینی باشد.
از همین رو، پخش سریال »نون خ« به رغم اشکال هایی 
که دارد، توانسته با سلیقه و نظر قشرهای مختلفی از 
مخاطب همسو باشد. اما این استقبال به معنای آن نیست 

که نون خ یک سریال فاخر، درجه یک و استاندارد است.
نقطه ضعف »نون  خ« نگاه سطحی به 

موضوعات خوب است
جبار آذین، منتقد و مدرس سینما با اعلام اینکه »نون 
خ« در امتداد تولید مضمونی سریال »پایتخت« ساخته 
شده است، درباره مضمون این مجموعه بیان کرد: این 
سریال با محور قرار دادن مسئله خانواده و توجه به مقوله 
مهم ترویج سبک زندگی ایرانی- اسلامی جلوی دوربین 
رفته و بنا بوده مروج این گونه اهداف و برنامه ها باشد. 
پایتخت برای دستیابی به این مهم، لوکیشن شمال و 
اما  انتخاب کردند.  را  نون خ  سازان لوکیشن کردستان 
مسئله مهمی که در اصل نقطه ضعف نون خ محسوب 
می شود، نگاه سطحی به موضوعات خوبی است که در 
این سریال وجود دارد. همچنین سطحی سازی در تصویر 
مسائل فرهنگی و ادبیات هموطنان کرد، صورت گرفته 
است که جای تحقیق و پژوهش کامل،  گسترده و ارائه 
درست مناسبات اجتماعی، خانوادگی، فرهنگی و آداب 
و رسوم کردها در این سریال به صورت ملموس و وفادارانه 

به واقعیت ها خالی است.
در  بیش  و  کم  این که گرچه  به  اشاره  با  ادامه  در  وی 
گوشه و کنار این سریال برخی مراسم و رفتارهای معمول 
قوم کرد به تصویر کشیده شده و شوخی های رفتاری 
و کلامی برخی کاراکترها را مشاهده می کنیم، توضیح 

داد: شوخی ها و طنزهایی که ارائه شده سطحی است؛ 
یعنی مسائلی در آنها مطرح می شود که به جای آنکه طنز 
باشند یا حتی جنبه اجتماعی-انتقادی داشته باشد، 
شوخی های دم دستی با یکسری از مسائل عادی و روزمره 

است.
نون خ و حکایت لنگه کفش در بیابان

جبار آذین دلایل استقبال مخاطب از این مجموعه را 
چنین عنوان کرد: یکی از دلایلی که باعث استقبال مردم  
از نون خ شده، این است که وضعیت سریال سازی در 
این ایام چندان پربار نیست. یعنی هیچ سریال دیگری 
که بتواند همزمان با نون خ پخش شود و کیفیت لازم را 
داشته باشد، وجود ندارد. حکایت اقبال از این سریال، 
حکایت لنگه کفشی در بیابان است. اگر تلویزیون چهار 
خوب  کیفیت های  دارای  که  داشت  هم  دیگر  سریال 
ساختاری، هنری، مضمونی و حتی طناز بودند، بدیهی 
است مخاطبان تا این حد از نون خ حمایت نمی کردند. 
در هرحال، نون خ ظرفیت پردازش موضوع های خوب را  
که آن هم توجه به خانواده و مناسبات اجتماعی است، 
داشته و دارد. همچنین اگر با نگرش دقیق تری به ژانرهای 
کمدی و طنز توجه می شد، امکانش وجود داشت که این 
طناز  خانوادگی-اجتماعی  اثر  یک  به عنوان  را  سریال 

قلمداد کرد.
موفق در جذب و سرگرم سازی مخاطب

و  خانوادگی  مسائل  ارائه  زمینه  در  هم  سریال  »این 
اجتماعی سطحی نگر است هم در برخورد و ارائه مسائل 
طنز و شوخی. نون خ توانسته با توجه به اوضاعی که مردم 
کشور به دلیل مسائل بیماری و ویروس کرونا دچارش 
هستند، مردم را پای تلویزیون بکشاند. در کل جدا از 
توانسته  دارد،  وجود  آن  در  که  کاستی هایی  و  نواقص 
در جذب و سرگرم سازی و شوخی با مخاطب به توفیق 

برسد.«
مسائل سیاسی و انتقادی با طنز و واقع نگری باشد

آذین در پاسخ به این پرسش که کنایه ها و بحث های 
را  مجموعه  این  در  شده  مطرح  سیاسی  و  اجتماعی 
چگونه ارزیابی می کنید، افزود: یکی از ویژگی های یک 
اثر خوب مردمی این است که به مسائل مرتبط به مردم 
و جامعه به طور صحیح بپردازد. اینکه در جای جای نون 
خ، اشاراتی به مسائل سیاسی و اجتماعی می شود، اتفاقاً 
می تواند از نکات مثبت این سریال باشد. اما به شرط آنکه 
این نگاه انتقادی همراه با طنز و واقع نگری باشد و قصد 
از ارائه این نکات، تخریب گروه یا جریانی نباشد. می شود 
مسائل سیاسی و اجتماعی را در قالب انتقاد، طنز مفید 
و سازنده بیان کرد بدون اینکه به کسی و جریانی توهین 

اجتماعی  گفتمان  و  تعامل  احترام،  فرهنگ  و  شود 
خدشه دار گردد. البته در نون خ هم در مواردی دیده شده 

که نکات می توانست محترمانه تر به تصویر کشیده شود.
سعید آقاخانی و عمده نقشش در این مجموعه

این منتقد سینما درباره کارنامه هنری و مسیر رشد 
سعید آقاخانی تصریح کرد: به هرحال سعید آقاخانی 
بازیگر و کارگردان بااستعدادی است و اینکه اکنون به جایی 
رسیده که می تواند یک سریال مطرح اجتماعی بسازد 
و این حاصل زحمات و تجربیات سال ها کار کردن او در 
تلویزیون و سینماست. با این احوال در این سریال عمده  
نقش در تصویرسازی، کارگردانی و بازی  را خود آقاخانی به 
عهده دارد. به جز آقاخانی یک یا دو نفر بیشتر نیستند که 
در این سریال توانسته باشند در سطح آقاخانی بازی های 
خوبی ارائه کنند. اغلب بازیگران این سریال کمتر شناخته 
شده و بومی هستند که همین ناهمسانی بین بازیگران 
سبب شده تا بازی ها یکدست و همسو نباشد که این از 
امتیازهای نون خ تلقی نمی شود. آقاخانی می توانست با 
گزینش بازیگران قوی تر، سطح سریال خود را از متوسط 

به مقبول برساند.
مهم ترین وجه؛ خروج از تهران و لوکیشن های 

همیشگی جنوب شهر
اما مازیار معاونی که او نیز نویسنده و منتقد سینما و 
وی  می داند.  موفقی  سریال  را  خ  نون  است،   تلویزیون 
درباره این مجموعه به خبرنگار ایرناپلاس گفت: مهم ترین 
وجه ماجرا، خروج از تهران و دور شدن از لوکیشن های 
همیشگی و تکراری جنوب شهر است. مجموعه  نون 
خ توانسته با ارائه یک طنز بکر که بسیار خوب هم به آن 
پرداخته شده، به کمدی موقعیت و طنز کلامی تبدیل 
شود. تکیه کلام های شخصیت ها با لهجه شیرین کُردی 
توانسته لبخند را به لب بیننده بیاورد. در این مجموعه 
موقعیت هایی ایجاد شده، که از دل مناسبات ساده و 
روزمره بیرون می آید. اشارات عالی و بی نقصی به مسائل 
روز کشور شده و شوخی هایی با مسئولان صورت گرفته 

است.
هنرمند با استعدادی که از زیر سایه یک تیم 

بیرون آمد
وی درباره مسیر هنری سعید آقاخانی و سختی هایی 
که برای هدایت گروه بازیگری این مجموعه داشته، بیان 
کرد: سعید آقاخانی از همان مجموعه »ساعت خوش« 
با استعداد بودن خود را نشان داد و خیلی زود هم از زیر 
سایه آن مجموعه و آن تیم بیرون آمد تا بازیگری در سایر 
عرصه ها و نیز کارگردانی را امتحان کند که بسیار هم موفق 
بود. چه در سینما که برایش جایزه هم به همراه آورد و چه 
در آثار طنزی مثل »متهم گریخت«، »من یک مستاجرم« 
که  معاونی  ساخت.  خودش  که  آثاری  در  هم  بعدها  و 
معتقد است بازی در میانه تیپ و شخصیت، هدایت تعداد 
زیادی بازیگر محلی یا بازیگرانی که غالباً نقش مکمل را 
کار ساده ای  قطعاً  اصلی،  نقش های  در  کرده اند  بازی 
نیست، گفت: البته تا اینجا سریال روی نوار موفقیت پیش 
رفته و با وجود اینکه تنها چند روز بعد از سریال پایتخت 
به  بلکه  نکرده،  را دلزده  بیننده  نه تنها  رفته،  آنتن  روی 
پربیننده ترین برنامه نیمه دوم فروردین هم تبدیل شده 
است. امیدوارم این موفقیت ادامه داشته باشد که البته 
در فرمول دنباله سازی مجموعه های تلویزیونی اصلًا کار 

ساده ای نیست.

مدیرکل راه و شهرسازی استان قم اعلام کرد:

آغاز عملیات اجرایی احداث کمربندی 
شهید سردار سلیمانی 

مدیرکل راه و شهرسازی استان قم گفت: مقدمات اجرای کمربندی جدید استان قم 
با نام سردار سپهبد شهید سلیمانی در اردیبهشت سال ۹۹ فراهم شده است.

حسن صبوری اظهار داشت: این کمربندی به طول ۱۱۴ کیلومتر است که فاز 
نخست آن از کیلومتر ۱۱.۸ آزادراه قم- تهران به طول ۴۰ کیلومتر آغاز می شود.

وی افزود: این کمربندی بعد از گذر از محور قم- سلفچگان در کیلومتر هفت محور 
قم- نیزار به اتمام می رسد.

وی با اشاره به این که قرارداد این پروژه به امضا رسیده و پروژه در مرحله اجرا قرار 
گرفته است تصریح کرد: به دلیل شیوع ویروس کرونا در کشور و لزوم رعایت پروتکل 
های بهداشتی امکان برگزاری مراسم کلنگ زنی به صورت رسمی وجود ندارد. صبوری 
بیان کرد: بر اساس تصمیمات کمربندی با مشارکت ۷۰ درصدی سرمایه گذار و ۳۰ 
درصدی دولت انجام می شود. مدیرکل راه و شهرسازی استان قم گفت: این کمربندی 
با مشارکت راه و شهرسازی و بخش خصوصی عملیاتی می شود، همچنین با نگاه فنی، 
این طرح کارشناسی شده است و بررسی لازم برای احصای مشکلات عملیاتی شدن 
طرح در حال انجام است. صبوری افزود: یکی از اقدامات، پیش بینی لازم برای معماری 
این طرح در آزادراه است تا با اصلاحات انجام گرفته و ساماندهی ساخت وسازها، منظر 
خوبی را در حاشیه جاده به وجود بیاوریم و به جاده نیز تعرض نشود. وی افزود: ایجاد این 
کمربندی نقش مهمی در کاهش ترافیک در آزادراه دارد و در حوزه اشتغال و کشاورزی و 
صنعت نیز می تواند مؤثر باشد، امیدواریم این طرح طی زمان مقرر شده به بهره برداری 
برسد. مدیرکل راه و شهرسازی استان قم بیان کرد: سرمایه گذار در بهمن ماه به تجهیز 
کارگاه پرداخت، باید بدانیم این طرح فقط برای راه و شهرسازی نیست و همه در توسعه 
زیرساخت های اجرای طرح سهیم هستند. مدیرکل راه و شهرسازی استان قم در پایان 
خاطر نشان ساخت: مقدمات اجرای کمربندی سردار شهید حاج قاسم سلیمانی قم 
در اردیبهشت سال جاری فراهم شده است، استفاده از سرمایه گذاری بخش خصوصی 
در استقرار واحدهای خدماتی و تولیدی در محدوده این کمربندی یکی از قابلیت های 
مهم طرح است و در سال جهش تولید امید است زیرساخت های لازم برای راه اندازی 

واحدهای تولیدی در این محدوده فراهم شود.
 

معاون غذا و دارو دانشگاه علوم پزشکی قم خبرداد:

توزیع ۸۰۰ هزار ماسک در داروخانه های قم 
 معاون غذا و دارو دانشگاه علوم پزشکی قم از توزیع ۸۰۰ هزار ماسک درسطح 

داروخانه های استان خبر داد. 
محمد حضوری روز یکشنبه درگفت وگویی اظهار داشت: ۳۰۰ هزار ماسک سه لایه 
بهداشتی امروز  درتمامی داروخانه توزیع شد تا در اختیار همشهریان قرارگیرد. وی 
افزود: همچنین با توجه به درخواست های مردم در خصوص استفاده از ماسک سه لایه 
بهداشتی، ۳۰۰ هزار ماسک در تمامی داروخانه های استان توزیع شد. وی ادامه داد: 
۲۰۰ هزار ماسک سه لایه نیز با محوریت داروخانه های شبانه روزی توزیع و دراختیار 

همشهریان قرار می گیرد.
پلمب 1۳ مرکز به دلیل عدم رعایت پروتکل های بهداشتی

نیز عنوان کرد: درادامه نظارت های  معاون بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی قم 
بازرسان بهداشتی بر صنوف مختلف در راستای طرح فاصله گذاری اجتماعی، برخورد 
با صنوف پرخطر درحال انجام است. سیامک محبی گفت: در دو روز گذشته، هزار و 

۸۲۹ بازدید انجام و ۱۳ مرکز به دلیل عدم رعایت پروتکل های بهداشتی پلمب شدند.
وی اظهار داشت: دردو روز گذشته همچنین ۳۶ مرکز غیرفعال، ۲ قلیانسرا پلمب و 
۳۰۸ اخطار تعطیلی صادرشده است. وی افزود: چند آرایشگاه زنانه و مردانه، یک واحد 
قهوه خانه، یک باب کارگاه فرآوری آجیل و خشکبار و دو باشگاه بدن سازی درمدت 
تعطیل یا غیرفعال شدند. معاون بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی قم همچنین از توقیف 
و ضبط مقادیری الکل صنعتی طی روز گذشته در استان خبر داد. وی خاطرنشان 
کرد: در این مدت هزار و ۲۶۳ مورد از اصناف قم در سامانه سلامت اطلاعات خود را 

ثبت کرده اند.
اهدا تندیس حامی سلامت به نمایندگان مردم قم 

به  سلامت  حامی  تندیس  سلامت،  هفته  با  هم زمان  و  مراسمی  طی  همچنین 
حجت الاسلام  مجتبی ذوالنور و احمد امیرآبادی نمایندگان مردم قم در مجلس شورای 
اسلامی اهدا و از تلاش های آن ها برای حمایت از مجموعه بهداشت و درمان در مقابله 
با ویروس کرونا قدردانی شد. محمدرضا قدیر رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم در این 
مراسم گفت: در خصوص وضعیت کنترل کووید ۱۹ در استان قم، گروه های مختلفی 
از مجموعه بهداشت و درمان حمایت کردند که یکی از آن ها نمایندگان مردم قم در 

مجلس شورای اسلامی بودند که قدردان آن ها هستیم.

مدیرکل غله و خدمات بازرگانی استان قم اعلام کرد:

آمادگی برای خرید تضمنی 
گندم و کلزای کشاورزان 

 مدیرکل غله و خدمات بازرگانی استان قم گفت: این اداره کل برای خرید تضمینی 
گندم و کلزای کشاورزان استان و ذخیره سازی آن با استفاده از تمام ظرفیت موجود 
خود، آماده است.  بهزاد رادمنش اظهارداشت : باتوجه به نزدیک شدن به فصل برداشت 
کلزا که از نیمه دوم اردیبهشت ماه و همچنین برداشت گندم که از اوایل خرداد ماه آغاز 
خواهد شد، اداره کل غله و خدمات بازرگانی قم با برنامه ریزی دقیق، شرایط لازم برای 
خرید تضمینی و ذخیره سازی این دو محصول استراتژیک از کشاورزان و تولید کنندگان 
شریف استان را فراهم نموده است. وی با بیان اینکه دو مرکز خرید تضمینی گندم یکی 
سیلوی استان قم واقع در کیلومتر ۱۰ جاده اراک و دیگری در بخش جعفرآباد و همچنین 
یک مرکز خرید دانه روغنی در بخش جعفرآباد برای این منظور پیش بینی شده است، 
افزود: تمامی سعی و تلاش ما در امر خرید محصولات کشاورزان، برای تسهیل یافتن، 
روانسازی کار و سرعت در تحویل محصولات کشاورزان و تولید کنندگان استان متمرکز 
می باشد. وی در ادامه از کشاورزان زحمت کش استان خواست، قبل از برداشت و حمل 
محصولات خود، ضمن افتتاح حساب دربانک کشاورزی، به سامانه پهنه بندی وزارت 
جهاد کشاورزی مراجعه و نسبت به درج صحیح مشخصات و مقدارمحصول خود اقدام 
نمایند. رادمنش گفت: در مرکز خرید جعفرآباد محموله های گندم، حداکثر تا وزن ۱۰ 
تن تخلیه و محموله های با وزن بیش از ۱۰ تن می بایست به سیلوی ملکی اداره کل 
غله و خدمات بازرگانی استان تحویل داده شود. وی با بیان اینکه مقدمات ارائه خدمات 
بانکی در سیلوی استان فراهم گردیده افزود: با هماهنگی های به عمل آمده، مقررشده 
همچون سنوات قبل، شعبه بانک کشاورزی در سیلو، خدمات مورد نیاز کشاورزان عزیز 
را ارائه نماید. سیلوی بتنی شهید نخعی که در جنوب غربی شهر قم قرار دارد، دارای 
ظرفیت ذخیره سازی ۱۰۸ هزارتن گندم و ۳۶ کندو می باشد، این سیلو با توان تخلیه 
و بارگیری ۲۰۰ تن در ساعت در زمینی به مساحت ۹۰هزار مترمربع ایجاد شده و از 

امکانات و تجهیزات کامل تخلیه و بارگیری گندم برخوردار است.

سرپرست اداره حمل ونقل کالا اداره کل راهداری وحمل ونقل جاده ای قم  مطرح کرد:

همت ناوگان باری باعث وفور کالاهای 
اساسی دربازار قم

 سرپرست اداره حمل ونقل کالا اداره کل راهداری وحمل ونقل جاده ای قم گفت: به 
همت خادمان عرصه حمل ونقل کالا و ناوگان عمومی، شاهد وفور کالاهای اساسی در 

بازار و همچنین تکمیل ظرفیت انبارها در این استان می باشیم. 
به گزارش روز چهارشنبه روابط عمومی اداره کل راهداری و حمل ونقل جاده ای 
قم، حسین فتح آبادی در این زمینه افزود: در راستای حفظ و ارتقا سطح فعالیت 
چرخه حمل ونقل کالا و اجرای سیاست های تنظیم بازار برای تامین کالاهای اساسی 
هم وطنان دراین ایام ، افزون بر یک هزار و ۱۵۰ دستگاه ناوگان باری از قم عازم بنادر 
جنوبی کشور شدند. وی اضافه کرد: ناوگان باری شامل کامیون، تریلی و کمپرسی 
)ره(،  خمینی  امام  بندر  به خصوص  کشور  جنوبی  بنادر  به  که  است  بوده  لبه دار 
بندرعباس و چابهار اعزام شدند. وی خاطرنشان کرد: در سه ماه نخست سال ۹۸ بیش 
از سه هزار و ۴۹۰ دستگاه ناوگان باری برای حمل کالا به بنادر جنوبی اعزام شد که با 
توجه به ادامه چرخه اعزام ناوگان باری از قم، امیدواریم میانگین اعزام در مدت مشابه 
امسال نیز به حد نساب سال گذشته و بلکه بیشتر برسد. فتح آبادی تاکید کرد: با توجه 
به این که صنعت حمل ونقل از ارکان اصلی مدیریت زنجیره تامین و لجستیک در علم 
اقتصاد است، افزایش سرعت، کیفیت خدمات و ایمنی حمل ونقل می تواند نقش 
بسزایی در حمل کالا از آغازین زنجیره تا نقطه مصرف نهایی کالا باشد و این امر نیازمند 

توجه بیشتر مسئولان در امر تامین خواسته های به حق خادمان این عرصه می باشد.

معاون برنامه ریزی و سرمایه انسانی شهردار قم :

پروژه های نیمه تمام امسال تکمیل می شود 
معاون برنامه ریزی و سرمایه انسانی شهردار قم با تبیین بودجه سال ۹۹ گفت: 
۳ هزار و ۸۵ میلیارد تومان بودجه برای برنامه های عمرانی، فرهنگی، زیر بنایی و 
جاری شهرداری قم به تصویب شورای شهر رسیده است که امسال اجرایی می 

شود.
 محسن رنجبر در گفت و گو با خبرنگاران با اشاره به حجم ریالی پروژه هایی که 
برای رسیدن به اهداف شهرداری مورد نظر نیاز است، اظهار کرد: برای این مهم 
دو سناریو در نظر گرفته شده است که در سناریوی اول برای اینکه بتوانیم تمامی 
شکاف ها را پرکنیم لازم است برای اجرای پروژه های عمرانی شهرداری مبلغ ۹ 

هزار میلیارد تومان بودجه اختصاص یابد.
وی با اشاره به تخصیص بودجه ۹ هزار میلیارد تومانی شهرداری برای صرف در 
پروژه های عمرانی گفت: این رقم بودجه برای اجرای پروژه های عمرانی یک ایده 

آل است و این رقم بودجه دست یافتنی نیست.
معاون برنامه ریزی و سرمایه انسانی شهردار قم با اشاره به نام گذاری سال جاری 
با عنوان جهش تولید از سوی رهبر معظم انقلاب گفت: شهرداری قم به دنبال 
ایجاد زمینه ای برای جهش در تولید است که این موضوع را از پیش پی گیری 
می کرد و اکنون با منویات رهبری این مسئله را با جدیت بیشتری دنبال می کند تا 

بتواند این شعار را محقق کند.
وی با اشاره به دومین سناریو برای اجرای پروژه های شهرداری قم گفت: مبلغ 
این سناریو ۲هزار و ۲۰۰ میلیارد تومان بودجه عمرانی است که منابع شهرداری 
را پوشش می داد و منابع دیگری نیز مانند ۶۵۰ میلیارد تومان از طریق اوراق 
مشارکت از دولت در نظر بگیریم که به این بودجه اضافه کردیم و بودجه شهرداری 
نزدیک ۳ هزار و ۱۵۰ میلیارد تومان به شورای شهر پیشنهاد شد که فرایند طولانی 

و سنگینی را برای دقیق سازی اطلاعات و کسری بودجه سپری شد.
رنجبر ادامه داد: این بودجه شامل ۶۵۷ میلیارد تومان در قسمت جاری و ۲ هزار 

و ۴۹۲ میلیارد تومان بودجه  نیز به بحث عمرانی در ۹۶۵ ردیف اختصاص یافت.
اختصاص ۴5درصد بودجه برای بهبود عبور و مرور شهری

وی با بیان اینکه  ۴۵ درصد بودجه مذکور به روان سازی، متعادل و سالم سازی 
عبور و مرور شهری اختصاص دارد، عنوان کرد: تخصیص این میزان بودجه به 
موضوع ترافیک نشان دهنده این است که شهرداری قم به حمل و نقل عمومی 

توجه شایانی دارد.
معاون برنامه ریزی و سرمایه انسانی شهردار قم گفت: شهرداری قم به مباحثی 
مانند مترو، اتوبوس رانی، گسترش فضاهای عبور و مرور برای مردم توجه بسیاری 

دارد و در این راستا نسبت به بازگشایی معابر عمومی اقدام می کند.
وی با بیان اینکه ۱۶ درصد از بودجه شهرداری قم در سال جاری به قطار شهری 
اختصاص دارد، عنوان کرد: شهردار قم بر ضرورت استفاده از تمام ظرفیت ها برای 
راه اندازی مترو در سال ۹۹ تاکید دارد که امیدواریم بتوانیم این هدف را محقق 

کنیم.
رنجبر ادامه داد: از خصوصیات بودجه سال ۹۹ شهرداری قم می توان به قرار 
گرفتن در مسیر دقیق بودجه راهبردی و چشم انداز قم در سال ۱۴۰۰ و ۱۴۰۴ 

است که براساس بودجه برنامه ها تنظیم شده است.
وی با بیان اینکه میانگین رشد ۵ سال  شهرداری قم در تدوین بودجه در نظر 
گرفته شده است، عنوان کرد: هرچند به دنبال بودجه های ایده آلی برای برنامه 
های شهرداری بودیم اما اگر قرار بود به ایده آل نزدیک باشیم باید حدود ۹ هزار 
میلیارد بودجه عمرانی تخصیص می یافت که در این راستا نرخ رشد ۵ سال در 
نظر گرفته و عدد ۳ هزار و ۱۵۰ میلیارد تومان پیشنهاد شد و و در بررسی هایی که 

شورای شهر انجام داد این رقم به ۳ هزار و ۸۵ میلیارد تومان کاهش یافت.
سیاست اداره شهر به شکل بسیار ارزان را دنبال کنیم 

وی افزود: پیشنهاد شد مبلغ ۸۰۰ میلیارد تومان بابت عوارض و خدمات اخذ 
شود و ۱۶۰ میلیارد تومان از بودجه کشور دریافت شود و تا ۴۰۰ میلیارد تومان از 
محل دارایی های شهرداری و ۵۸۰ میلیارد تومان از محل فروش اموال غیرمنقول 
و ۱ هزار ۱۶۰ میلیارد تومان از محل انتشار اوراق، تصفیه بدهی های دولت و 

تسهیلات مبلغ ۳ هزار و ۸۵ میلیارد تومان بدست می آید.
معاون برنامه ریزی و سرمایه انسانی شهردار قم ادامه داد: ۲۰.۳ درصد به 
این بودجه ۱۸۸ میلیارد تومان  از  و  یافته است  بودجه جاری شهر اختصاص 
شامل نگهداری شهر در بخش خدمات شهری که شامل رُفت و روب، جمع آوری 
پسماند، تخلفات شهری و مبلغ ۱۰۳ میلیارد تومان نیز به عنوان کمک سازمان 
های آتش نشانی، اتوبوس رانی، قطار شهری و پسماند و فرهنگی اختصاص دارد.
وی با اشاره به بودجه ای که صرف ساختار شهرداری می شود، گفت: با توجه به 
رویکرد ضد تورم زایی که در نظر گرفته شد کمتر از ۱۰ درصد رشد داشتیم ودر این 

زمینه سعی کردیم که اداره شهر را به شکل بسیار ارزانی دنبال کنیم.
میزان سرانه درآمد حاصل از محل عوارض و خدمات

رنجبر با ذکر این مطلب که سرانه درآمد حاصل از محل عوارض و خدمات، 
۶۳۰هزار تومان از هر نفر است، گفت: در این میان۲۲۰ هزار تومان هزینه هر فرد 
در زمینه نظافت و نگهداری شهر می شود. در زمینه پروژه های عمرانی نیز بیش از 

۲ میلیون تومان به ازای هر فرد در قم هزینه می شود.
وی افزود: پروژه تقاطع کیوانفر و میدان ولی عصر)عج(، تکمیل تونل جمهوری و 

تقاطع امینی بیات از سال گذشته به سال جدید رسیده و به اتمام می رسد.
رنجبر ادامه داد: در سال جاری نیز تکمیل رینگ ترافیکی فردوسی و اتصال آن 
به بلوار امام رضا)ع( در دست اقدام خواهد بود تا تردد بین مناطق دو و ۶ و سه با 
مناطق پنج، یک و چهار از طریق این رینگ به صورت روان انجام شود. گسترش 
پارکینگ سازی در قم، از جمله برنامه های دیگر شهرداری است که به شرط تحقق 

بودجه برنامه های خوبی در این زمینه داریم.
وی افزود: توسعه ناوگان عمومی، دنبال کردن پروژه ها تقاطع جاده جعفریه و 
آغاز احداث فاز ۵ بلوار عمار یاسر و توسعه حمل و نقل ریلی )۴۱۲ میلیارد تومان 

برای توسعه مترو( از جمله برنامه های امسال است.

معاون مالی و اقتصادی شهرداری قم :

افتتاح فاز نخست مترو قم ۱۱۰۰ میلیارد 
تومان اعتبار نیاز دارد 

معاون مالی و اقتصادی شهرداری قم گفت: در سال ۹۹ امیدواریم ۴۰۰ میلیارد 
واگذاری املاک و ۱۰۰  برای  نیز  تومان  میلیارد  اوراق مشارکت ۶۰۰  از  تومان 
میلیارد تومان نیز از اعتبارات ملی اختصاص پیدا کند تا بتوانیم فاز نخست مترو 

را به بهره برداری برسانیم. 
سید مرتضی حسام نژاد در گفت وگو با خبرنگاران با اشاره به آخرین وضعیت 
مترو قم در حوزه اقتصادی و تأمین منابع برای این پروژه اظهار داشت: مترو 
شاخص ترین پروژه شهر بوده که امیدواریم با همتی که در بین مسئولان وجود 

دارد، تا انتهای سال شاهد بهره برداری از فاز نخست آن باشیم.
با تأکید بر لزوم فروش اوراق مشارکت در سال ۹۹ تصریح کرد: تکمیل  وی 
مترو نیازمند بودجه ای ملی بوده و اختصاص اعتبار به آن در سه بخش اعتبارات 
مستقیم خزانه، تخصیص اوراق مشارکت و اعتبارات نقد و غیرنقد خود شهرداری 
اقتصادی شهرداری قم خاطرنشان کرد: پیش بینی  و  مالی  قم است. معاون 
شهرداری در حوزه واگذاری املاک ۲۰۰ میلیارد تومان فارغ از بخش ۴۰۰ میلیارد 

تومان از تخصیص اعتبارات لازم است که گام مهمی در این زمینه است.
وی ادامه داد: در سال ۹۹ امیدواریم ۴۰۰ میلیارد تومان از اوراق مشارکت، ۶۰۰ 
میلیارد تومان نیز برای واگذاری املاک و ۱۰۰ میلیارد تومان نیز از اعتبارات ملی 

اختصاص پیدا کند تا بتوانیم فاز نخست مترو را به بهره برداری برسانیم.
حسام نژاد بالاترین عملکرد در برنامه های پیش بینی  شده را بهبود در رفت  و آمد 
شهری دانست و بیان کرد: در حوزه حمل  و نقل و رفت  و آمد شهری در حدود 
۴۹۸ میلیارد تومان هزینه قطعی در سال ۹۸ ثبت  شده که ۹۴ درصد تحقق را 
شاهد هستیم که باز بالاترین رقم در این برنامه مربوط به پروژه مترو بوده و تقریباً 

۵۰ درصد این عدد را شامل می شود.
معاون مالی و اقتصادی شهرداری قم ادامه داد: ۲۲۰ میلیارد تومان از رقم 
مربوط به بخش حمل  و نقل عمومی شهرداری به مترو اختصاص داده شده که 

عدد قابل توجهی  است.

در گفت وگو با دو منتقد سینما و تلویزیون  مطرح شد ؛

نون خ؛ حکایت لنگه کفشی در بیابان برهوت تلویزیون

اجتماعی

در روزهای اخیر دولت اعلام کرد که به احتمال زیاد اجتماعات عمومی در ماه رمضان 
برگزار نخواهد شد و مردم باید مراسم مربوط به ماه رمضان را از طریق تلویزیون دنبال کنند، 

اما بایدهای مدیریت مناسبات و اجتماعات خانگی و خانوادگی در ماه رمضان چیست؟ 
حسن روحانی، رئیس جمهوری چند روز پیش درباره مناسبات اجتماعی در ماه رمضان 
گفت: »به ماه رمضان نزدیک می شویم. برای ماه رمضان هم ساعت کار اداری هفت صبح تا 
دو بعدازظهر بهتر است. چون قبل ماه رمضان ناهار نداریم، نماز جماعت الان نداریم، بنابراین 
کار پیوسته تا دو بعدازظهر ادامه خواهد داشت و ساعت دو بعدازظهر مردم به خانه هایشان 
می روند. قاعدتاً در ماه رمضان اگر شرایط ما همین باشد، باز هم نماز جماعت نخواهیم 
داشت.«  با این تصمیم به نظر می رسد دولت اجتماعات مربوط به ماه رمضان را تنها به 
مراسمی محدود کرده که توسط نهادهای رسمی حاکمیتی یا مساجد و اماکن مذهبی برگزار 
می شود و بر این تصور است که با تعطیلی و ممانعت از برگزاری مراسم عمومی مربوط به ماه 
رمضان، مردم به جای حضور در مراسم احیای عمومی به داخل خانه ها هدایت خواهند شد 
و مراسم را از طریق تلویزیون دنبال خواهند کرد. اما در مورد مراسم های غیررسمی وضعیت 

چگونه است و چه الزاماتی را باید در این اجتماعات مردمی در نظر داشت؟
امکان نظارت بر افطاری ها و شب های قدر نیست

سیاست گذاری  و  خانواده  جامعه شناس  خزاعی،  گیتی  موضوع،  این  با  ارتباط  در 
اجتماعی به ایرناپلاس می گوید: بخش عمده  مراسم مربوط به ماه رمضان، چه افطاری ها 
و چه مراسم مربوط به شب های قدر در خانه ها و توسط اشخاص حقیقی و کاملًا خصوصی 
برگزار می شود؛ آن هم در شرایطی که نه امکان نظارت بر آنها وجود دارد و نه دولت از برگزاری 
آنها مطلع می شود و اگر هم باخبر شود، امکان محدود کردن آنها برای دولت وجود ندارد. 
بدیهی است دولت امکان اعمال محدودیت های سختگیرانه را برای برگزاری مراسم مذهبی 
در خانه ها ندارد و نمی تواند برای خانه های مردم مأمورانی را بگمارد تا مانع از برگزاری 
تجمعات مذهبی توسط آنها، به ویژه در شب های قدر شود. خزاعی ادامه می دهد: دولت و 
ستاد ملی مقابله با کرونا با ایجاد یک فضای ایزوله  برنامه ریزی، هنوز که هنوز است اقدامات 
جدید  زندگی  سبک  و  بهداشتی  مراقبت های  درون سازی  به منظور  گسترده  آموزشی 

متناسب برای زیست در دوران کرونایی را آغاز نکرده اند.
تهیه پروتکلی برای ماه رمضان

این جامعه شناس می گوید: ستاد ملی مقابله با کرونا با همکاری کارشناسان و متخصصان 
اجتماعی، رسانه ای و فرهنگی باید هرچه سریع تر دستورالعمل ها و راهنمایی های دقیقی را 
برای ماه رمضان، برای بهره برداری عموم مردم جامعه و با لحاظ تمامی فعالیت های روزمره، 

تهیه و این پروتکل ها و دستورالعمل های آموزشی را به ذکر جزئیات در اختیار عموم مردم 
قرار دهد. در مورد خاص تجمعات مربوط به ماه رمضان لازم  است ستاد مقابله با کرونا، با 
دستورالعمل های دقیق و گوشزد کردن خطر برگزاری اجتماعات، به جای اظهارات گذرای 
تلویزیونی، مردم را برای زندگی در شرایط کرونایی که روز به روز هم از محدودیت های 

اجتماعی آن کاسته می شود، آماده کند. 
خزاعی می گوید: در زمینه  برگزاری افطاری ها، ستاد مقابله با کرونا لازم است تا با کمک 
گرفتن از نهادهای مذهبی و چهره های شناخته شده و معتبر دینی هرچه سریع تر نسبت به 
آگاهی بخشی به مردم در مورد ضرورت و الزام به عدم برگزاری افطاری ها در شب های ماه 

رمضان و همچنین عدم شرکت حضوری در مناسک شب قدر اقدام کند. 
از شخصیت های برجسته مذهبی برای اقناع مردم کمک بگیرید

خزاعی در مورد شرکت در مراسم شب های قدر توضیح می دهد: هیچ چاره ای غیر از عدم 
حضور مردم در این اجتماعات نیست. نه حفظ فاصله فیزیکی امکان پذیر است و نه می توان 
با استفاده از ماسک، جمعیت متراکم و درهم فشرده را از انتقال ویروس بازداشت یا از انتشار 
ویروس در امان نگه داشت. ستاد مقابله با کرونا با همکاری نیروی انتظامی، پلیس و بسیج 
باید با ایجاد محدودیت تردد در شب های قدر مشابه آنچه در روز سیزدهم فروردین اعمال 
شد و بسیار موفقیت آمیز بود، از حضور مردم در تجمعات خانگی جلوگیری کند. به نظر 
می رسد در شرایط فعلی برای جلوگیری از شیوع مرگبار ویروس کرونا در مراسم شب های 
قدر در نشست های خانگی و خصوصی، دولت و ستاد مقابله با کرونا، در شب های قدر، 
چاره ای جز اعمال تدابیر سخت گیرانه و محدودکننده مشابه آنچه در روز سیزدهم فروردین 
انجام داد، ندارد. ستاد مقابله با کرونا باید با توجیه و هماهنگی مقام ها و نهادهای دینی در 
کشور و با همکاری نهادهای انتظامی و امنیتی، از تردد مردم در شب های قدر که می تواند 

به فاجعه ای غیرقابل جبران بینجامد، جلوگیری کند.
شهرداری و نهادهای مذهبی مردم را آماده کنند

وی در پایان پیشنهاد می کند: لازم است شهرداری ها با اطلاع رسانی مناسب در سطح 
شهرها و نهادهای مذهبی با توضیحات دقیق و عقلانی در این خصوص، مردم را برای 
پذیرش شب های قدر غیرحضوری آماده کنند. در شرایطی که امکان فاصله گذاری فیزیکی 
در تجمعات فشرده و متراکم وجود ندارد و راهی برای جلوگیری از برگزاری تجمعات خانگی 
و نظارت بر آنها در مورد اجرا یا عدم اجرای پروتکل ها نیست، عدم ممانعت از تردد مردم در 
شب های قدر و برگزاری تجمعات حضوری خانگی در شب های قدر، بدون نظارت و حضور 

دولت و ستاد مقابله با کرونا، می تواند فاجعه ای مرگبار به بار آورد.

توصیه های یک جامعه شناس به ستاد مقابله با کرونا:

مردم را برای شب های قدر غیرحضوری اقناع کنید
اجتماعات حضوری فاجعه ای مرگباربه همراه دارد

ابتلا  از  روانپزشک معتقد است در حالیکه ترس  یک 
روزهای  در  باید  والدین  شده،  فراگیر  کرونا  ویروس  به 
آرامش  احساس  خود  فرزندان  به  کرونایی  خانه نشینی 
داده و آنها را از اضطراب دور کنند.  مهشید رابطیان افزود: 
والدین به خاطر داشته باشند در شرایط بحرانی، فرزندان 
به همان اندازه که بزرگ ترها می ترسند، آنان نیز در ترس و 
واهمه به سر می برند. کودکان نه تنها هر آنچه را در اطراف 
خود می گذرد می توانند احساس کنند و بشنوند، بلکه 
تنش و ترس مداوم والدین را در مواقع بحرانی بخصوص 
در این روزهای کرونایی نیز لمس می کنند.  وی ادامه 
داد: پدر و مادرها شاید در عمر خود هرگز چنین مواقعی 
را تجربه نکرده  باشند، گرچه ایده نرفتن به مدرسه چند 
هفته عالی به نظر رسد و کودکان تصور کنند یک اوقات 
تفریحی مثل تعطیلات تابستان است، اما باید واقعیت را 
پذیرفت که بچه ها در خانه به دام افتاده  و حتی دوستان و 

همکلاسی های خود را نمی بینند. این متخصص کودک 
مواقع  در  فرزندان  رفتاری  مشکلات  افزود:  نوجوان  و 
ضروری طی چند هفته افزایش می یابد و از طرفی ترس 
و اضطراب،  عصبانیت و یا اعتراض در بسیاری از خانواده 
ها بیشتر می شود به نحوی که پدر و مادر در این مواقع و 
به طور عادی نمی توانند کارهای روزانه را انجام دهند. در 
این ایام تشنج، تنش و رفتارهای مخالف بیشتری از جانب 
کودکان و یا بالعکس دیده خواهد شد و  این رفتار طبیعی 
است و در این شرایط باید صبوری کرد و انتظار بیش از این 
نیست. رابطیان اظهارداشت: آنچه کودکان در این شرایط 
داشتن  دوست  و  راحتی  احساس  دارند  احتیاج  آن  به 
است. والدین به آن ها این احساس را دهند که همه چیز 
خوب خواهد شد و این می تواند به معنای دوری گزیدن از 
اختلال در برنامه خانواده و دوست داشتن فرزندان کمک 
بیشتری کند.  وی گفت: برای کم کردن استرس و ترس 

در وجود بچه ها می توان برای نمونه با آنان مواقعی را به 
خمیر بازی، شیرینی پزی، پیتزا، و یا نان پختن اختصاص 
داد و یا تصاویری را انتخاب و رنگ کرد. بازی و فیلم تماشا 
کرد. با هم یک آزمایش علمی انجام داد یا یک سفر مجازی 
به باغ وحش کرد. کتاب مطالعه کرد و حتی به عنوان یک 
خانواده با هم شعر و آواز بخوانند. روزهای خود را در کنار 
فرزندان تنها به خوابیدن زیر پتوی گرم نگذرانید بلکه به 
دنبال انجام کاری سرگرم کننده باشند.  این روان درمانگر 
تصریح کرد: والدین توجه کنند از عقب ماندن درس های 
مدرسه بچه ها اصلا نگران نباشند. همه کودکان همین 
شرایط را دارند و همه چیز خوب خواهد شد. وقتی دوباره 
اصلاح  را  دوره  این  همه  کنند،  پیدا  حضور  کلاس  در 
خواهد شد و آنها دوباره در کنار همکلاسی ها و معلم خود 
قرار خواهند گرفت. باید در نظر داشت معلمان خبرگان 

این موضوع هستند.

یک روانپزشک مطرح کرد:
احساس آرامش، هدیه والدین به کودکان در خانه نشینی کرونایی
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یک کارشناس بازار سرمایه مطرح کرد :

کدام گروه ها همچنان ظرفیت رشد در 
بورس را دارند؟

یک کارشناس بازار سرمایه با اعتقاد اینکه برخی از سهم ها در بازار سهام بیشتر از 
ظرفیت خود در حال معامله هستند، گروه هایی که پیش بینی می شود همچنان در 

بورس از ظرفیت رشد برخوردار باشند را معرفی کرد. 
»امیرعلی امیرباقری« به روند کنونی معاملات بورس اشاره کرد و افزود: اکنون در 
بازار شاهد وجود برخی از سهام هستیم که بیشتر از ظرفیت خود در حال داد و ستد 
و رشد هستند اما برخی از دیگر از گروه ها از رشد فعلی بازار جا ماندند و می توانند 

سرمایه گذاری خوبی را برای سهامداران رقم بزنند.
وی اظهار داشت: صنایع پالایشی، معدنی و پتروشیمی در وضعیت فعلی در قیمت 
مناسب تری در حال خرید و فروش هستند و همچنان جا برای رشد در این گروه ها 

وجود دارد.
امیرباقری خاطرنشان کرد: بازار سهام هفته گذشته یکی از بهترین عملکردها را 
نسبت به سایر بازارها از خود نشان داد که این رشد ناشی از ورود نقدینگی از سوی 

حقیقی ها و سرمایه های خرد به بدنه بازار بود.
این کارشناس بازار سرمایه ادامه داد: انتظار می رود این روند در بلندمدت و میان مدت 
ادامه دار باشد هر چند که باید در انتظار اصلاح درون کانالی شاخص هم وزن و شاخص 

کل باشیم.
وی خاطرنشان کرد: متاسفانه این روزها برخی از افراد بدون آگاهی و دانش نسبت 
به واژه حباب و کلیت بازار اظهارنظرهایی را دارند که در پاسخ باید گفت بازار سرمایه 
از آنجایی که از تعداد زیادی شرکت و صنعت تشکیل شده در همه اوقات با چنین 

شرایطی همراه بوده است.
این کارشناس بازار سرمایه اظهار داشت: همیشه در بازار شرکت هایی حضور داشتند 
که یا بیشتر از ارزش ذاتی خود یا مساوی با ارزش ذاتی یا کمتر از ارزش ذاتی خود 

معامله می شدند بنابراین این پدیده، پدیده نوظهوری نیست.
وی اظهار داشت: اتفاقی که اکنون در بدنه بازار سرمایه در حال رخ دادن است این 
است که نقدینگی های سرگردان که با ورود به بازار ارز باعث رشد نرخ ارز می شدند یا 
عمدتا در ارقام بالاتر با ورود به بازار ملک باعث حبابی شدن قیمت ملک می شدند 
اکنون وارد بازار سرمایه شده اند، این اتفاق را باید به فال نیک گرفت و نکته حائز اهمیت 
اینجاست که اکنون بازار سرمایه در حال تبدیل شدن به رسالت اصلی خود یعنی تامین 
سرمایه برای بنگاه های اقتصادی است. امیرباقری اظهار داشت: دولت قرار است 
باقی سهام خود را که ١٨ شرکت است در قالب صندوق های قابل معامله در بورس و 
فرابورس عرضه کند و هر کد ملی قادر به خرید این سهام تا رقم دو میلیون تومان است.
این کارشناس بازار سرمایه افزود: تامین مالی مستقیم دولت از بازار سرمایه اتفاق 
مبارکی است که برای کسری بودجه و تامین هزینه های دولت به عنوان اقدامی موثر و 
مناسبی محسوب می شود. وی با بیان اینکه در طی سالیان سال بازار سرمایه فقط به 
عنوان فضایی برای دادو ستد سهام تلقی می شد، گفت: وجه حاصل از معامله به جیب 
فروشنده سهام می رفت و وارد بدنه بنگاه اقتصادی نمی شد اما از چند سال گذشته با 
انتشار اوراق بدهی توسط بنگاه های دولت و تامین مالی با اوراق ثابت بازار به رسالت 

حقیقی خود که وضعیت کنونی است رسیده است.
امیرباقری به تقویت بازار ثانویه اشاره کرد و گفت: اگر فضای معاملاتی و دادو ستد از 
رونق برخوردار باشد  فضای اولیه که مکانی برای تامین مالی است پررونق خواهد شد.
این کارشناس بازار سرمایه با بیان اینکه کارشناسان نباید بدون اطلاع از وضعیت همه 
شرکت ها عنوان حباب را به کل بازار تلقی کنند، افزود: اکنون موقعیتی ایجاد شده تا 
سرمایه های خرد وارد بدنه اقتصادی کشور شوند تا این اقدام علاوه بر سپر بودن در برابر 

تحریم های ظالمانه  به عنوان تامین مالی برای دولت تلقی شود.
وی افزود: به سرمایه گذاران توصیه می شود به طور حتم تحلیل اقتصادی را مدنظر 
داشته باشند و  دیدگاه تحلیلی را به جای هیجان سرلوحه سرمایه گذاری قرار دهند تا از 

این طریق ورود سرمایه خرد به بازار ادامه دار باشد.

در صورت تصویب دولت؛
احتمال تمدید شش ماهه اجاره نامه مستأجران

معاون مسکن و ساختمان وزارت راه و شهرسازی از ارسال طرح الزام موجران به 
تمدید خودکار ۶ ماهه قراردادهای فعلی رهن و اجاره، به هیات دولت خبر داد.

محمود محمودزاده در خصوص تمهیدات وزارت راه و شهرسازی برای مستأجران 
اعلام کرد: با توجه به بحران کرونا و شیوع این بیماری همه گیر و نگرانی مردم از نقل 
و انتقال به واحدهای جدید و همچنین مشکلاتی که در خصوص اجاره بها ایجاد شده 
است، وزارت راه و شهرسازی مصوبه پیشنهادی را برای دولت به منظور تمدید خودکار 

۶ ماهه اجاره نامه مستأجران، ارائه کرده است.
معاون مسکن و ساختمان با اشاره به اینکه مستأجران در حال حاضر امکان جابه 
جایی ندارند، افزود: هم اکنون امکان دید و بازدید از واحدهای مسکونی فراهم نیست 
و در عین حال منابع درآمدی اکثریت مردم کاهش چشمگیری داشته است که این 
مساله به ویژه در کلانشهرها مشکلات عدیده ای را برای شهروندان ایجاد کرده است. 
به همین منظور این پیشنهاد از سوی وزارت راه و شهرسازی برای تصویب در دولت و 

الزام آور شدن آن در دست بررسی قرار گرفته است.
معاون وزیر راه و شهرسازی از دیگر اقداماتی که در معاونت مسکن و ساختمان در 
دست پیگیری قرار دارد را طرح جامع مدیریت صنعت ساختمان عنوان کرد و توضیح 
داد: طرح جامع مدیریت صنعت ساختمان کشور مراحل نهایی خود را طی می کند. 
در این طرح به این شیوه برنامه ریزی شده است تا تمامی بازیگران صنعت ساختمان 
از تولیدکنندگان مصالح ساختمانی تا سایر بخش ها، جایگاهشان در این صنعت 
مشخص شود. محمودزاده اجرایی و عملیاتی شدن این قبیل از طرح ها، را ارتقای 
وضعیت اقتصادی کشور دانست و گفت: با توجه به اقتصاد بعد از نفت و شرایطی که 
هم اکنون با آن مواجه هستیم و ضرورت این مهم، به نظر می رسد که باید توجه ویژه تری 
نسبت به مسکن و سرمایه گذاری در این بخش و سهیم کردن افراد بیشتر در آن مدنظر 

قرار گیرد و در برنامه ریزی ها لحاظ شده و اجرایی و عملیاتی شود.

عضو هیات مدیره شستا:

عرضه ۲ درصد سهام شستا در بورس
 تا ۳ ماه آینده

عضو هیئت مدیره شستا گفت:سازمان تامین اجتماعی می بایست ۲ درصد دیگر از 
سهام شستا را تا ۳ ماه بعد از عرضه اولیه در بورس عرضه کند. 

ملکوتی خواه ، با تاکید بر سخنان رئیس جمهوری در خصوص الگو شدن شستا، 
گفت: بورسی شدن شستا باعث ایجاد مدلی از شفافیت برای شرکت های وابسته به 
نهادهای عمومی و به نوعی باعث ایجاد روش و راهکاری جهت اجرا و پیاده سازی اصل 

۴۴ قانون اساسی شد.
وی افزود: با باور اینکه مشارکت مردم در اقتصاد و دور شدن از تصدی گری دولت با 
واگذاری شرکت های دولتی از طریق ابزارهای موجود در بازار سرمایه امکان پذیر است 
با ارائه موفقیت آمیز سهام شستا در بورس قوت گرفت که این امر موجب تحول واقعی 
در اقتصاد ایران خواهد شد. وی با بیان این که از ۸ میلیارد سهمی که در بورس عرضه 
شد ۶ میلیارد و ۷۰۰ میلیون سهم برای عموم و ۱ میلیارد و ۳۰۰ میلیون سهم برای 
صندوق های سرمایه گذاری در نظر گرفتیم که توسط سازمان بورس اختصاص داده 
شد، ضمن آن که سازمان تامین اجتماعی می بایست ۲ درصد دیگر از سهام شستا را تا 
۳ ماه بعد از عرضه اولیه در بورس عرضه کند. عضو هیات مدیره شستا تصریح کرد: با 
توجه به اینکه مالکیت شستا برای بیمه شدگان و بازنشستگان سازمان تامین اجتماعی 
است، تمام سرمایه جذب شده از طریق عرضه اولیه مستقیما به حساب سازمان 
تامین اجتماعی به عنوان متولی این شرکت واریز می شود و از آنجایی که از دارایی های 
سازمان تامین اجتماعی به عنوان دارایی های بین النسلی یاد می شود، سازمان این 
نقدینگی را قاعدتا بر اساس بودجه سال ۱۳۹۹ سازمان تامین اجتماعی در پروژه های 

جدید برای حفظ منافع کارگران و بیمه شدگان سرمایه گذاری می کند.
وی در خصوص ارزش ذاتی شستا نیز گفت: ارزش ذاتی دارایی های شستا بیش 
از ۱۲۰ هزار میلیارد تومان است و با توجه به اینکه معمولا شرکت های سرمایه گذاری 
در زمان عرضه اولیه ۶۰ تا ۷۰ درصد NAV )خالص ارزش دارایی ها( عرضه می شوند 

و پس از عرضه در بازار سرمایه قیمت سهام براساس عرضه و تقاضا تعیین می شود.

در حالی رییس کل سازمان امور مالیاتی از افت حداقل ۴۰ هزار میلیارد تومانی 
درآمدهای مالیاتی به دلیل کرونا در سال ۹۹ خبر داده که یکی از منابع مهم تامین 

بودجه برای سال جاری، مالیات در نظر گرفته شده بوده است.
به گفته امیدعلی پارسا، خوشبینانه ترین حالت این که از ۱۸۰ هزار میلیارد 
تومان در آمدی که از محل مالیات ها در قانون بودجه سال جاری پیش بینی 
شده، ۱۴۰ هزار میلیارد تومان قابل وصول است؛ آن هم اگر میزان تاثیر کرونا بر 

کسب وکارها در همین فصل بهار باشد.
وی متذکر شده است، بدون شک درآمدهای مالیاتی در سال ۹۹ به واسطه 
شیوع ویروس کرونا و به تبع کاهش فعالیت های اقتصادی با افت روبه رو خواهد 
شد. کرونا پدیده ای است که ابعاد مختلف آن حتی به لحاظ پزشکی هنوز بطور 
دقیق معلوم نیست و سناریوهای مختلفی راجع به این بیماری مطرح است. ابعاد 
اقتصادی بیماری کرونا به همین شکل است و سناریوهای بدبینانه، بینابین و 

خوشبینانه در این زمینه وجود دارد.
بودجه کم می آورد؟ 

اقتصاد  متغیرهای  که  شده  مواجه  کرونا  معضل  با  حالی  در  ایران  اقتصاد 
کلان وضعیت مناسبی را نشان نمی دادند. براساس اعلام مرکز آمار ایران رشد 
اقتصادی، رشد اقتصادی در ۹ ماهه نخست سال ۱۳۹۸ در حدود منفی ۷.۶ 
درصد بوده و رشد اقتصادی بدون نفت نیز تقریباً صفر بوده است. همچنین نرخ 

تورم در حدود ۴۰درصد گزارش شده است.
از سوی دیگر، دولت به لحاظ منابع در تنگنا قرار دارد و کسری بودجه دولت 
یکی از معضلات مهم اقتصاد ایران برای سال ۱۳۹۹ است. در حال حاضر بنا 
به تحلیل های مختلف کارشناسان، میزان کسری بودجه بین ۵۵ تا ۲۰۰ هزار 
میلیارد تومان برآورد می شود؛ در دی ماه پارسال نیز مرکز پژوهش های مجلس در 

گزارشی میزان کسری بودجه را ۱۳۱ هزار میلیارد تومان برآورد کرد.

این در شرایطی است که با توجه به کاهش درآمدهای نفتی و نیز افت شدید 
قیمت نفت، یکی از راه های تامین درآمدهای بودجه، افزایش درآمدهای مالیاتی 
بوده است. این موضوع همواره مورد تاکید بسیاری از کارشناسان قرار داشت؛ 
به طوری که عنوان می کردند دولت از راه های متعدد می تواند نسبت به ایجاد 

پایه های جدید مالیاتی اقدام کند.
این در شرایطی است که امروز با شیوع کرونا و آسیبی که به حوزه کسب کار 
وارد کرده، دریافت مالیات برای دولت سخت تر و به نوعی، به نظر می رسد کسری 

بودجه نیز عمیق تر خواهد شد.
مالیات ها برای حمایت از کسب وکارها به تعویق افتاد

دلیل  به  کسب وکار  حوزه  به  روزها  این  که  فشاری  دلیل  به  و  وجود  این  با 
تعطیلی های کرونا وارد شده، دولت با حمایت های مالیاتی از فعالان اقتصادی، 
نسبت به تعویق پرداخت مالیات برای گروه های آسیب دیده از کرونا نیز اقدام کرد.
چندی پیش وزیر اقتصاد دژپسند با تاکید بر سیاست وصول مالیات با رعایت 
اصول، بر ضرورت رعایت حال مودیان مالیاتی در شرایط کرونایی کشور تا تاکید 
کرد. به گفته فرهاد دژپسند، اقدامات خوبی برای حمایت مالیاتی از فعالان 
اقتصادی و کسب و کارهایی که از شیوع بیماری کرونا متاثر شده اند، انجام گرفت 

که این روند باید با پایش دقیق شرایط آنها، به نحو مقتضی تداوم یابد.
و  از تسهیلات  مالیاتی،  امور  رییس سازمان  اظهارات  به  بنا  این اساس،  بر 
تولیدی  واحدهای  و  اصناف  برای  مالیاتی  امور  سازمان  تاکنون  که  خدماتی 
آسیب دیده از ویروس کرونا در نظر گرفته، می توان به امهال بدهی های مالیاتی، 
امهال اظهارنامه های مالیاتی، بخشودگی جرایم مالیاتی اشاره کرد، اما این که 
اصل مالیات وصول نشود، تا به حال در سازمان بحث خاصی صورت نگرفته و باید 
منتظر ماند و دید برآیند کلان مجموعه سیاست های اقتصادی کشور چه خواهد 

بود.

همچنین بنا به گفته پارسا، اکنون به دلیل شیوع ویروس کرونا، اجرای تمام 
تکالیف مالیاتی را چند ماهی به تعویق انداخته ایم و حتی ارائه اظهارنامه های 
مالیاتی را برای مشاغل به جای خردادماه، تیرماه را پیشنهاد دادیم و در شورای 
عالی هماهنگی اقتصادی هم این موضوع  تایید شده است و بنابراین الزام 
مشاغل به استفاده از کارتخوان که قرار بود فروردین ماه عملیاتی شود، به شهریور 

ماه امسال منتقل می شود.
۶ درخواست مالیاتی رئیس اتاق تهران از جهانگیری

پیش از این، مسعود خوانساری، رییس اتاق بازرگانی استان تهران در نامه ای به 
معاون اول رئیس جمهور در رابطه با تکالیف مالیاتی مودیان و تمدید مهلت آنها ۶ 

درخواست ارائه کرده بود.
در این نامه به اسحاق جهانگیری آمده بود: با توجه به تشدید بحران اقتصادی 
متاثر از شیوع ویروس کرونا و آثار خسارت بار آن بر وضعیت کلی بنگاه های 
اقتصادی، شامل محدودیت حضور اعضای کلیدی واحدهای اقتصادی بخش 
خصوصی اعم از مدیران و عوامل حسابداری و حسابرسی و سایر تاثیرات سوء 
مشخص، قابل پیش بینی، متقابل و اپیدمیک آن بر فضای عمومی کسب و کار، 
مستدعی است، به عنوان بخشی از اقدامات حمایتی دولت در امر خطیر تداوم 

حیات فعالان اقصادی مذکور، نسبت به تصویب موارد ذیل دستور فرمایید:
۱- مواعد مقرر در مواد )۱۰۰( و )۱۱۰( قانون مالیات های مستقیم، موضوع 
تسلیم اظهارنامه های مالیاتی مودیان حقیقی و حقوقی، همچنین گزارشات 
موضوع مواد )۱۶۹ مکرر( و )۲۷۲( قانون مذکور و اظهارنامه مالیاتی موضوع ماده 

)۲۱( قانون مالیات بر ارزش افزوده، در سال ۱۳۹۹ به مدت ۳ ماه تمدید شود.
۲- متناسب با تمدید درخواستی در بند یک نامه حاضر، مواعد موضوعه 
رسیدگی مالیاتی قانون مالیات های مستقیم و قانون مالیات بر ارزش افزوده، 

حسب مورد به مدت ۳ ماه تمدید شود.
۳- سررسید و مهلت مقرر در بخشنامه اخیر سازمان امور مالیاتی، موضوع نحوه 
بخشودگی جرایم مالیاتی قابل بخشش تا پایان شهریورماه سال ۱۳۹۹ تمدید 
شود. ۴- عملیات وصول و اجراء مالیات موقتا در ۶ ماهه اول سال ۱۳۹۹ متوقف 

شود.
۵- سررسید پرداخت اقساط بدهی قطعی مالیاتی مودیان در سال ۱۳۹۹ به 

مدت ۳ ماه تمدید شود.
۶- مقررات مربوط به تعیین خسارت بنگاه های اقتصادی جهت برخورداری از 
تسهیلات ماده ۱۶۵ قانون مالیات های مستقیم، با رعایت مواد ۱، ۲، ۳ قانون 

بهبود مستمر فضای کسب و کار، تدوین و تصویب شود.
راه جبران کاهش کسری بودجه چیست؟ 

با توجه به این که رییس کل سازمان امور مالیاتی از کاهش حداقل ۴۰ هزار 
میلیارد تومانی درآمد مالیاتی به دلیل شیوع ویروس کرونا سخن گفته، در حال 
حاضر این سوال مطرح است که چه راهی برای جبران کسری بودجه وجود دارد. 
اگرچه به تازگی پیشنهادی درباره اخذ مالیات از برخی نهادهایی که تاکنون از 
پرداخت معاف بوده اند، داده شده است. به گفته صاحبنظران، این پیشنهاد 
باید عملیاتی شود و در شرایط کنونی، دلیلی برای استثنا قرار دادن بنگاه یا 
بخشی از اقتصاد نیست. چراکه کشور از یک سو با مساله تحریم مواجه است و 
از سوی دیگر شیوع ویروس کرونا آسیب بزرگی به کسب وکارها زده است. از این 
رو، بنگاه ها توان پرداخت مالیات را دراین شرایط ندارند. بنابراین مجلس باید به 
دنبال این باشد تا با تصویب قوانینی دریافت مالیات از نهادهایی که توان پرداخت 
مالیات را دارند، اما به هر دلیلی سر باز می زنند، را اجرایی کند. بر همین اساس، 
کارشناسان پیشنهاد می دهند نهادهای حاکمیتی و مجموعه هایی که براساس 
حکم حکومتی معاف از مالیات هستند، برای کمک به افزایش درآمدهای دولت 

در راستای مقابله با کرونا، در سال جاری داوطلبانه مالیات پرداخت کنند.

افت ۴۰ هزار میلیارد تومانی درآمد مالیاتی در حالت خوشبینانه ؛

کرونا جان مالیات را می گیرد؟

کاهش  دریایی،  تردد  درصدی  کاهش ۹۸  موجب  کرونا 
۸۰ درصدی جابه جایی مسافر در بخش هوایی، کاهش ۷۰ 
درصدی سفرهای جاده ای و استرداد حدود ۳۰۰ هزار بلیت 
قطار شده و موجب شده دولت تسهیلات ۷۸۰۰ میلیارد 

تومانی برای فعالان این بخش در نظر گیرد. 
مهم ترین توصیه برای جلوگیری از شیوع کرونا، پرهیز از 
کار  نیروی  حضور  دورکاری،  است.  غیرضروری  ترددهای 
به صورت شیفتی و تعطیلی موقت کسب وکارهای مختلف 
موجب شد تقاضای حمل و نقل به سرعت تحت تأثیر ویروس 
کرونا قرار گیرد. همزمانی شیوع کرونا با تعطیلات نوروزی و 
فصل سفر در کشور به خوبی نشان دهنده کاهش تقاضای 
سفر است. بر اساس آمارهای سازمان راهداری و حمل و نقل 
جاده ای کشور، مجموع تردد بین استانی در ایام تعطیلات 
نوروز یعنی از ۲۵ اسفند ۱۳۹۸ تا ۱۵ فروردین ۱۳۹۹، نسبت 

به سال گذشته ۶۶ درصد کاهش داشته یافته است.
نیز  تهران  شهر  در  عمومی  نقل  و  حمل  تقاضای  تغییر 
تصویر مناسبی از وضعیت این بخش ارائه می دهد. یوسف 
حجت، سرپرست وقت معاونت سازمان حمل و نقل و ترافیک 
و  مترو  مسافران  درصدی  کاهش ۸۵  از  تهران،  شهرداری 

اتوبوس در پی شیوع کرونا خبر داده بود.
البته به نظر می رسد پس از بازگشایی مشاغلی که به صورت 
موقت تعطیل شده  بودند، بخشی از این کاهش تقاضا جبران 
وضعیت  برای  نگرانی هایی  حتی  که  جایی  تا  باشد  شده 
سلامت و عدم امکان رعایت فاصله گذاری اجتماعی در این 

ترددهای روزانه به وجود آمده است.
با اینکه در چنین شرایطی، تقاضا برای خرید غیرحضوری 
با محدودیت  نیز جابه جایی کالا در کشور  و  یافته  افزایش 
کمتری مواجه بوده، احتمالًا بخش حمل و نقل کالا نسبت 
به حمل و نقل مسافری، زیان  کمتری متحمل شده باشد. 
اما در مجموع، حمل و نقل و لجستیک کشور نیز مانند سایر 
بخش ها از شیوع کرونا خسارت دیده است. اهمیت بخش 
و  راه  وزیر  به  رئیس جمهور  که  است  تا جایی  نقل  و  حمل 
شهرسازی دستور داده یک ارزیابی از شرکت های حمل و نقل 
ریلی، جاده ای و دریایی که در ایام تعطیلی دچار ضرر و زیان 

شده اند، انجام شود.
میزان حمایت دولت از بخش حمل و نقل

بر اساس آنچه محمد اسلامی، وزیر راه و شهرسازی اعلام 
کرده، در حوزه حمل و نقل جاده ای ۷۰ درصد، در حمل و 
نقل ریلی ۹۴ درصد و در بخش هوایی نیز  ۷۵ تا ۸۰ درصد 
نیز ۹۸  دریایی  تردد  داشته ایم.  مسافر  جابه جایی  کاهش 
درصد کاهش یافت. وی از تسهیلات ۷۵ هزار میلیارد تومانی 
برای حمایت از فعالان این حوزه به شرط حفظ کارکنان و عدم 

تعدیل نیرو توسط شرکت های حمل و نقل خبر داد.
به گفته وزیر راه و شهرسازی، حدود ۷۸۰۰ میلیارد تومان 
منابع مالی در نظر گرفته شده که ۳۰۰۰ میلیارد تومان برای 
راه آهن و شرکت های حمل و نقل ریلی و ۲۴۰۰ میلیارد تومان 
هم برای حمل و نقل هوایی در نظر گرفته  شده است. بخشی 
از این منابع مالی هم برای ناوگان حمل و نقل جاده ای به ویژه 
بخش مسافری است. همچنین مبالغی هم برای مجتمع های 
بین راهی که در این ایام به صورت کامل تعطیل شدند و نیز 

شرکت های حمل ونقل دریایی تخصیص خواهد یافت.
خسارت ۸۵۰ میلیارد تومانی کرونا به حمل و نقل جاده ای

ارزیابی های اولیه نشان می دهد تا دهه دوم فروردین ماه، 
بیش از ۶۰۰ میلیارد تومان خسارت به رانندگان اتوبوس، 
مینی بوس و سواری های کرایه بین شهری وارد شده است. 
از  زمان  همان  در  راهداری  سازمان  نقل  و  حمل  معاون 
پیش بینی زیان ۸۵۰ میلیارد تومانی تا پایان فروردین، خبر 
نقل  و  حمل  و  راهداری  سازمان  این،  از  پیش  بود.  داده 
جاده ای، پنج بسته  حمایتی ویژه کسب وکارهای آسیب دیده 

مرتبط با حمل و نقل جاده ای را در دستور کار قرار داده بود.
مهران قربانی، معاون حمل و نقل این سازمان با تأکید بر 
بخش  گفت:  جاده ای  مسافر  حمل  درصدی   ۷۵ کاهش 
حمل و نقل جاده ای بار در اسفند ۱۳۹۸ و فروردین ۱۳۹۹ 
کاهشی از نظر تردد و تقاضا نداشته و با آهنگ جابه جایی های 
بسته های  این  در  بنابراین  است،  همخوان  گذشته  سال 
حمایتی، حمایت از بخش حمل و نقل کالا مطرح نیست 
و متناسب با عدم نفع بخش حمل و نقل مسافری، بسته ها 
اختصاص می یابد. کاهش هزینه تهیه اسناد فعالیت حمل 
و نقل، پرداخت بیمه بیکاری راننده و عوامل حوزه حمل و 
نقل تا اردیبهشت ۱۳۹۹، کارت های خرید یک و دو میلیون 

تومانی با سه ماه تنفس برای راننده های سرویسی، کمک 
هزینه قرض الحسنه برای ۱۱۱ هزار راننده و نیز ۸۰۰ میلیارد 
و  مسافر  نقل  و  حمل  شرکت های  برای  تسهیلات  تومان 
مجتمع های خدماتی-رفاهی پیشنهادهای این سازمان برای 
حمایت از فعالان حوزه حمل و نقل جاده ای هستند که سه 
بسته اول به مرحله اجرا رسیده و امکان ثبت نام دارند و در 

دست مکاتبه و پیگیری است.
۶05 میلیارد تومان زیان در بخش حمل و نقل ریلی

حمل و نقل ریلی بخش دیگری است که از کاهش تقاضای 
را متحمل شده  به دلیل شیوع کرونا، خسارت هایی  سفر 
در  ریلی  انجمن شرکت های  دبیر  تقی زاده،  مهرداد  است. 
این رابطه از کاهش ۹۴ درصدی مسافران این بخش در نوروز 
امسال نسبت به نوروز ۱۳۹۸ خبر داد و گفت: در این مدت، 
۳۰۰ هزار بلیت قطار کنسل شد و ۹۱ میلیارد تومان پول 
بلیت قطار به مردم برگردانده شد. به گفته تقی زاده، پیش بینی  
می شود تا پایان خرداد ۵۰۵ میلیارد تومان به بخش حمل و 
نقل ریلی مسافری و ۱۰۰ میلیارد تومان به بخش حمل و نقل 

ریلی باری خسارت وارد شود.
تهدید کرونا برای اشتغال ۳000 نفر در بخش حمل 

و نقل هوایی
محمدمهدی کربلایی، مدیرعامل شرکت شهر فرودگاهی 
پروازها در  تعداد  از کاهش ۷۰ درصدی  امام خمینی )ره( 
اسفند ۱۳۹۸ نسبت به سال قبل خبر داد و گفت: در مدت 
کاهش  نیز  درصد  و ۶۰  مسافران  تعداد  درصد  مشابه ۷۷ 
پروازها ۹۱  تعداد  امسال،  فروردین  در  داشتیم.  را  درآمدها 
درصد و تعداد مسافران نیز ۹۷ درصد کاهش داشته و ۸۸ 

درصد از درآمدهای این شرکت کاهش یافته است.
به گفته مدیرعامل این شرکت، حدود ۵۰۰۰ نفر به طور 
مستقیم و غیرمستقیم در شهر فرودگاهی شاغل هستند که از 
این تعداد ۳۰۰۰ نفر در کل منطقه شهر فرودگاهی، مشاغل 
مرتبط با خدمات فرودگاهی دارند. اجاره های اماکن متعلق به 
شرکت به مدت ۲ ماه بخشیده شده، اما این خطر وجود دارد 
که با ادامه شرایط فعلی حدود ۳۰۰۰ نفر نیروی انسانی این 

شرکت، شغل خود را از دست بدهند.

چوب کرونا لای چرخ حمل ونقل کشور؛ 

دولت ۷۸۰۰ میلیارد تومان را چگونه توزیع خواهد کرد؟

اقتصادی

 معاون وزیر اقتصاد گفت: شرکت های زیرمجموعه بانک های وابسته به نیروهای 
مسلح ۲۸۵ شرکت هستند که بانک سپه باید با اجرای راهکارهای انحلال، ادغام، 

واگذاری و ادامه فعالیت، این شرکت ها را تعیین تکلیف کند. 
»عباس معمارنژاد« در جلسه هماهنگی ادغام بانک ها و موسسه های مالی زیر 
مجموعه نیروهای مسلح با اشاره به تاکید رهبر معظم انقلاب و رییس جمهوری 
بر اجرای صحیح و کامل طرح ادغام بانکهای وابسته به نیروهای مسلح افزود: در 

ارزشگذاری دارایی ها باید مصالح بانک سپه و بانک های ادغامی رعایت شود.
به گزارش بانک سپه، معاون امور بانکی، بیمه و شرکت های دولتی وزارت امور 
اقتصادی و دارایی به جنبه های اقتصادی، اجتماعی، سیاسی و منطقه ای ادغام 
بانک های وابسته به نیروهای مسلح در بانک سپه اشاره کرد و افزود: باید بین 

این جنبه توازن برقرار و اهداف اقتصادی سیاسی، اجتماعی و منطقه ای به طور 
همزمان محقق شود.

وی با اشاره به ضرورت رعایت شاخص شمولیت مالی در بانک ها، تصریح کرد: 
وزارت اقتصاد فهرستی از شهرهای بالای ۱۰ هزار نفر جمعیت فاقد شعب بانکی 
تهیه کرده است که بانک سپه با بررسی شرایط این شهرها می تواند شعب مازاد 

خود در شهر های بزرگ را به شهر های کوچک منتقل کند.
معمارنژاد اضافه کرد: بعد از تعویض تابلوهای بانک های ادغامی با تابلو بانک 
سپه، این بانک ها به  ویژه از لحاظ فناوری اطلاعات باید قادر به خدمات رسانی 

یکسان به مشتریان باشند.
نشست بررسی روند ادغام بانک های وابسته به نیروهای مسلح در بانک سپه 

با حضور نمایندگان ستاد کل نیروهای مسلح، »عباس معمار نژاد« معاون امور 
بانک، بیمه و شرکت های دولتی وزارت امور اقتصادی و دارایی همچنین »فرهاد 

حنیفی« معاون نظارت بانک مرکزی و مدیران بانک سپه برگزارشد.
به گزارش ایرنا، مدیرعامل بانک سپه با تشریح آخرین روند ادغام بانک های 
نظامی، گفته است: با کسب مجوز از مراجع ذیربط تا پایان اردیبهشت ماه حداقل 
دو بانک از مجموع بانک ها و موسسه مالی وابسته به نیروهای مسلح به طور رسمی 

به بانک سپه ملحق می شوند.
قرار است بانک های انصار، قوامین، حکمت ایرانیان، مهر اقتصاد و مؤسسه 
اعتباری کوثر در بانک سپه ادغام شوند که روند ادغام آنها در مراحل پایانی قرار 

دارد.

معاون وزیر اقتصاد:
۲۸۵ شرکت زیرمجموعه بانک های نظامی تعیین تکلیف می شوند
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اسکوچیچ: 

دوست ندارم کی روش و ویلموتس را 
آنالیز کنم

 سرمربی تیم ملی فوتبال ایران گفت: تمام بازی های تیم ملی در چهار سال 
گذشته را تماشا کردم و دوست ندارم که ویلموتس و کی روش را در فضای عمومی 
آنالیز کنم.  فدراسیون فوتبال در اقدامی جالب که پیش از این سابقه نداشته از راه 
دور این امکان را برای رسانه ها فراهم کرد تا بتوانند با سرمربی تیم ملی گفت وگویی 
اختصاصی داشته باشند. در همین رابطه دراگان اسکوچیچ، سرمربی کروات تیم 
ملی در گفت وگوی اختصاصی با ایرنا شرکت کرد و حرف های جالبی را بر زبان 
آورد. وی در ابتدا راجع به شیوع ویروس کرونا و همچنین فعالیت هایی که انجام 
می دهد اظهار داشت: مانند تمام مردم جهان از شیوع این ویروس بسیار ناراحت 
هستم و امیدوارم هرچه زودتر آن را پشت سر بگذاریم آرزوی سلامتی برای همه 
مردم ایران دارم. همه باید باهم در خانه بمانیم تا سلامت بمانیم و به اینده امیدوار 
باشیم. سرمربی تیم ملی در ادامه افزود:  سعی کردم در این روزها به سهم خودم 
به مردم کمک کنم اما به خاطر شرایط خاص این ویروس و ناگهانی بودن آن، 
نتوانستم برنامه خاص و روشنی داشته باشم. با این حال منتظر و آماده هستم تا 
این بیماری تمام شود و فعالیت های خودم را با انگیزه زیاد آغاز کنم. هنوز برنامه 
جدید آغاز مسابقات چه در ایران و چه در کشورهای دیگر اعلام نشده و باید منتظر 
برنامه باشیم تا بتوانیم با استفاده از آن برنامه های خودمان و تیم ملی را طراحی 
کنیم. وی درباره مرور بازی های تیم ملی خاطرنشان کرد: همانطور که گفتم 
تمام بازی های تیم ملی در چهار سال گذشته را به صورت دقیق تماشا کردم و از 
تعطیلی به دست آمده نهایت استفاده را بردم. هر آن چیزی که باید می دانستم را 
دانستم. دوست ندارم در فضای عمومی سرمربیان قبلی تیم ملی یعنی کی روش و 
ویلموتس را آنالیز کنم. البته که هر جای دیگر هم بودم چنین نظری داشتم و آنالیز 
کردن همکارانم در رسانه ها را دوست ندارم. امیدوارم که شما هم من را درک کنید.

 سعید رمضانی: 

قصد اسماعیلی اهانت به باشگاه استقلال 
نبوده است

شرایط  در  شاید  اسماعیلی  فرشید  گفت:  استقلال  فوتبال  تیم  سرپرست   
احساسی مصاحبه کرده باشد و باید اشاره کنم که قصد او اهانت به باشگاه نبوده 

است. 
سعید رمضانی، پس از جلسه با احمد سعادتمند، مدیرعامل باشگاه در جمع 
ادامه  را چگونه  تا تمرینات  بررسی هستیم  خبرنگاران اظهار داشت: در حال 
بدهیم. به مجموعه انقلاب می روم که برخی امور را پیگیری کنم. متاسفانه بحث 
کرونا باعث شد تا نتوانیم وضعیت چمن باشگاه انقلاب را پیگیری کنیم. البته، 
پیمانکار هم کار را رها کرده است. امیدوارم وضعیت این چمن بهتر شود. وی درباره 
صحبت های تند فرشید اسماعیلی افزود: فرشید یا سایر بازیکنان استقلال، همه 
نیت های صادقانه ای دارند. شاید در شرایط احساسی یا پرداخت نشدن مطالبات، 
مصاحبه ای کرده باشد. خودمان با او صحبت می کنیم. البته امروز او در جلسه 
شرکت نخواهد کرد ولی با او صحبت می کنم و به این نکته هم باید اشاره کنم که 
قصد او اهانت به باشگاه نیست. وی درباره حمایت مجیدی و بازیکنان استقلال 
از اظهارات فرشید اسماعیلی تصریح کرد: ما همه یک تیم هستیم و فاصله ای 
وجود ندارد. با اسماعیلی صحبت می کنیم و مساله حل خواهد شد. سرپرست 
تیم فوتبال استقلال درباره ماجراهای پیرامون دیاباته و میلیچ و سند جعلی منتشر 
شده بیان داشت: فکر می کنم بحث آن اسناد اشتباه بود. باشگاه سندی به این ۲ 
بازیکن ارائه نکرده است. گفتند دوستی قرار بوده این کار را انجام بدهد ولی قرار 
است این اسناد را چک کنند. میلیچ و دیاباته مشکلات را درک می کنند. قطعا اگر 

قرار باشد پولی پرداخت شود، به آنان هم تعلق می گیرد.

با برگزاری مسابقات در فضای مجازی ؛

برترین دختران کاراته کای قم معرفی شدند 
نخستین رقابت رسمی سال جاری کاراته بانوان پس از رقابت کاراته کاهای سه 

رده سنی در فضای مجازی با معرفی نفرات برتر به کار خود پایان داد.
 نخستین رقابت استانی کاراته بانوان قم در سال ۱۳۹۹ به همت بخش بانوان 
این هیأت ورزشی و با استفاده از فضای مجازی با شعارهای »در خانه می مانیم و 
ورزش می کنیم« و »کرونا را شکست می دهیم« با حضور ورزشکاران رشته های کاتا 

و کومیته برگزار شد و نفرات برتر خود را شناخت.
این دوره از مسابقات با حضور کاراته کاهای تمام سبک های آزاد و کنترلی زیر 
مجموعه هیأت کاراته قم به انجام رسید و شرکت کنندگان به جای حضور در سالن 
ورزشی، با ارسال ویدئو خود به هیات کاراته برای کسب رتبه های برتر تلاش کردند، 

رقابتی که با قضاوت داوران مجرّب این رشته برگزار شد و برترین ها را معرفی کرد.
در شرایطی که هیأت کاراته استان قم برای برترین ها حکم و مدال های طلا، نقره 
و برنز در نظر گرفته بود، این مسابقات با حضور تعداد ۷۰ کاراته کا به نمایندگی 
از ۱۴ باشگاه کاراته قم در رده های سنی خردسالان، نونهالان و نوجوانان برگزار 
شد و هر شرکت کننده در یک رشته رقابت کرد. رقابت در مسابقات مجازی کاراته 
بانوان قم در دو بخش غیر کنترلی و کنترلی با ارسال فیلم در منزل برگزار شد که 
خانم ها پاخره و علیایی در سبک های غیرکنترلی قضاوت کردند و همین مسوولیت 
را در رقابت کاراته کاهای سبک های کنترلی خانم ها اعتمادی، شریفی و مقیمی 
بر عهده داشتند. در پایان رقابت  های رده سنی خردسالان نیکا نیک پرور و حسنا 
جعفری به مربیگری خانم میرزا حسینی رتبه های برتر را کسب کردند اما در رده 
سنی خردسالان شاگردان خانم خدایی یعنی فاطمه فهیمی و فائزه فهیمی 
عنوان های اول و دوم را به خود اختصاص دادند و نگار عربی گنجه شاگرد خانم 
میرزاحسین سوم شد. رتبه نخست مسابقات رده سنی نوجوانان به فاطمه سادات 
کاظم پور شاگرد خانم میرزا حسینی رسید و زینب قراقیه به مربیگری خانم خدایی 
نایب قهرمان شد و فاطمه عالمی وحدت در جایگاه سوم ایستاد، ضمن اینکه 
هیات کاراته قم اعلام کرد علاوه بر بارگذاری فیلم نفرات اول بر روی کانال این 
هیات در فضای مجازی، به منظور قطع زنجیره شیوع کرونا نفرات اول تا سوم این 
مسابقات در نخستین مسابقه رسمی هیات کاراته قم بعد از شکست کرونا حکم و 

مدال خود را دریافت خواهند کرد.
مدیرعامل باشگاه فولاد خوزستان: 

اوساسونا »نکونام« را بخواهد با کمال میل 
همکاری می کنیم

 مدیرعامل باشگاه فولاد خوزستان تاکید کرد که اگر باشگاه اوساسونا سرمربی 
این تیم را بخواهد با طرف اسپانیایی همکاری خواهد کرد. 

سعید آذری در گفت وگو با ایرنا در واکنش به گزارش یک تارنمای اسپانیایی 
مبنی بر احتمال اقدام باشگاه اوساسونای برای به خدمت گرفتن »جواد نکونام« 
به عنوان سرمربی، اظهار داشت: من این مسئله را نشنیده بودم اما اگر واقعیت 
داشته باشد مایه افتخار فوتبال ایران است. وی در پاسخ به این پرسش که اگر 
پیشنهاد رسمی از سوی اوساسونا برای جذب نکونام باشد آیا باشگاه فولاد با این 
مسئله همکاری می کند یا خیر گفت: قطعاً همکاری می کنیم. ما شرایط باشگاه 
را مد نظر قرار می دهیم و بعد از آن با طرفین همکاری خواهیم کرد. حضور یک 
ایرانی در اسپانیا آن هم به عنوان سرمربی خبر فوق العاده ای است و ما به آن افتخار 
می کنیم. اینکه برای اولین بار یک مربی ایرانی به یک کشور مطرح اروپایی برای 
سرمربیگری برود، اتفاق بزرگی است. مدیرعامل باشگاه فولاد ادامه داد: اینکه 
نکونام از اوساسونا پیشنهاد داشته باشد چیز عجیبی نیست بالاخره جواد در این 
تیم روزهای خوبی داشته و بازیکنی محبوب بوده است. این موضوع در صورت 
تحقق به معنای واقعی مایه افتخار فولاد خوزستان و فوتبال ایران خواهد بود. آذری 
در پایان گفت: امثال نکونام سرمایه های فوتبال ایران هستند. حضور احتمالی 
نکونام در اسپانیا می تواند یک تابوشکنی بزرگ باشد. اگر این اتفاق رخ بدهد من 
این مسئله را با حضور آرمسترانگ روی ماه تشبیه می کنم. رفتن نکونام به اروپا 

می تواند راهگشای این باشد تا مربیان دیگر ما هم لژیونر شوند.

آینده  برای فصل  اولشتین لهستان، گفت:  و  ایران  والیبال  تیم ملی   مدافع 
پیشنهادات زیادی از باشگاه های لهستان، ایتالیا و ترکیه دارم، اما به دلیل بحران 

کرونا، فعلا مذاکرات متوقف شده است.
سید محمد موسوی با بیان اینکه هنوز تکلیف باشگاه های اروپا برای بعد از 
بحران کرونا مشخص نیست، تصریح کرد: حتی در لهستان زمزمه هایی از پایان 
کار بازیکنان خارجی به گوش می رسد. همچنین خبر دارم که در لیگ ایتالیا، 
مبالغ زیادی از قراردادها کسر خواهد شد. در مجموع شرایط نرمال نیست و هیچ 
کسی نمی داند سال آینده چه اتفاقی می افتد. حتی شاید فصل آینده لیگی وجود 

نداشته باشد و فعلًا باید صبر کنیم تا ببینیم که چه اتفاقاتی می افتد.
 حفظ آمادگی جسمانی، اولویت نخستم است

لژیونر والیبال ایران درباره وضعیت کشور لهستان در دوران بحران کرونا، با بیان 
اینکه در این کشور نیز مانند بسیاری از کشورهای جهان، قوانین سخت گیرانه ای 
برای جلوگیری از شیوع و گسترش ویروس کرونا به اجرا گذاشتند، گفت: دولت 

تلاش دارد تا به بهترین شکل این بیماری را مهار کند.
وی با اشاره به اینکه مردم هم با رعایت قوانین قرنطینه، همکاری بسیار خوبی با 
دولت دارند و از خانه ها بیرون نمی آیند، گفت: خیابان ها بسیار خلوت است و مردم 
همه از دستکش و ماسک استفاده می کنند. البته در ابتدای شروع بحران، لهستان 
نیز مانند بسیاری از کشورها دچار کمبود لوازم بهداشتی و ضدعفونی کننده بود، 
اما الان وضعیت خیلی بهتر است. هرچند که اینجا هم بسیاری از اقلام، افزایش 

قیمت داشته است.
با یادآوری اینکه لهستان از نظر تعداد مبتلایان و جانباختگان این  موسوی 
بیماری، شرایط بهتری نسبت به کشورهای اروپایی دارد، درباره وضعیت خودش و 
چگونگی سپری کردن قرنطینه، افزود: من هم بیش تر در خانه هستم و کار خاصی 
نمی توان انجام داد. یک روز در میان، به جنگل می روم و با دویدن به مدت بیش 

از یک ساعت، تلاش دارم که از نظر جسمانی در وضعیت مناسبی باقی بمانم.
وی تاکید کرد: باید تلاش کنیم که بدن خود را آماده نگه داریم چون اگر از 
بازگشت به وضعیت خوب بسیار سخت است. در  ایده آل دور شویم،  وضعیت 
مجموع، شرایط بسیار عجیبی به دلیل بحران کرونا در جهان حاکم است و واقعاً 

نمی دانم که چه اتفاقی قرار است در آینده بیفتد.
 سال ۹8، سخت اما پرافتخار بود

مدافع تیم ملی والیبال ایران درباره عملکرد این تیم در سال ۹۸، گفت: سال 
گذشته برای تیم ملی ایران، فوق العاده سخت و پرکار از نظر رقابت ها بود. تیم 
ملی والیبال در لیگ ملت ها فوق العاده کار کرد و می توان گفت که یکی از بهترین 
حضورهای ایران در لیگ جهانی و لیگ ملت ها، در سال ۲۰۱۹ بود. تیم های بزرگی 
را شکست دادیم و به عنوان تیم دوم گروه به مرحله نهایی صعود کردیم؛ همچنین 
در آسیا قهرمان شدیم و در انتخابی المپیک، موفق به کسب تنها سهمیه المپیک 

در آسیا شدیم.
وی تصریح کرد: در مجموع، سال خیلی سختی بود ولی خوشبختانه به رغم 

آسیب دیدگی زیاد و خستگی فراوان، موفق عمل کردیم و سربلند بودیم.
ر عنوان بهترین مدافع پلاس لیگا، افتخار بزرگی برای من است

سید درباره نخستین تجربه حضور در پلاس لیگا و کسب عنوان بهترین مدافع، 
گفت: در مجموع فصل خیلی خوبی را در لیگ یک کشور اروپایی سپری کردم. 

البته در ابتدای فصل، عملکرد تیم اولشتین زیاد رضایت بخش نبود.
وی با بیان اینکه باشگاه اولشتین نسبت به تیم های قدرتمند لیگ لهستان، از نظر 
بازیکن و توان مالی قابل مقایسه با دیگر تیم ها نیست، گفت: به همین دلیل وقتی 
دو بازیکن تیم مصدوم شدند، جایگزین مناسب نداشتیم. تیم اولشتین نتیجه ۱۰ 
مسابقه را واگذار کرد و شرایط تیم در جدول نامناسب شد اما در ادامه با بهبودی 

بازیکنان مصدوم، تا جایگاه هشتم جدول بالا آمدیم.

موسوی تاکید کرد: به نظر من اگر مسابقات پلی آف برگزار می شد، تیم اولشتین 
شگفتی ساز رقابت ها می شد چون پتانسیل و توانایی آن را داشت و من هم وضعیت 

خوبی داشتم و با بازیکنان تیم، به هماهنگی خوبی دست پیدا کرده بودم.
بازیکن تیم ملی والیبال ادامه داد: همان گونه که اطلاع دارید، در پست من 
ارتباط با بازیکنان کناری، بسیار مهم و درگیرانه است و باید آن ها شرایط خوبی 
داشته باشند تا دفاع وسط هم عملکرد خوبی داشته باشد. اما تیم ما شرایط خاصی 
داشت و مخصوصاً در بازی هایی که باختیم، به اندازه کافی مهره هایی نداشتیم که 
بتوانند به تیم کمک کند. به ویژه در پست های قطرپاسور و دریافت کننده، تیم ما 
اذیت شد. اما در کل من خودم از ابتدا تلاش کردم تا جایی که می توانم، وضعیت 

آمادگی ام را خوب حفظ کنم.
وی با ابراز رضایت از عملکرد خود در پلاس لیگا، گفت: خدا را شکر که در بخش 
دفاع، نفر اول لیگ لهستان شدم و افتخار بزرگی برای من است چون پلاس لیگا 
از لیگ های مطرح اروپا و جهان است و به نظرم برای اولین تجربه، عملکرد خوبی 
داشتم. اما مطمئنم که قطعاً اگر در تیم بهتری بازی کنم، عملکردم از الان نیز بهتر 

می شود.
 انگیزه، تنها رمز تداوم موفقیت است

موسوی که در چند سال گذشته بهترین عملکرد را در تیم ملی و باشگاه هایش 
داشته است، رمز تداوم موفقیت خود را انگیزه فراوان برای ارتقای توانایی هایش 
دانست و گفت: من از زمانی که ورزش قهرمانی را شروع کردم، دوست داشتم کارم 
را به بهترین شکل ممکن انجام دهم و برای بهترین شدن، قطعاً باید خیلی تلاش 

کرد و سختی کشید و ذهن آماده ای داشت.
وی تاکید کرد: باید به صورت مداوم تمرین کنی و انگیزه کافی برای تلاش داشته 
باشی. به نظر من، مهم ترین موضوع برای ورزش حرفه ای، انگیزه است و اگر انگیزه 
نداشته باشی، به هیچ وجه موفق نخواهی شد. من عاشق ورزش و کارم هستم و 
همیشه سعی کردم انگیزه خودم را حفظ کنم. دوست دارم تا جایی که امکان دارد 
و بدنم اجازه می دهد، ادامه بدهم چون در ذهنم آمادگی دارم و می خواهم که برای 
تیم ملی و تیم باشگاهی خود، همچنان مثمر ثمر باشم. البته شرایط سنی هم در 
ورزش مهم است و تا جایی که از نظر بدنی بتوانم، دوست دارم که خوب تمرین کنم 
و موفق باشم. بنابراین رمز موفقیت، این است که انگیزه خود را همیشه بالا نگه 

داری و هیچ سقفی برای خود تعیین نکنی.
بازیکن تیم ملی والیبال ادامه داد: البته من احساس می کنم که حتی از وضعیت 
عملکرد فعلی نیز می توانستم بهتر باشم و در لیگ های معتبر و تیم های باشگاهی 
بزرگ بازی کنم و باز هم بالاتر بروم اما خب شاید دلیل آن، کم کاری خودم بوده 
است. من در گذشته تصمیم گرفتم که در لیگ ایران بمانم و خیلی هم برایم خوب 
بود و به هیچ عنوان پشیمان نیستم اما همان طور که گفتم، فکر می کنم این توانایی 

را داشتم که در دنیا، بازیکن مطرح تری از الان باشم.
 والیبال ایران نیاز به مربی سطح بالا دارد

پایان همکاری  و  قرارداد کولاکوویچ  لغو  ایران درباره  والیبال  تیم ملی  مدافع 
فدراسیون با این مربی، گفت: ما سه سال فوق العاده خوب را در کنار هم بودیم. 
کولاکوویچ انسان فوق العاده بزرگواری است و من از همکاری با ایشان، خیلی لذت 
بردم. وی با بیان اینکه شاید از عملکرد این مربی در برخی بازی ها به ویژه برای 
تعویض و وقت فنی انتقاد شود، اما این موارد قطعاً جزو اصول اصلی مربی گری 
محسوب نمی شود. یک مربی ابتدا باید تیم خود را خوب مدیریت کند و تیم را به 
گونه ای ساماندهی کند که هیچ موقع بین بازیکنان و کادرفنی، اختلاف به وجود 
نیاید. زیرا این موضوع بزرگ ترین سم برای یک تیم است و کولاکوویچ از این نظر، 

بهترین عملکرد را در این سه سال داشت و تیم در امنیت کامل بود.

موسوی مدافع تیم ملی والیبال ایران:

 پیشنهاداتی از لهستان، ایتالیا و ترکیه دارم

ورزشی

 پیشکسوت باشگاه استقلال گفت: یکی از دلایلی که مدیرعامل استقلال می تواند موفق شود این است که خود او تصمیم 
گیرنده نهایی باشد.

محسن گروسی با اشاره مطرح شدن دوباره خصوصی سازی سرخابی ها در سال ۹۹ گفت: چند سال گذشته همیشه این 
موضوع برای دو تیم استقلال و پرسپولیس وجود داشت اما متأسفانه وقتی بحث خصوصی سازی پیش می آید به یاد چوپان 

دروغگو می افتیم زیرا هیچ وقت این اتفاق نیفتاده و من اعتقاد دارم باز هم نمی توان به این موضوع خوشبین بود.
وی در پاسخ به این سوال که به دلیل بدهی های کلان کسی جرأت خرید این دو باشگاه را ندارد گفت: کسی که ورشکسته 
می شود مجبور است کاری انجام دهد که از این گرفتاری نجات پیدا کند. استقلال و پرسپولیس تیم های کوچکی نیستند. 
درآمدهای کلانی هم دارند. کار سخت است ولی به طور حتم کسانی پیدا می شوند که این دو تیم را بخرند. در صورتی که 

برخی اجازه دهند این کار صورت گرفته و روال قانونی آن به طور عادی طی شود.
گروسی در خصوص حضور پیشکسوتان و جلسات سعادتمند با آنان گفت: کار بسیار خوبی صورت می گیرد. بزرگان 
استقلال می توانند راهکارهای خوبی برای موفقیت تیم به مدیرعامل جدید بدهند. آنها تجربه بالایی دارند. روزهای سخت 

استقلال را دیده اند و می توانند کمک مفیدی به مدیرعامل و اعضای هیئت مدیره داشته باشند.
گروسی در پاسخ به این سوال که چه راهکاری برای موفقیت مدیرعامل جدید استقلال ارائه می کنید گفت: سعادتمند 
کار سختی در پیش دارد اما اگر می خواهد موفق شود نباید تنها اجرا کننده باشد. یکی از دلایلی که مدیران سابق هرگز 
موفق نبوده اند این بود که فقط مجری بودند. سعادتمند باید تصمیم گیرنده نهایی باشد و اجازه ندهد کسی موضوعی را به 

او تحمیل کنند. بنابراین اگر خودش قاطعانه تصمیم بگیرد به طور حتم در کار سختی که پیش رو دارد موفق خواهد شد.
گروسی در مورد اینکه گفته می شود شاید لیگ دوباره آغاز شود، افزود: فوتبال ما به تعطیلات زیاد عادت پیدا کرده البته 
شرایط حال حاضر با گذشته فرق دارد. نباید با جان مردم بازی شود. اگر بخواهیم لیگ را ادامه دهیم کار نسنجیده ای انجام 
داده ایم. در شرایطی که هنوز خیلی از مشاغل به دلیل شیوع بیماری کرونا در تعطیلی هستند فکر نمی کنم برگزاری لیگ 

کار درستی باشد. می توان لیگ را نیمه کاره رها کرد تا آماده شروع فصل جدید شویم.
وی در پایان در پاسخ به این پرسش که گفته می شود می خواهند یک تیم را قهرمان کنند گفت: برخی ها عادت کرده اند که 
بدون بازی جام بگیرند. به اعتقاد من جام به آنها بدهیم ولی با جان مردم بازی نکنیم. مگر می شود یک تیم را قهرمان کرد. 
نباید حرف مابقی تیم ها را شنید. اگر قرار است چنین اتفاقی رخ دهد باید جلسات متعددی را با مدیران باشگاه ها گذاشته 

و در این خصوص صحبت کرده تا به یک جمع بندی نهایی برسند.

وبسایت چند زبانه واول در گزارشی به تمجید از جواد نکونام کاپیتان سابق تیم ملی فوتبال ایران پرداخت. 
جواد نکونام ۷ فصل در اوساسونا و در لالیگا بازی کرده و با انجام ۱۹۸ بازی برای این تیم رکورددار بازیکنان خارجی در 

تاریخ اوساسونا محسوب می شود؛ اتفاقی که باتوجه به ملیت او، یک موضوع خارق العاده است.
 نکونام که رکورددار تعداد بازی ملی در ایران نیز هست، یکی از بهترین بازیکنان تاریخ فوتبال ایران محسوب می شود 
و بعد از جام جهانی ۲۰۰۶ آلمان و بنابر آنچه که واول نوشته، با رد پیشنهاد تیم های تاتنهام و المپیک لیون به اوساسونا 
رفته است. جالب این که این باشگاه بعد از استخدام جواد مبلغی در حدود ۵ میلیون یورو به عنوان بند فسخ در قرارداد 

وی در نظر گرفته بود.
 روزهای خوب نکونام با سیگاندا سرمربی نام آشنای اوساسونا رقم خورد. مربی ای که در همان اولین بازی فصل، در خط 
هافبک تیمش در دیدار مقابل بارسلون در نیوکمپ امتحان کرد تا او کمی بعدتر در دیدار با ویارئال اولین گل لالیگایی خود 
را جشن بگیرد. مهم ترین خاطره نکونام از بازی در اوساسونا به گل زیبایش در دیدار مقابل لیگ بوردوی فرانسه در لیگ 
اروپا برمی گردد که با یک ضربه سر تماشایی، آن را به ثمر رساند. اوساسونا در آن فصل پیش روی فوق العاده ای در لیگ 

اروپا داشت و بعد از حذف رنجرز و لورکوزن در نهایت به تیم متخصص قهرمانی لیگ اروپا یعنی سویا باخت و حذف شد.
 یکی از خاطرات دیگر نکونام و در اوساسونا به مصدومیت رباط صلیبی اش برمی گردد که البته واکنش بازیکنان به 
این مصدومیت نشان از علاقه هم تیمی ها به وی داشت. جالب این که باشگاه اوساسونا با علم به ارزش این هافبک 
ایرانی در همان دوران مصدومیت، قراردادش را تا سال ۲۰۱۱ تمدید کرد. نکونام در دورانی که پیراهن اوساسونا را برتن 
می کرد، پیشنهاد تیم های اسپانیول و ویارئال را هم در جیب داشت و در شرایطی که کم کم به عنوان کاپیتان اوساسونا 
مطرح می شد، اسپانیا را ترک کرد تا در تیم استقلال به میدان برود؛ چیزی که مدت ها رویایش را داشت و سرانجام به آن 
جامه عمل پوشاند. اگرچه پشیمانی اش از این تصمیم با بازگشت مجدد او به اوساسونا و این بار در لیگ آدلانته توام شد.

نکونام بعد از بازنشستگی بلافاصله به تیم ملی رفت تا در کنار کارلوس کی روش، پی در مسیر جدید بگذارد که این دوره 
جدید فعلا به حضور او در فولاد خوزستان ختم شده است. گزارش واول با این جمله جالب تمام می شود که او طرفدار 

زیادی در اوساسونا دارد و شاید روزی هدایت این تیم لالیگایی را در دست بگیرد.
آگر این چنین بشود جواد نکونام اولین مربی لژیونر ایرانی خواهد بود که کارش را در فوتبال ایران آغاز کرده. رویایی که 
جواد یک بار آن را در دوره بازیگری به حقیقت رسانده و باید دید در دوره مربیگری هم می تواند آن را تبدیل به افتخاری 

بزرگ برای همه ایرانیان کند یا نه.

محسن گروسی:

سعادتمند نباید »اجراکننده« باشد
ستایش واول از هافبک خاطره ساز ایران در لالیگا؛ 

جواد نکونام سرمربی اوساسونا می شود؟ 

علی خطیر، معاون پیشین باشگاه استقلال گفت که از مالک باشگاه تراکتور تبریز 
شکایت خواهد کرد. 

علی خطیر درباره صحبت های محمدرضا زنوزی علیه خودش اظهار داشت: 
ماه رمضان، فرصتی برای همه از جمله من و زنوزی که اتهاماتی به افراد مختلف 
وارد کرده محسوب می شود. او این اظهارات را مرور کند و امیدوارم خدای رحمان، 

گناهان همه ما و زنوزی را ببخشد.
وی درباره اینکه زنوزی گفته او لودویچ، وکیل تراکتور در پرونده کوین کنستانت را 
معرفی کرده که با اصول اولیه وکالت آشنا نبود، تصریح کرد: چند ماه پیش با من 
تماس گرفتند و پرونده ای درباره کنستانت داشتند. لودویچ وکیلی شناخته شده و 
رفیق خوب من است که وکیل کنستانت بود. همه می دانند این بازیکن چگونه وارد 
فوتبال ایران شد. مدیران باشگاه تراکتور کارهای تبلیغاتی می کردند و می گفتند با 

بازیکن میلان قرارداد بستیم.
معاون پیشین باشگاه استقلال ادامه داد: آنها فضا را با این بازیکنان تلطیف 
کردند، اما گفتند که کنستانت بیمار بود و اگر یک دقیقه بازی می کرد، می مُرد. شما 
باید قبل از عقد قرارداد از بازیکن تست پزشکی بگیرید و تست پزشکی بعد از عقد 
قرارداد از نظر فیفا قابل پذیرش نیست. قرارداد کنسانت سالی 400 هزار دلار  بود 
که یکی از افراد حاضر در دفتر زنوزی به او گفت قرارداد یک ساله ببند، اما زنوزی 

گفت دخالت نکن و قرارداد چهار ساله ای منعقد شد.
خطیر با بیان اینکه ادعای باشگاه تراکتور مبنی بر مشکل قبلی کنسانت برای 
فیفا قابل قبول نیست، خاطرنشان کرد: تراکتور قرارداد این بازیکن را یکطرفه فسخ 
کرد و این بازیکن به فیفا شکایت کرد. لودویچ وکیل کنسانت بود و از من خواسته 
شد با طرف مقابل تفاهم کنیم. درخواست کنسانت، یک میلیون و 600 هزار یورو 
بود. این اوج بی شرمی یک نفر است که بخواهد از همه مشکلات مدیریتی خود را 

در تراکتور یا هر جای دیگر شانه خالی کند و بدون پذیرش هیچ مسئولیتی، آن را 
گردن افراد دیگر بیندازد.

فکر کردی چون پول داری، هر غلطی بخواهی می کنی؟!.
وی با بیان اینکه از زنوزی شکایت خواهد کرد، گفت: روز شنبه موضوع را از 
طریق وکیلم در دادسرای فرهنگ و رسانه پیگیری می کنم و زنوزی باید این اتهامات 
بدون سند را اثبات کند. صحبت از تبانی، اختلاس و دزدی خیلی سنگین است 
و نمی دانم او چگونه جرات کرده از این کلام استفاده کند. من از زنوزی در کمیته 
اخلاق شکایت می کنم، اما این کمیته بدون نیاز به شکایت من یا زنوزی به عنوان 
مدعی العموم باید این پرونده را بررسی کند. معاون پیشین باشگاه استقلال که 
با برنامه »تهران ورزشی« رادیو تهران گفت وگو می کرد، بیان کرد: زنوزی می گوید 

تحقیق کرده که من تبانی کردم، اما همین اتهام را به محسن فروزان و خانواده اش 
نسبت داد و فوتبال او را نابود کرد. من فقط یک پیام به زنوزی فرستادم و در آن نوشتم 
»همدیگر را در دادگاه می بینیم. با بد کسی درافتادی. فکر کردی چون پول داری، 

هر غلطی بخواهی می کنی؟!«.
خطیر با بیان اینکه به زنوزی و باشگاه تراکتور لطف کرده است، اظهار داشت: 
وظیفه خود می دانستم در این پرونده که جنبه ملی داشت، تلاشم را انجام دهم. 
زنوزی پولی نداده است که کسی تبانی کند. پرونده چه کسی با چه کسی تبانی 
کرده است؟ زنوزی همه نتایج تحقیقاتش را بگوید؛ نکند مانند پرونده فروزان نباشد. 
شما در گرداب باشگاه گیر افتادی، پول نداری و قراردادهای بی حساب و کتاب 
بستی! قرارداد استوکس یک میلیون و 600 هزار دلار است که زنوزی به من گفت 
پرونده را با 50 هزار دلار حل کن. من حتی پول بلیت و تغذیه ام را خودم پرداخت 
کردم. وی با اشاره به توافق صورت گرفته با کنسانت گفت: در حضور نصیرزاده و 
زنوزی توافق شد که قرارداد یک میلیون و 600 هزار دلاری کنسانت به مبلغ 500 
هزار دلار و در چند قسط پرداخت شود. به زنوزی گفتم اگر با بازیکن توافق نکنید، او 
در فیفا علیه باشگاه حکم می گیرد و یکی دو قسط را هم پرداخت نکنید. محکومیت 
باشگاه های ما در فیفا به خاطر قوانین حمایتی آنها برای بازیکنان است. چرا فکر 

می کنید می توانید به هر کسی که بخواهید به راحتی اتهام بزنید؟
معاون پیشین باشگاه استقلال در پایان گفت: مشکلات فوتبال به خاطر ورود 
این آدم هاست که معلوم نیست از کجا آمده اند. آنها یک شبه ره صدساله را رفتند و 
ثروت اندوزی کردند. ما افراد اینچنینی در فوتبال کم نداشتیم که همه گرفتار قانون 
شدند. شما گیر کردی و دنبال شریک جرم هستی. افرادی که اصالت حرفه ای 
ندارند، زیر میز می زنند و بقای خود را در بحران می بینند. اتهام تبانی شایسته زنوزی 

است.

پاسخ خطیر به مالک تراکتور: 
در گرداب گیر افتادی، پول نداری و دنبال شریک جرم هستی! 
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 آیت الله ابراهیم امینی، عضو مجلس خبرگان رهبری پس از یک دوره بیماری عصر 
جمعه پنجم اردیبهشت ماه در قم به ملکوت اعلی پیوست. 

آیت الله  ابراهیم  امینی  در سال  ۱۳۰۴ در نجف  آباد در خانواده  مذهبی  و علاقه مند 
پیشه اش   و  داشت   نام   حسین   پدرش   گشود.   جهان   به   دیده   بیت )ع (  اهل   به  
کشاورزی  بود و از محصول  باغ  شخصی  خود، زندگی  خانواده  را تأمین  می کرد. 
مادرش  نیز خانه دار بود. پنج  ساله  بود که  پدرش  را از دست  داد و تنها راه  معیشت  
خانوادة  آنها، اجاره  بهای  ملکی  بود که  داشتند. از این  رو زندگی  آنها در آن  روزگار به  
سختی  می گذشت . پدر و جدّ او از افراد متدیّن  و خیّر بودند و به  فقیران  و محرومان  

کمک  می کردند.
دوران  تحصیل 

آیت الله  امینی  دروس  کلاسیک  را تا ششم  ابتدایی  در یکی  از مدارس  غیردولتی  و 
شبانه  به  پایان  رساند و در جلسات  قرآن  که  در مساجد تشکیل  می شد، شرکت  جدی  
داشت . از همان  سالها عاشق  طلبگی  و تحصیل  علوم  دینی  شد و در فروردین  ۱۳۲۱ 
پس  از کسب  رضایت  مادر همراه  دو تن  از دوستان  خود به  حوزة  علمیه  قم  آمد و در 
مدرسه  حاج  ملا صادق  سکونت  داشت . روزگار او همزمان  با اشغال  ایران  به  دست  
نیروهای  متفقین  بود و از این  رو ارزاق  عمومی  کمیاب  شده  بود و مردم  در معیشت  دچار 
مشکلات  فراوان  شده  بودند. او در این  مدت  در روزهای  پنج شنبه  و جمعه  در درس  
اخلاق  امام )ره ( شرکت  می کرد و شبهای  جمعه  نیز به  درس  اخلاق  آقا حسین  قمی  
می رفت . نماز مغرب  و عشا را در فیضیه  به  امامت  آیت الله  سید محمد تقی  خوانساری  
می خواند تا اینکه  ایام  تعطیلی  حوزه های  علمیه  و فصل  تابستان  فرا رسیده  و دورة  سه  

ماهة  حضور او در قم  به  سر آمد.
به  دلیل   بعد  امّا در سال  تحصیلی   بازگشت ،  به  زادگاه  خود  تابستان  آن  سال   در 
کمبود و گرانی  ارزاق  عمومی  و مشکلات  معیشتی  نتوانست  به  قم  برود و به  سفارش  
از استادان  و دوستان  به  حوزه  علمیه  اصفهان  رفت  و در مدرسه  نوریه  ساکن  شد. حوزه  
علمیه  اصفهان  در آن  روزگار رونق  فراوانی  داشت  و در امور معنوی  نیز بسیار شگفت آور 
بود. آیت الله  امینی  در این  سالها به  تکمیل  دروس  دورة  سطح  مشغول  شد و همواره  از 
محضر استادان  اخلاق ، همچون  حاج  میرزا علی  شیرازی  بهره  می برد. مدت  حضور او 

در اصفهان  نزدیک  به  شش  سال  بود.
در سال  ۱۳۲۶ برای  ادامة  تحصیل  به  حوزه  علمیه  قم  رفت  تا از محضر استادان  آن  
دیار نیز کسب  فیض  نماید. در آنجا نیز از محضر آیات  عظام  و استادان  بسیاری  در فقه  
و اصول  و حکمت  بهره  برد و در کنار آن  به  تهذیب  نفس  و بهره مندی  از دروس  اخلاق  

اشتغال  داشت . در این  مدت  از تدریس  دروس  فرا گرفته  نیز غافل  نماند.
استادان  و دوستان 

آیت الله  ابراهیم  امینی  در طول  سالهای  تحصیل  خود، به  محضر علما و استادان  
بسیاری  شرفیاب  شد. او دروس  دورة  مقدمات  را در محضر استادانی  چون  آقا شیخ  
رمضانعلی  ملایی ، آقا شیخ  هاشم  جنّتی ، آقا سید محمد هاشمی  قهدیجانی  فرا گرفت  
و بیشتر شرح  لمعه  و نیز معالم  الاصول  را نزد حاج  شیخ  محمد حسن  عالم  آموخت . 
برای  آموختن  منطق  منظومه  نیز به  درس  حاج  آقا صدر هاطلی  کوهپایی  رفت . او 
رسائل  را نزد آقا سید عباس  دهکردی  و حیدر علی  برومند و قوانین  را نزد آقا سید 
علی  اصغر محقق  و مکاسب  را نزد آقایان  شیخ  محمد حسین  جرقویه ای  و آقا شیخ  
مرتضی  اردکانی  و حاج  آقا رحیم  ارباب  فرا گرفت . در قم  نیز ادامه  رسائل  و مکاسب  را 
نزد آقای  سلطانی ، حاج  آقا رضا بهاءالدینی  و آقای  مجاهدی  خواند. جلد اول  کفایه  
را نزد آیت الله  مرعشی  و جلد دوم  را نزد آیت الله  گلپایگانی  و بخش  حکمت  منظومه  
را نزد آیت الله  سید محمد حسین  طباطبایی  به  اتمام  رساند. در درسهای  خصوصی  
علامه  طباطبایی  که  در شبهای  پنج شنبه  و جمعه  تشکیل  می شد شرکت  می کرد و 
بخشی  از کتاب  اسفار و کتاب  تمهید القواعد و چند جلد از بحارالانوار و منطق  شفا را 
در آنجا فرا گرفت . وی  در درسهای  خارج  فقه  و اصول  آیت الله  بروجردی )ره ( و در درس  
خارج  اصول  امام  خمینی )ره ( شرکت  می نمود. بعدها که  درس  خارج  فقه  امام )ره ( نیز 

تشکیل  شد، در آن  شرکت  می جست .
آیت الله  امینی  در طی  این  سالها با طلاب  فاضل  بسیاری  رابطه  دوستی  و رفاقت  
داشت  و دروس  آموخته  را مباحثه  می کرد که  از جمله  آنها آقایان  سید کمال  الدین  
موسوی ، شیخ  ابوالقاسم  محمدی ، شیخ  عبدالله  جوادی  آملی  و شیخ  عباس  ایزدی  را 
می توان  نام  برد. وی  در سالهای  تحصیل  خود از امر تدریس  نیز غافل  نماند و بسیاری  از 

کتب  درسی  را تدریس  می کرد.
فعالیت های  علمی  و فرهنگی 

فعالیتهای  علمی  و فرهنگی  آیت الله  امینی  فراوان  است . از جمله  می توان  به  سفرهای  
تبلیغی  او در مناطق  مختلف  کشور اشاره  کرد. همچنین  معظم  له  در بسیاری  از 
سمینارهای  علمی  داخل  و خارج  کشور حضور داشته  و به  ایراد سخن  پرداخته  است  
که  برخی  از آنان  به  چاپ  رسیده  است . او در سال  ۱۳۴۴ کتاب  »دادگستر جهان « را 
نوشت . این  کتاب  در زمانی  به  چاپ  رسید که  حملات  دشمن  به  مسأله  مهدویت  بسیار 

بود و بسیاری  از جوانان  می خواستند با زندگی  حجّت  دوازدهم  آشنا شوند.
برخی  از تألیفات :

۱. بررسی  مسائل  کلی  امامت ؛ ۲. همه  باید بدانند؛ ۳. بانوی  نمونة  اسلام ؛  ۴. 
اسلام  و تمدن  غرب ؛ ۵. آموزش  دین  )۴ جلد(؛ ۶. آیین  همسرداری ؛ ۷. آیین  تربیت ؛ 
۸. خودسازی ؛ ۹. دروس ، من  الثقافة  الاسلامیة ؛ ۱۰. انتخاب  همسر؛ ۱۱. اسلام  و 
تعلیم  و تربیت ؛ ۱۲. آشنایی  با مسائل  کلی  اسلام ؛ ۱۳. وحی  در ادیان  آسمانی ؛ ۱۴. 
در کنفرانسها؛ ۱۵. تعلیمات  دینی  دورة  ابتدایی  و راهنمایی  تحصیلی . ۱۶. الگوهای  
فضیلت ؛ ۱۷. خداشناسی ؛ ۱۸. پیامبرشناسی  و پیامبر اسلام ؛ ۱۹. زن  در اسلام ؛ ۲۰. 

آشنایی  با مسائل  کلی  اسلام .
فعالیت های  سیاسی 

فعالیت های  مهم  سیاسی  آیت الله  امینی  از سال  ۱۳۴۱ با شرکت  در جلسه ای  سرّی  
که  مفاد آن  اصلاح  حوزه  علمیه  قم ، تبلیغ  اسلام ، امر به  معروف  و نهی  از منکر و سعی  در 
اجرای  احکام  سیاسی ، اجتماعی  و اقتصادی  اسلام  بود، آغاز شد. این  جلسه  بعدها به  
تشکیل  جامعه  مدرسین  حوزه  علمیه  قم  منجر شد. آیت الله  امینی  یکی  از اعضای  فعال  

آن  در پیش  و پس  از انقلاب  اسلامی  بوده  است .
او در مسأله  بازداشت  امام )ره ( و تبعید او به  نجف  و ترکیه ، رابط  میان  امام )ره ( و 
برخی  از علما بود که  به  دلیل  این  گونه  فعالیتها مورد تعقیب  واقع  شد. او در دوران  
حضور امام )ره ( در پاریس  به  دیدار او رفت  و از یازده  نفری  بود که  پس  از ارتحال  
آیت الله  حکیم ، اعلامیة  مرجعیت  امام  خمینی )ره ( را امضا کرد. پس  از انقلاب  نیز 
در فعالیتهای  سیاسی  گوناگون  شرکت  داشت  و همواره  مدافع  امام )ره ( و مقام  معظم  

رهبری  بود
 مسئولیت های  وی  پس  از پیروزی انقلاب  اسلامی 

۱. نماینده  امام )ره ( در امور استان  هرمزگان ؛
۲. نماینده  امام )ره ( در امور استان  مازنداران ؛

۳. نماینده  امام )ره ( در اجرای  فرمان  عفو در همدان ، ملایر و نهاوند؛
۴. عضویت  در شورای  بازنگری  قانون  اساسی  با حکم  امام )ره (؛

۵. سه  دوره  نمایندگی  در مجلس  خبرگان  از چهار محال  و بختیاری ؛
۶. نایب  رئیس  مجلس  خبرگان ؛

۷. ریاست  دبیرخانة  مجلس  خبرگان ؛
۸. عضویت  در هیأت  امنای  دانشگاه  امام  صادق  و مجمع  جهانی  علوم  اسلامی ؛

۹. عضویت  در جامعه  مدرسین  حوزه  علمیه  قم ؛
۱۰. امام  جمعه  شهر قم  با حکم  مقام  معظم  رهبری ؛

رهبر معظم انقلاب اسلامی :
آیت الله امینی ؛ روحانی انقلابی، صادق و مجاهد بود 

حضرت آیت الله خامنه ای در پیامی درگذشت عالم مجاهد و انقلابی مرحوم آیت الله 
آقای حاج شیخ ابراهیم امینی را تسلیت گفتند.  به گزارش پایگاه اطلاع رسانی دفتر 
مقام معظم رهبری،  حضرت آیت الله خامنه ای روز شنبه در پیامی درگذشت عالم 

مجاهد و انقلابی مرحوم آیت الله آقای حاج شیخ ابراهیم امینی را تسلیت گفتند.
متن پیام رهبر انقلاب اسلامی به این شرح است:

بسم الله الرحمن الرحیم
امینی  ابراهیم  شیخ  حاج  آقای  آیت الله  مرحوم  پارسا  و  مجاهد  عالم  درگذشت 
رضوان الله علیه را به حوزه ی مبارک قم و فضلا و علاقمندان و مستفیدان از آثار قلمی آن 
مرحوم و بویژه خاندان مکرّم ایشان تسلیت عرض میکنم. عمر با برکت این عالم بزرگوار 
یکسره در راه علم و کسب و نشر معارف اسلامی و نیز مجاهدت سیاسی و اجتماعی 
و حضور فعال در مناصب رسمی نظام جمهوری اسلامی همچون امامت جمعه و 
عضویت در مجمع تشخیص مصلحت و مجامع تصمیم گیر حوزوی، مصروف گردیده 
است، همچنانکه سلوک فردی ایشان نمونه ی چشم نوازی از پارسائی و پرهیزگاری و 
بی اعتنائی به جاذبه های مادی را مجسّم ساخته است. رحمت خدا بر این روحانی 

انقلابی و صادق و مجاهد باد. از خداوند متعال مغفرت و رضوان الهی برای ایشان 
مسألت میکنم.

آیت الله صافی گلپایگانی: 
آیت الله امینی خدمات بزرگی به نشر معارف نورانی اسلام نمود

 آیت الله لطف الله صافی گلپایگانی از مراجع تقلید با صدور پیامی به مناسبت ارتحال 
آیت الله ابراهیم امینی، بیان کرد: آن شخصیت بزرگوار با آثار علمی و تألیفات ارزنده، 

خدمات بزرگی به نشر معارف نورانی اسلام و اهل بیت )ع(  نمود. 
به گزارش روز شنبه پایگاه اطلاع رسانی این مرجع تقلید در پیام آیت الله صافی 
گلپایگانی آمده است: درگذشت عالم پارسا، روحانی عظیم القدر آیة الله آقای حاج 
شیخ ابراهیم امینی رحمة الله علیه موجب تأثر و تأسف گردید؛ آن شخصیت بزرگوار با 
آثار علمی و تألیفات ارزنده، خدمات بزرگی به نشر معارف نورانی اسلام و اهل بیت)ع( 
نمود. پیام حاکیست: تدبیر، عقلانیت، متانت و ساده زیستی ایشان در تمام مناصب 

مختلفی که بر عهده داشت، برای مسئولان امور، درس و الگو می باشد.
پیام ادامه یافته است: رحلت آن فقید سعید را به خاندان محترم و حوزه های علمیه 
تسلیت گفته و رحمت و رضوان الهی را در این ماه مبارک از خداوند متعال برای ایشان 

مسألت دارم.
آیت الله نوری همدانی: 

آیت الله امینی برای تعالی نظام از هیچ کوششی دریغ نمی کرد
 آیت الله حسین نوری همدانی از مراجع تقلید با صدور پیامی به مناسبت ارتحال آیت 
الله ابراهیم امینی، گفت: علاقه وافر ایشان نسبت به امام راحل و انقلاب زبانزد بود و 
از پیشگامان نهضت اسلامی محسوب می گردید و در تعالی این نظام مقدس ازهیچ 

کوششی دریغ نمی کرد. 
درپیام تسلیت این مرجع تقلید آمده است: با نهایت تأسف و تأثر خبر ارتحال فقیه 
عالیقدر، یارصدیق امام و انقلاب و عضو جامعه مدرسین و مجلس خبرگان رهبری 
حضرت آیت اللّه آقای حاج شیخ ابراهیم امینی )رحمت اللّه علیه( را دریافت کردم؛ این 

عالم خدوم و با اخلاص در تمام عرصه ها یک روحانی ممتاز بود. 
پیام حاکیست: اینجانب که سالیان متمادی با ایشان هم درس و هم مباحثه بودم 
و بیش از هفتاد سال رفاقت داشته ام که تا آخرین روزهای عمر با برکت ایشان ادامه 

داشت، چیزی جز اخلاص و تقوی و تواضع و اخلاق از آن بزرگوارسراغ ندارم. 
پیام ادامه یافته است: علاقه وافرایشان نسبت به امام راحل و انقلاب زبان زد بود و 
از پیشگامان نهضت اسلامی محسوب می گردید و در تعالی این نظام مقدس ازهیچ 

کوششی دریغ نمی کرد.
در این پیام آمده است: کتاب های او به عنوان مجموعه آثار بسیار مفید برای همه 
پژوهشگران خصوصاً جوانان است؛ مرحوم آیت اللّه امینی را حقیقتاً می توان یک الگو 
زنده و پرکار برای طلاب جوان توصیف نمود. پیام حاکیست: بی شک فقدان آن فقیه 
عالیقدر خسارتی عظیم و ثلمه جبران ناپذیر برای حوزه های علمیه است؛ اینجانب 
ارتحال این مجاهد نستوه را محضر مبارک مولایمان حضرت بقیة )عج( ، حوزه های 
علمیه، خاندان مکرم آن فقید سعید و عموم ملت ایران تسلیت عرض می کنم وعلومقام 

و حشر با ائمه معصومین)ع(  برای آن مرحوم مسئلت می کنم.
رئیس جمهور :

 آیت الله امینی فقیه انقلابی و یار دیرین امام و انقلاب بود
 رئیس جمهور در پیامی با تسلیت درگذشت آیت الله ابراهیم امینی تاکید کرد: این 
فقیه انقلابی با روش و منش اعتدالی و وحدت بخش در عمر خود کارنامه ارزشمندی 
برجای گذاشت. به گزارش پایگاه اطلاع رسانی ریاست جمهوری، رئیس جمهور در 
پیامی با تسلیت رحلت آیت الله ابراهیم امینی عضو برجسته جامعه مدرسین حوزه 
علمیه قم، تاکید کرد: این فقیه انقلابی و یار دیرین امام و انقلاب با روش و منش 
اعتدالی و وحدت بخش در عمر پر برکت خود کارنامه ارزشمند و پرافتخاری برجا 

گذاشتند که یقیناً در خاطر مردم قدرشناس ایران باقی خواهد ماند.
رئیس قوه قضائیه :

آیت الله امینی از یاران صدیق امام )ره( و مقام معظم رهبری بود
رئیس قوه قضائیه در پیامی، درگذشت آیت الله ابراهیم امینی، از علمای پیشتاز 
انقلاب اسلامی و از یاران صدیق حضرت امام )ره( و مقام معظم رهبری را تسلیت گفت. 
در پیام تسلیت سید ابراهیم رئیسی آمده است: این فقیه گرانقدر عمر با برکتش را در 
خدمت به فقه جعفری، حوزه های علمیه و انقلاب شکوهمند اسلامی سپری کرد به 
نحوی که در زمان مبارزات دوران ستمشاهی و در کسوت شاگرد و نماینده حضرت امام 
)ره(، در دوران پیروزی انقلاب و نمایندگی ایشان در مسئولیت  های مختلف، در قامت 
نماینده مردم در مجلس خبرگان رهبری و نیابت ریاست این مجلس، در مقام امامت 
جمعه شهر مقدس قم و به عنوان یکی از اعضای برجسته جامعه مدرسین حوزه علمیه 
قم، پشتیبان و در خدمت انقلاب اسلامی، حضرت امام )ره( و رهبر معظم انقلاب بود و 

از هیچ تلاش علمی و عملی در دفاع از اصل مترقی ولایت فقیه دریغ نکرد.
رئیس قوه قضائیه افزود: اینجانب این ضایعه را به محضر بقیه الله الاعظم، ارواحنا 
فداه، رهبر معظم انقلاب، حوزه علمیه و جامعه مدرسین حوزه علمیه قم، شاگردان و 
خانواده محترم ایشان و مردم شریف نجف آباد تسلیت می گویم و برای آن فقید سعید 
علو درجات و بهره مندی از دریای رحمت ماه مبارک رمضان و برای بازماندگان صبر و 

اجر مسالت دارم.«
رییس مجلس درگذشت آیت الله امینی را تسلیت گفت

علی لاریجانی رییس مجلس شورای اسلامی با صدور پیامی درگذشت آیت الله 
»ابراهیم امینی« به عنوان عالمی مجاهد و پارسا و فقیهی عالیقدر را تسلیت گفت.

 جامعه مدرسین حوزه علمیه قم :
تلاش  گسترده ای آیت الله امینی در صیانت و دفاع از ولایت فقیه

جامعه مدرسین حوزه علمیه قم در پی ارتحال حضرت آیت الله حاج شیخ ابراهیم 
امینی اظهار داشتند: رحلت عالم گرانقدر آیت الله امینی عضو جامعه مدرسین حوزه 
علمیه قم و از برجستگان رجال علمی و چهره های موجه فقهی و اخلاقی حوزه های 

علمیه موجب تاثر و تالم فراوان شد.
جامعه مدرسین تصریح کردند: وی تلاش های علمی و عملی گسترده ای در صیانت 
و دفاع از ولایت فقیه و یاری امام و رهبری داشت و از جمله شاگردان برجسته امام 

خمینی )ره(، اصحاب خاص علامه طباطبایی بودند.
جامعه مدرسین حوزه علمیه قم تاکید کردند: این عالم جلیل القدر عمر بابرکت خود را 
در خدمت به اسلام گذرانید و سفرهای داخلی و خارجی متعددی برای تبیین اندیشه 
انقلاب اسلامی و دفاع از حکومت اسلامی انجام داد. سال ها حضور در منصب امامت 
جمعه و عضویت در مجمع تشخیص مصلحت نظام و مجلس خبرگان رهبری تنها 
بخشی از خدمت برجسته وی برای پاسداری از ارزش ها و آرمان های انقلاب اسلامی 

بوده است.

آثار علمی و اخلاقی وی از جمله آثار قلمی مفید و تاثیرگذار برای نسل جوان و 
فرهنگ اسلامی هست و نشان از عمق نگاه و تحلیل وی نسبت به مساپل فرهنگی 
و اجتماعی جامعه اسلامی داشت. جامعه مدرسین حوزه علمیه قم رحلت این فقیه 
پرهیزگار و انقلابی را به محضر حضرت بقیه الله الاعظم، مقام معظم رهبری، مراجع 
عظام تقلید، حوزه های علمی و همچنین به بیت مکرم، شاگردان و علاقه مندان وی 
تسلیت می گوید و برای آن مرحوم علو درجات، غفران و رحمت الهی را از خداوند متعال 

خواستار است.
مدیر حوزه های علمیه :

خدمات آیت الله امینی در سنگرهای مختلف به یادگار خواهد ماند
 مدیر حوزه های علمیه در پیامی ارتحال آیت الله امینی را تسلیت گفت و بیان کرد: 
خدمات آیت الله امینی در سنگرهای مختلف انقلاب و نظام اسلامی به یادگار خواهد 
ماند.  به گزارش روز شنبه مرکز خبر حوزه،  در پیام آیت الله علیرضا اعرافی آمده است: 
ارتحال فقیه نام آشنا و پارسا و دانشمند مجاهد و فداکار مرحوم آیت الله حاج شیخ 
ابراهیم امینی طاب ثراه برای حوزه های علمیه و روحانیت معظم و مردم شریف قم و 

ایران خبری ناگوارو مایه تالم و تاثر فراوان شد.
پیام حاکیست:  آن فقید سعید در طول سال های پیش و پس از انقلاب اسلامی 
در خدمت به فکر و فرهنگ و حوزه و انقلاب و نظام اسلامی و ملت بزرگ ایران و مردم 
شریف قم کوشا و درپایه ریزی انقلاب و نظام اسلامی نقش آفرین بود و خدمات وی در 
جامعه مدرسین، خبرگان رهبری و مجمع تشخیص مصلحت نظام و در جایگاه امامت 
جمعه قم و دیگر مسندها به یادگار خواهد ماند و درپیشگاه  حضرت احدیت ماجور 

خواهد بود.
تولیت آستان مقدس حضرت معصومه)س(:

آیت الله امینی تا پایان عمر با دغدغه جامعه اسلامی زیست 
آیت الله سیدمحمد سعیدی تولیت آستان مقدس حضرت فاطمه معصومه)س( با 
صدور پیامی به مناسبت درگذشت آیت الله امینی گفت: آن مجاهد نستوه عمر پربرکت 
خویش را در مسیر تحقق آرمان ها و ارزش های دینی و اخلاقی انقلاب اسلامی صرف 
نمود و با صراحت و صداقت، تا پایان عمر پربرکت خویش، با دغدغه جامعه اسلامی و 

دستاوردهای خون پاک شهیدان زیست. 
 معاون اول رییس جمهوری :

حق گویی و صداقت در گفتار از صفات بارز  ایت الله امینی بود
معاون اول رییس جمهوری در پیامی به مناسبت رحلت عالم ربانی و مجاهد آیت الله 
امینی، از وی به عنوان فقیهی انقلابی و اسوه اخلاق و تقوا یاد کرد و ضایعه فقدان 
این عالم جلیل القدر را به مقام معظم رهبری، ملت ایران، حوزه های علمیه، شاگردان، 

علاقمندان و بستگان به ویژه بیت شریف وی تسلیت گفت.
اسحاق جهانگیری بیان داشت: این فقیه انقلابی و اسوه اخلاق و تقوا که حق گویی 
و صداقت در گفتار و اعتدال و اخلاص در عمل از صفات بارزشان بود، از یاران صدیق 
و پیشرو امام )ره(  در دوران مبارزات مردم ایران علیه رژیم ستمشاهی بود که پس از 
پیروزی انقلاب اسلامی نیز با پذیرش مسئولیت های مختلفی چون عضویت در مجلس 
خبرگان رهبری،   عضویت در مجمع تشخیص مصلحت نظام، عضویت در جامعه 
مدرسین حوزه علمیه قم و  امامت جمعه شهر مقدس قم منشأ خدمات ارزشمندی به 
نظام و مردم شدند. وی خاطرنشان کرد: ضایعه فقدان این عالم جلیل القدر را به مقام 
معظم رهبری، ملت ایران، حوزه های علمیه،   شاگردان،   علاقمندان و بستگان به ویژه 
بیت شریف وی صمیمانه تسلیت می گویم و از خداوند متعال برای این روحانی وارسته 
و پارسا رضوان واسعه الهی و علو درجات و حشر با اولیاء و انبیاء الهی و برای عموم 

بازماندگان ارجمند صبر و اجر مسألت دارم.
رییس مجمع تشخیص مصلحت نظام :

از همراهان امام راحل )ره( و یاران با وفای رهبر انقلاب
آیت الله صادق آملی لاریجانی رییس مجمع تشخیص مصلحت نظام هم در پیامی با 
تسلیت درگذشت آیت الله ابراهیم امینی عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام اظهار 
داشت: خبر ارتحال عالم وارسته و اخلاقی والامقام حضرت آیت الله آقای حاج ابراهیم 
امینی عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام و نماینده مردم شریف تهران در مجلس 
خبرگان رهبری موجب تاثر و تاسف اینجانب شد. وی افزود: عالم جلیل القدر مرحوم 
آیت الله حاج ابراهیم امینی از بدو شروع نهضت از همراهان امام راحل )ره( و یاران با 
وفای رهبر عظیم الشان بوده و در کنار فعالیت های علمی، فقهی و پژوهشی در جامعه 
مدرسین حوزه علمیه قم و مجمع تشخیص مصلحت نظام، منشاء خدمات ارزنده ای 
پس از پیروزی انقلاب اسلامی بودند. رییس مجمع تشخیص مصلحت نظام عنوان 
کرد: اینجانب این ضایعه مولمه را به محضر مقام معظم رهبری )مدظله العالی(، مراجع 
معظم و همه شاگردان و ارادتمندان بویژه بیت وی تسلیت می گویم و ضمن طلب علو 
درجات و آرزوی رحمت واسعه الهی برای آن فقید سعید، برای بازماندگان صبر و اجر 

مسئلت دارم.  
رییس مجلس خبرگان رهبری :

ایت الله امینی مورد وثوق امام و رهبری بود
آیت الله احمد جنتی رییس مجلس خبرگان رهبری در پیامی با تسلیت رحلت آیت الله 
ابراهیم امینی عضو مجلس خبرگان رهبری تصریح کرد:  عالَم اسلام، حوزه علمیه و 
نظام اسلامی در طلیعه ماه مبارک رمضان، عالِمی عارف، مبارز، باتقوا، دغدغه مند و 
ساده زیست را از دست داد و موجب تأثر و تألم عمیق کسانی شد که با زندگی و منش 
او آشنا بودند. جنتی افزود: آیت الله امینی که بحق یار دیرین و مورد وثوق حضرت امام 
)ره( و مقام معظم رهبری »مدظله العالی« بود در تمام عرصه های خدمت به انقلاب و 
نظام که مسؤولیتی بر عهده اش گذارده شد با مشی طلبگی و ساده زیستی بی آنکه به 
دنبال مطامع دنیوی باشد در زندگی فردی و سلوک با مردم، خوش درخشید و خود را 
همواره خادم مردم به ویژه محرومان می دانست. زندگی ساده و بی آلایش او قبل و بعد از 

انقلاب علیرغم داشتن سمت های مهم کشوری، گواه بر این مدعاست.
دبیر شورای نگهبان خاطرنشان کرد: آن عالم خداباور با تمام مسؤولیت هایی که 
داشت، اما تبیین معارف ناب اسلامی با قلمی روان برای همگان به ویژه جوانان و طرح 
مسائل و مشکلات اجتماعی با بیانی ساده را همواره دغدغه خود می دانست و تا آخر 

عمر لحظه ای در این راه بیکار ننشست »عاش سعیداً و مات سعیداً«.
سرلشکر پاسدار محمد باقری  :

آیت الله امینی ایفاگر نقش های موثر در همراهی با معمار کبیر انقلاب بود
سرلشکر پاسدار محمد باقری رییس ستادکل نیروهای مسلح هم با صدور پیامی در 
پی ارتحال آیت الله امینی اظهار داشت: ارتحال عالم فرزانه، فقیه ارجمند و مجاهد 
نستوه حضرت آیت الله ابراهیم امینی )رضوان الله تعالی علیه( نماینده معزز مردم 
تهران در مجلس خبرگان، از یاران صدیق امام)ره( و رهبری و شخصیت های گرانقدر 

حوزه های علمیه، موجب تأسف و تأثر شد.

وی افزود: این عالم ربانی یکی از عالمان توانمند در صحنه مبارزات انقلاب اسلامی 
و ایفاگر نقش های موثر در همراهی با معمار کبیر انقلاب اسلامی و مبارزه با رژیم 
پلید پهلوی بود که همواره حرکت در مسیر آرمان های انقلاب و نظام را در اندیشه و 
عمل مجاهدانه و خالصانه خود جست  وجو می کرد. رییس ستادکل نیروهای مسلح 
عنوان کرد: بی شک همت و کوشش مستمر این چهره خدوم در گسترش علوم و 
معارف اسلامی، ترویج شعائر اهل بیت علیهم السلام و بسط فرهنگ و گفتمان انقلاب 
اسلامی و نیز خدمات ارزشمند در سنگرهای مختلف نظام مقدس جمهوری اسلامی 
ایران بویژه در مجلس خبرگان رهبری، مجلس شورای اسلامی، حوزه و دانشگاه 

ماندگار و راهگشای شیفتگان خدمت به اسلام عزیز و خیمه ولایت خواهد بود.
باقری تصریح کرد: این مصیبت عظمی را به پیشگاه حضرت ولی عصر )عج(، رهبر 
معظم انقلاب اسلامی، روحانیت معزز،  خانواده مکرم وی، تسلیت می گویم و برای آن 
عالم ربانی و برجسته از درگاه خداوند متعال علوّ درجات و همنشینی با پیامبراعظم 

)ص( و برای بازماندگان ارجمند صبر و شکیبایی و سکینه قلبی مسألت می کنم.
فرمانده کل سپاه پاسداران :

شخصیت انقلابی و ولایی و چراغ هدایت نسل جدید و طلاب بود
سرلشکر حسین سلامی فرمانده کل سپاه پاسداران در پیامی به مناسبت ارتحال 
عالم مجاهد و انقلابی آیت الله امینی اظهار داشت: درگذشت عالم پارسا و مجاهد 
الله علیه( عضو برجسته مجلس  ابراهیم امینی )رضوان  الله  نستوه حضرت آیت 
خبرگان رهبری و از یاران صدیق و پیشگام امام راحل )ره( و رهبری در انقلاب اسلامی 

موجب تاثر و تالم شد.
وی افزود: مجاهدت های مخلصانه و موثر آن عالم جلیل القدر در اعتلای اسلام و نشر 
معارف در عرصه های مختلف علمی، سیاسی، اجتماعی و فرهنگی به ویژه در حوزه و 
دانشگاه میراث ارجمندی است که آن شخصیت انقلابی و ولایی را چراغ هدایت نسل 
جدید و طلاب و روحانیت معظم در پاسخ به نیازهای فکری و فرهنگی امروز و فردای 

جامعه اسلامی قرار خواهد داد.
فرمانده کل سپاه پاسداران تصریح کرد: این ضایعه بزرگ را به محضر رهبر عظیم 
الشأن انقلاب اسلامی، حوزه های علمیه و خانواده مکرم وی تسلیت می گویم و 
از درگاه کبریایی برای آن فقید سعید رحمت و رضوان الهی و برای بیت شریف و 

بازماندگان معزز وی صبر و شکیبایی توام با اجر صابرین طلب می کنم.
محمدجواد ظریف :

فقدان  آیت الله امینی خلائی در حوزه های علمیه است
الله  با تسلیت درگذشت آیت  محمدجواد ظریف وزیر امور خارجه هم در پیامی 
ابراهیم امینی عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام اظهار داشت: رحلت عالم پارسا 
و جلیل القدر حضرت آیت الله ابراهیم امینی نجف آبادی را به بیت مکرّم، فرزندان و 

وابستگان وی تسلیت می گویم.
وی تصریح کرد: بی تردید فقدان این شخصیت ممتاز که عمر پر برکت خود را صرف 
اعتلای اسلام، تحکیم انقلاب اسلامی، علم آموزی و روشنگری دینی کرد، خلأیی 
ژرف برای بهره مندان از محضر آن عالم بزرگ، حوزه های علمیه و مجلس خبرگان 

رهبری به شمار می آید.
وزیر امور خارجه افزود: اینجانب ضمن طلب علوّ درجات برای آن عالم فقید، از درگاه 

ایزد منان برای خانواده و دیگر ارادتمندان وی صبر و اجر مسئلت می کنم.
محمدرضا عارف :

عالم سالک، فقیه روشن بین، عالمی دوراندیش و مستقل 
محمدرضا عارف رییس فراکسیون امید مجلس شورای اسلامی در پیامی به مناسبت 
ارتحال آیت الله ابراهیم امینی اظهار داشت: رحلت عالم سالک، ففیه روشن بین و مبلغ 
پارسای آئین محمدی )ص( حضرت آیت الله ابراهیم امینی که همه عمر پر برکت خود 
را در مسیری که رضایت خداوند را در آن می دانست مصروف کرد برای اسلام و تشیع 
و بخصوص حوزه های علمیه خسارتی بزرگ است. وی افزود: آیت الله  امینی عالمی 
دوراندیش و مستقل و از ارادتمندان حضرت امام و از سردمداران و پایه های انقلاب 
بزرگی بودند که به رهبری ممتاز امام خمینی به پیروزی رسید و عمر شریف خود را در 
راه مبارزه با طاغوت و برای اعتلاء کلمه حق و خدمت به مکتب اهل بیت )ع( و بیداری 

مردم صرف کرد. 
رییس فراکسیون امید مجلس شورای اسلامی بیان داشت: اینجانب رحلت این عالم 
ربانی را به ساحت مبارک حضرت ولی الله الاعظم، رهبر معظم انقلاب، حوزه های 
علمیه و همه ارادتمندان و دوستداران آن فقید سعید به ویژه بیت شریف و بستگان و 
فرزندان محترمشان از صمیم قلب تسلیت می گویم و از خداوند منان خواستارم در 
برابر این ضایعه بزرگ به همه علاقه مندان و وابستگان وی صبر و شکیبایی و اجر جزیل 

عنایت کند.
استاندار قم: 

آیت الله امینی عمر خود را در راه خدمت به نظام سپری کرد
 استاندار قم با صدور پیامی ضمن تسلیت درگذشت آیت الله ابراهیم امینی، گفت: 
آن عالم مجاهد و یاور همواره پشتیبان نهضت حضرت امام خمینی)ره(، سراسر عمر 
نورانی و  پربار خود را در راه تبلیغ دین، نشر معارف الهی و خدمت صادقانه به نظام و 
انقلاب اسلامی سپری کرد.  بهرام سرمست در این پیام آورده است:  خبر ارتحال عالم 
پارسا و فرزانه »حضرت آیت الله حاج شیخ  ابراهیم امینی)ره(« امام جمعه قم و عضو 
مجلس خبرگان رهبری و مجمع تشخیص مصلحت نظام ، موجب تاسف و تاثر گردید.

وی در این پیام افزوده است: بدون شک فقدان ایشان ضایعه ای بزرگ و جبران ناپذیر 
برای نظام، حوزه های علمیه و جهان تشیع محسوب می شود.

حضرت  محضر  به  وارسته  فقیه  این  ارتحال  تسلیت  با  ادامه  در  قم  استاندار 
ولی عصر)عج(، مقام معظم رهبری، مراجع عظام تقلید، بیت مکرم و عموم شاگردان و 
ارادتمندان آن بزرگوار، ابراز امیدواری کرده است: روح بلند و ملکوتی ایشان در این ماه 
رحمت و کرامت، مشمول غفران واسعه الهی قرار گیرد و خداوند متعال به بازماندگان 

محترم پاداش صابران را عطا فرماید.
شهردار قم:

آیت الله امینی فرهیخته ای مردم محور و ولایت مداربود 
دکتر سید مرتضی سقائیان نژاد شهردار قم با صدور پیامی ارتحال جانسوز عالم ربانی 

“حضرت آیت الله امینی رضوان الله علیه” را تسلیت گفت.
در بخشی از پیام تسلیت شهردارقم آمده است :ضایعه ارتحال جانسوز عالم ربّانی، 
دانشمند گران سنگ، فقیه اهل بیت عصمت و طهارت علیهم السلام »حضرت آیت 
الله امینی« موجب تاثر و تأسف همه دوست داران علوم دینی، فرهنگ شیعی و انقلاب 
اسلامی گردید. دکتر سید مرتضی سقائیان نژاد درادامه این پیام بیان داشت :این 
استاد اخلاق، فرهیخته ای مردم محور و ولایت مدار بود که در تمامی حوادث انقلاب، 
مواضعی شجاعانه و دلسوزانه داشت و در عین انقلابی بودن، با داشتن جامعیت علمی 
و اخلاقی، مرز خود را از جریانات و گرایشات سیاسی مشخص کرده و بر وحدت و 
همدلی و رسیدگی به مشکلات مردم و جوانان تاکید داشته و مسئولیت های مختلف 

ایشان هیچ تاثیری بر ساده زیستی ایشان نداشت.
دربخش دیگری از این پیام آمده است :مسئولیت پذیری و احساس تکلیف ایشان، 
مصداقی بارز برای تحقق امر به معروف و نهی از منکر در جامعه بود که به خوبی در 
سخنرانی ها و خطبه های نماز جمعه قابل مشاهده بود. اگر خطبه های نماز جمعه 
و سخنرانی های ایشان بازنگری شود به خوبی مشاهده می گردد که به نسل جوان و 
مشکلات جوانان و مردم اهتمام خاصی داشت و بهترین و بیشترین انتقادات با بیانی 
دلسوزانه و کمترین حواشی منعکس می ساخت. تلفیق سلیم النفس بودن، صفای 
باطن و تذکرات حکیمانه ایشان کارساز بود و شاهد تغییرات گسترده در گفتار و رفتار 
مخاطبین و مسئولین بودیم. همچنین تعداد زیادی از شخصیت های سیاسی،حوزوی 
،نظامی و فرهنگی نیز با صدور پیام های جداگانه ای ارتحال آیت الله امینی را تسلیت 
گفتند. فرزند مرحوم آیت الله امینی، جزئیات مراسم تدفین عضو فقید جامعه مدرسین 

حوزه علمیه قم و مجلس خبرگان خبرگان رهبری را تشریح کرد. 
فرزند آیت الله امینی:

مراسم تدفین آیت الله امینی یکشنبه برگزار می شود
سعید امینی فرزند مرحوم آیت الله امینی در گفت وگویی جزئیات مراسم تدفین عضو 
فقید جامعه مدرسین حوزه علمیه قم و مجلس خبرگان خبرگان رهبری را تشریح کرد.

وی گفت: مراسم تدفین مرحوم آیت الله امینی روز یکشنبه هفتم اردیبهشتماه  در 
حرم مطهر حضرت معصومه)س( برگزار خواهد شد. امینی با بیان این که حضرت 
آیت الله نوری همدانی بر پیکر مرحوم آیت الله امینی اقامه نماز خواهند کرد، اظهار 
داشت: پیکر مرحوم آیت الله امینی پس از اقامه نماز در حرم مطهر بانوی کرامت به 
خاک سپرده می شود. وی ادامه داد: با توجه به شرایط موجود و مسأله بیماری کرونا 
این مراسم به صورت عمومی برگزار نخواهد شد، همچنین با توجه به این شرایط مراسم 

بزرگداشت آیت الله امینی در فرصتی مناسب برگزار می شود.

نگاهی به زندگینامه پربار آیت الله ابراهیم امینی؛

آیت الله امینی فقیهی انقلابی و اسوه اخلاق 



مشکلات »شاد« حاجی میرزایی را به مجلس کشاند
نایب رئیس کمیسیون آموزش و تحقیقات مجلس از حضور وزیر آموزش و پرورش در این کمیسیون 
برای بررسی مشکلات سامانه "شاد" خبر داد و گفت: قرار است آقای حاجی میرزایی در جلسه هفته 
آینده کمیسیون آموزش حضور یابد. جبار کوچکی نژاد نایب رئیس کمیسیون آموزش و تحقیقات 
مجلس شورای اسلامی در گفتگو با تسنیم با اشاره به مشکلات موجود در سامانه "شاد" )شبکه مجازی 
دانش آموزان(، گفت: طی بررسی های صورت گرفته مشخص شده که سامانه "شاد" که وزارت آموزش 
و پرورش برای آموزش دانش آموزان در ایام بحران کرونا طراحی کرده دارای مشکلات اساسی است 
که باید برطرف شود. وی با بیان اینکه سامانه "شاد" در این مدت کوتاه نتوانسته نیاز ها و دغدغه های 
دانش آموزان، معلمان و اولیاء دانش آموزان را برطرف کند، اظهار داشت: قرار بود این سامانه به بهبود 
وضعیت آموزشی دانش آموزان در شرایط بحران کرونا کمک کند تا در این شرایط از تحصیل عقب 
نمانند، اما خودش به معضل تبدیل شده است. نایب رئیس کمیسیون آموزش و تحقیقات مجلس 
اضافه کرد: در اغلب شهر و روستا های دورافتاده کشور با مشکل نبود زیرساخت های مطلوب اینترنت 

روبه رو هستیم که باید برای آن در جهت بهره گیری سامانه "شاد" چاره ای اندیشیده شود.

مرکز تعویض پلاک قم، باز یا بسته؟
باوجود انتشار اخباری نسبت به بازگشایی مجدد مرکز تعویض پلاک قم با رعایت ضوابط بهداشتی و 
مراجعه مردم اما این مرکز همچنان تعطیل بوده و پاسخگویی شهروندان نیست. به رغم اینکه از چند روز 
گذشته ازسرگیری مجدد فعالیت مرکز تعویض پلاک قم از روز شنبه ۶ اردیبهشت ماه خبر داده شد اما 
این مرکز دیروز نیز تعطیل بود و فعالیت های خود را از سر نگرفته است.مشاهدات میدانی درروز شنبه 
از این مرکز نشان از این داشت که باوجود مراجعه پی درپی شهروندان قمی برای انجام امور اداری اما 
عملا هیچ فرد یا مسوولی که اطلاعات جامع و دقیقی از زمان آغاز به کار آن در اختیار مراجعه کنندگان 
قرار بدهد، وجود ندارد.تعطیلی مرکز پلاک قم همزمان با روند فزاینده ابتلا به کرونا در قم در روزهای 
پایانی سال قبل کلید خورد و به نظر می رسد در بازگشایی مجدد آن و پیش بینی مراجعه شهروندان 
قمی برای انجام امور بی شمار عقب افتاده باید تدابیر درستی برای حفظ فاصله گذاری اجتماعی 

اندیشیده شود.

آخرین وضعیت شیوع کرونا در قم 
رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم با بیان اینکه ۲۱۰ بیمار مبتلا به کرونا در بیمارستان های قم بستری 
هستند، گفت: حال ۶۰ بیمار وخیم است.محمدرضا قدیر گفت: طی ۲۴ ساعت گذشته و تا ساعت 
۱۴ روز ششم اردیبهشت ماه، ۷۶ نفر در مراکز درمانی قم با تشخیص احتمالی ابتلا به کرونا پذیرش 
شدند.وی ادامه داد: ۱۸ نفر از این تعداد در بخش های بیمارستان ها بستری و مابقی پس از معاینه و 
بررسی در بخش اورژانس مراکز با دستورات دارویی و بهداشتی مرخص شده اند.رئیس دانشگاه علوم 
پزشکی قم تصریح کرد: در شبانه روز گذشته، ۲۷ نفر از بیماران بستری در بخش ها پس از بهبودی 
توسط پزشکان معالج از بیمارستان ترخیص شدند.وی افزود: در حال حاضر ۲۱۰ بیمار مبتلا به کرونا 

در بیمارستان های قم بستری هستند که حال ۶۰ نفر آنها وخیم است.

احمدی نژادی ها در مجلس یازدهم فراکسیون تشکیل می دهند
شمس الدین حسینی، نماینده تنکابن در مجلس یازدهم و وزیر اقتصاد دولت دهم گفت: اغلب 
مدیران شاخص دولت نهم و دهم که نامزد انتخابات مجلس شدند رای آوردند. در همین مجلس ۸ 
عضو کابینه دولت نهم و دهم، ۹ استاندار، تعداد قابل توجهی از معاونان وزرا، فرمانداران و مدیران دوره 
احمدی نژاد رای آوردند و از منتخبان مجلس یازدهم هستند. می توانم بگویم که بالغ بر ۵۰ نفر هستند. 
تعداد زیادی از نمایندگان ادوار که به مجلس یازدهم راه یافته اند هم ازجمله مدافعان دولت نهم و دهم 
هستند. در باره تشکیل فراکسیون توسط نمایندگان طیف خود گفته است:ما جلسات متعددی 

داشتیم و گفت وگو کردیم و این امر دور از ذهن نیست که تلاش کنیم این سازماندهی را انجام دهیم.

مدیرکل مرکز پدافند غیرعامل و مدیریت بحران شهرداری قم :

منشأ بسیاری از آب گرفتگی های قم 
خارج از شهر است

 مدیرکل مرکز پدافند غیرعامل و مدیریت بحران شهرداری قم گفت: وظیفه 
شهرداری جمع آوری آب های سطحی داخل شهر است، اما بخشی از مشکلات 

مربوط به سیلاب های است که از خارج از محدوده شهری وارد قم می شود. 
علی اکبر رحیمی در گفت وگو با خبرنگاران با بیان اینکه در سال های اخیر 
شهرداری قم اقدامات قابل توجهی در حوزه ایمنی و آتش نشانی انجام داده است 
اظهار کرد: با این اقدامات شهر قم به استانداردهای جهانی این بخش بسیار 
نزدیک شده است. وی با بیان اینکه به ازای هر ۵۰ هزار نفر یک ایستگاه آتش نشانی 
در قم احداث شده است افزود: ۵ سوله پشتیبانی بحران آماده در شهر احداث و 
آماده سازی شده و در تأمین تجهیزات و امکانات موردنیاز ستاد بحران ردیف بودجه 
ویژه ای در نظر گرفته شده است. مدیرکل مرکز پدافند غیرعامل و مدیریت بحران 
شهرداری قم با اشاره به کاربری ورزشی فعلی سوله های بحران تصریح کرد: این 
سوله ها در مواقع بحران مورد استفاده قرار خواهد گرفت و سوله هایی هم که به 
تازگی توسط شهرداری در حال احداث است با توجه به استانداردهای مدیریت 
بحران ساخته شده و در مواقع بحران مورد استفاده قرار خواهد گرفت. وی با اشاره 
به ارائه آموزش های مدیریت بحران به دانش آموزان در قالب طرح مدرسه آماده و 
کام تصریح کرد: این آموزش ها در سوله مرکزی بحران قم که بخشی از آن برای 
این کار تجهیز شده انجام می شود و با برنامه ریزی های انجام شده دانش آموزان 
به صورت مستمر در این سوله واقع در بوستان علوی حاضرشده و آموزش های 
لازم را با شعار شهروند آماده طی سه ساعت آموزشی دریافت می کنند. رحیمی 
در بخش دیگری از سخنان خود به آب گرفتگی های اخیر در شهر و وقوع سیلاب 
را مورد توجه قرار داد و افزود: تغییر اقلیم و الگوی بارش مشکلاتی را در شهر ایجاد 
کرده و که بخشی از آن خارج از اختیارات شهرداری و در حوزه وظایف آن نیست. 
وی با بیان اینکه طرح جمع آوری آب های سطحی را مربوط به ۱۵ سال گذشته 
است گفت: متأسفانه اقدامات انجام شده با توجه به گذشت زمان و تغییر اقلیم 

و الگوی بارش و همچنین عدم آینده نگری لازم کارایی خود را ازدست داده است.
 شناسایی 5 نقطه حادثه خیز آب گرفتگی 

مدیر مرکز پدافند غیرعامل و مدیریت بحران شهرداری قم اضافه کرد: مطالعات 
انجام شده در طرح جامع آب گرفتگی بر اساس چشم اندازه ۲۰ ساله بوده و وظیفه 
شهرداری جمع آوری آب های سطحی داخل شهر است. وی با اذعان به اینکه بخشی 
از مشکلات این بخش منشا خارج از محدوده شهر دارد افزود: نقاط حادثه خیز در 
اراک، میدان جوان، شهرک  آن جمله جاده  از  این خصوص شناسایی شده که 
دانشگاهی در پردیسان، جمکران در محدوده خیابان ظهور است که هنگام بارش 
باران از آب های خارج از محدوده شهری آسیب می بیند. رحیمی با بیان اینکه در 
این پنج نقطه باید اقدامات آبخیزداری انجام شده که مکاتبات لازم در این خصوص 
نیز طی  سال های اخیر با اداره کل منابع طبیعی و آبخیزداری استان انجام شده است 
گفت: البته در این خصوص در بالادست پردیسان اقدامات خوبی انجام شده است. 
وی اذعان کرد: رفع مشکلات نیازمند اعتبارات استانی و ملی است و برای کاهش 

خطرات احتمالی باید هرچه سریع تر این مشکلات برطرف شود.

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم :

بازگشایی ورودی بوستان های شهرقم 
مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم با اشاره به برنامه شهرداری 
برای بازگشایی پارک ها و بوستان های شهر قم گفت: با توجه به ابلاغیه معاون وزیر 
کشور و تصمیم ستاد استانی مدیریت و پیشگیری از شیوع ویروس کرونا مقرر 
شد پارک ها و بوستان ها با رعایت دستورالعمل های بهداشتی از سوی شهروندان 
بازگشایی شوند. پیام جوادیان با اشاره به برنامه شهرداری برای بازگشایی پارک ها 
و بوستان های شهر قم، اظهار کرد: با توجه به ابلاغیه معاون وزیر کشور و تصمیم 
و  پارک ها  از شیوع ویروس کرونا مقرر شد  ستاد استانی مدیریت و پیشگیری 
بوستان ها با رعایت دستورالعمل های بهداشتی از سوی شهروندان بازگشایی 
شوند. مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم با توجه به نحوه 
خدمات رسانی در بوستان ها، افزود: مجموع های بازی کودکان و وسایل تندرستی 
و حرکت درمانی کماکان غیرفعال هستند اما سرویس های بهداشتی با رعایت 
اصولی که قبلًا نیز رعایت می شد فعال و نسبت به ضدعفونی مستمر آن ها در 
طول شبانه روز اقدام می شود. همچنین نمازخانه ها و سایر اماکن مسقف به علت 

اجتماع شهروندان و احتمال شیوع مجدد ویروس کماکان غیرفعال خواهند بود.
پارک ها به صورت روزانه ضدعفونی می شوند جوادیان با تأکید بر اینکه هرگونه 
اجتماع که دستورالعمل های ابلاغی در خصوص طرح فاصله گذاری هوشمند 
اجتماعی را نقض کند ممنوع است، گفت: کماکان و تا اطلاع ثانوی شهربازی ها، 
پارک های بادی و همچنین غرفه های تنقلات مجاز به بازگشایی و فعالیت مجدد 
به  نسبت  بایستی  سبز  فضای  نگهداری  پیمانکاران  کرد:  بیان  وی  نیستند. 
ضدعفونی سرویس های بهداشتی، نیمکت ها، سطل های زباله و کلیه سطوح 
سخت بوستان ها کما فی سابق اقدام کنند و روسای ادارات فضای سبز مناطق 
هشتگانه، ناظرین عالی و ناظرین مقیم نظارت لازم را در این خصوص به عمل 
خواهند آورد. مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم در پایان با 
اشاره به لزوم رعایت همه نکات بهداشتی مبارزه با شیوع کرونا ویروس جدید، 
خاطرنشان کرد: حضور شهروندان در بوستان ها می بایست بدون تجمع و با رعایت 
طرح فاصله گذاری هوشمند اجتماعی بوده و از شهروندان تقاضا داریم با استفاده 

از ماسک و دستکش در بوستان ها حضور پیدا کنند.
 

معاون حمل  و نقل و ترافیک شهرداری قم :

طرح جامع حمل  و نقل شهر قم 
نهایی شده است 

معاون حمل  و نقل و ترافیک شهرداری قم گفت: مطالعات بازنگری طرح جامع 
حمل  و نقل و ترافیک قم انجام  شده است که نقشه راه ۱۵ ساله شهر قم در حوزه 
حمل  و نقل ترافیک می شود.  عباس ذاکریان  با اشاره به اقدامات انجام  شده در 
حوزه حمل  و نقل و ترافیک اظهار داشت: مطالعات بازنگری طرح جامع حمل  و 
نقل و ترافیک قم در سال ۹۸ انجام شد که نقشه راه ۱۵ ساله شهر قم در حوزه حمل  
و نقل ترافیک می شود. معاون حمل  و نقل و ترافیک شهرداری قم افزود: امیدواریم 
در اوایل سال ۹۹ مقدمات تصویب نهایی این طرح در شورای ترافیک استان و 
هماهنگی شهرهای کشور فراهم شود و به عنوان سند بالادستی برای حمل  و نقل 
ترافیک شهر قرار بگیرد. وی با بیان اینکه برای نخستین بار طرح مطالعات دوچرخه 
شهر قم در سال ۹۸ به اتمام رسید و تحویل معاونت حمل  و نقل و ترافیک  شد، یادآور 
شد: در این مطالعات طرح جامع، اقدامات خوبی همچون شناسایی مسیرهای ویژه 
دوچرخه پیش بینی  شده است. ذاکریان عنوان کرد: همچنین در این طرح خانه 
دوچرخه تدارک دیده شد و مباحث مختلف در رابطه با دوچرخه به عنوان یک سند 
مسنجم پیش روی شهرداری قرار می گیرد. وی تصریح کرد: مطالعات شناسایی 
نقاط حادثه خیز برای افزایش ایمنی تردد در سطح شهر و مطالعات ممیزی ایمنی 
ترافیک فضای سبز شهری و همچنین مطالعاتی جهت احداث پارکینگ های غیر 

همسطح در شهر مقدس قم در سال ۹۸ اتفاق افتاده است.
 

سرپرست شهرداری منطقه سه قم خبرداد

اجرای کانال انحرافی انتقال آب های 
سطحی درخیابان بافقی

انتقال آب های  انحرافی  از اجرای کانال  سرپرست شهرداری منطقه سه قم 
سطحی در محدوده خیابان بافقی خبر داد. به گزارش شهرنیوز، مهرداد روحانی با 
اشاره به اجرای پروژه برای انحراف مسیر رواناب و آب های سطحی در منطقه سه، 
اظهار کرد: در این پروژه مسیر انحرافی از رینگ اصلی کمربندی امام علی)ع( به 
کالبرت های قبلی موجود در محدوده خیابان بافقی اجرا شد تا مشکلات ناشی از 
بارش شدید باران در این محدوده به وجود نیاید. سرپرست شهرداری منطقه سه 
قم با بیان اینکه طول کانال اجراشده در این پروژه ۵۰ متر بوده است، افزود: در این 
پروژه طی سه روز کاری برداشت خاک با استفاده از بیل مکانیکی، بکهو و لودر با 

بکارگیری ۲۰ نیروی خدمات شهری انجام شد.

سیاسی، اجتماعی، فرهنگی، علمی، ورزشی و هنری
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غذای حلال بخورید تا روزه 
برای شما کامل گردد .

یکشنبه -هفتم اردیبهشت ماه 1399 - سال بیست وسوم- شماره 5021

كنز العمّال ج 15 ص ٨٤٤ ح ٤335٦

طرح: محمدعلی رجبی 

نرم افزار آموزشی"شاد" غمی مضاعف بر دل محرومان! 

معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری قم گفت: ۵ ناحیه صنعتی در روستاهای 
قم در سال ۹۹ تعریف شده که به زودی عملیاتی می شود.   محسن بهشتی با اشاره به 
اهمیت روستاها در توسعه اشتغال در استان اظهار داشت:با آنکه بیش از ۹۵ درصد مردم 
استان قم در شهر ساکن بوده ولی روستاهای استان ظرفیت های مناسب در افزایش 

تولید، کاهش نرخ بیکاری و ایجاد اشتغال دارند.
وی ایجاد ۵ ناحیه صنعتی در روستاهای خورآباد، طغرود، سیرو، لنگرود و دستجرد را 
یکی از برنامه های اشتغال زایی در روستا معرفی و خاطرنشان کرد: ۵ ناحیه صنعتی دیگر 
نیز در روستاهای کهک، بیدهند، سلفچگان و قمرود نیز تعریف شده که به زودی عملیاتی 
می شود. معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری قم جایگاه استان قم را در فعالیت 
بخش روستایی قابل توجه خواند و افزود: استان قم رتبه چهارم کشوری را در فعالیت 
بخش روستایی داشته و تمام پروژه ها تا زمان بهره برداری زیر نظر دهیاری ها به صورت 
جدی نظارت می شود. وی جایگاه استان قم را در ارزیابی های وزارت کشور مطلوب و 
جزء استان های شاخص اعلام و تصریح کرد: کسب رتبه چهارم در اجرای پروژه ها، رتبه 
یک در بین استانداری های کشور در نظارت، ثبت و تحقق بودجه شهرداری ها نمونه هایی 
از موفقیت های استان در کشور است. بهشتی ادامه داد: کسب رتبه چهارم در نهمین 
دوره بازدید های فصلی عمرانی، قرار گرفتن در بین ۵ استان برتر فعالیت های روستایی و 
توسعه اشتغال روستایی قابل توجه بوده و تمام برنامه های استان در سال ۹۹ نیز باوجود 
مبارزه با ویروس کرونا پیگیری می شود. وی به اقدامات انجام شده در بخش شهری اشاره 

و اضافه کرد: ارتقاء حمل ونقل عمومی با خرید ۱۱۰ دستگاه اتوبوس جدید ، انتقال ۹۶ 
واحد آهن فروشی به شهرک صنوف، رفع اختلافات مالی شهرداری با سایر دستگاه ها 
و  وصول ۱۴۱۰ میلیارد ریال از بدهی ها ازجمله دستاوردهای استان در سال ۹۸ بوده 
است. معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری قم ادامه داد: جداسازی آب شرب از 
آب خام، تبدیل وضعیت ۴۰۰ نیروی قراردادی شهرداری، جذب ۶۰ نیروی آتش نشانی 

و پیگیری و نظارت بر پروژه های در حال انجام شهری از دیگر موارد انجام شده است.

معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری قم :

۵ ناحیه صنعتی در روستاهای قم احداث می شود 

معاون فرهنگی آستان مقدس حضرت معصومه)س( اعلام کرد:

ویژه برنامه های حرم حضرت معصومه)س( 
در ماه مبارک رمضان

معاون فرهنگی آستان مقدس حضرت معصومه)س( با اشاره به اجرای برنامه های مختلف معارفی 
و مذهبی این آستان در ماه مبارک رمضان افزود: ترتیل خوانی قرآن کریم ویژه نوجوانان هر روز برگزار 

می شود.
حجت الاسلام مهدی احمدی با اشاره به اجرای برنامه های مختلف معارفی و مذهبی آستان مقدس در 
ماه مبارک رمضان، افزود: در روزهای گذشته با استفاده از بستر رسانه ملی و شبکه های اجتماعی توانستیم 
مهمان منازل ارادتمندان به خاندان عصمت و طهارت باشیم که این اقدام در ماه مبارک رمضان نیز دنبال 
خواهد شد. وی بیان کرد: پخش زنده ترتیل خوانی روزانه قرآن کریم توسط نوجوانان هر روز ساعت ۱۰ از 
شبکه استانی قم و سخنرانی و تفسیر سوره انعام توسط حجت الاسلام والمسلمین رفیعی هر روز ساعت 
۱۱ و همچنین پخش زنده برنامه تفسیر حجت الاسلام محمد حاج ابوالقاسم دولابی ساعت ۱۴ و ۱۵ 

دقیقه از شبکه سه و شبکه استانی قم منعکس می شود.
معاون فرهنگی آستان مقدس حضرت معصومه )س( گفت: برنامه های ماه مبارک رمضان با استفاده از 
شبکه های اجتماعی به نشانی astanqom@ و پرتال جامع آستان amfm.ir به صورت زنده همزمان با ماه 
مبارک رمضان پخش خواهد شد. وی با اشاره به اجرای برنامه ترتیل خوانی روزانه هر روز از ساعت ۱۴ و ۳۰ 
دقیقه از شبکه سه و شبکه استانی قم به مخاطبان افزود: ویژه برنامه مناجات شبانه دهه اول با سخنرانی 
حجت الاسلام فرحزاد و مداحی میثم مطیعی هر شب حدود ساعت ۲۴ بامداد از شبکه سه و همچنین 
ویژه برنامه خانواده فاطمی هر شب بعد از نماز مغرب از شبکه قرآن و معارف پخش می شود. حجت السالام 
احمدی بیان کرد: پویش کمک مؤمنانه، ضیافت کریمانه به همت آستان مقدس بانوی کرامت برای اطعام 

محرومان و نیازمندان برگزار می شود که افراد هر توان مالی می توانند در این طرح حضور یابند.
معاون فرهنگی آستان مقدس حضرت معصومه )س( گفت: شماره کارت ۶۰۳۷۶۹۱۱۹۹۵۰۳۰۸۷ و 
شماره حساب ۰۱۰۸۰۸۰۱۰۱۰۰۲ به نام آستان مقدس قم و همچنین درگاه پرداخت اینترنتی به نشانی 

nazr.amfm.ir/rmz برای علاقه مندان به شرکت در این پویش در نظر گرفته شده است.

دبیر قرارگاه مردمی »گامی به سوی جامعه مهدوی«خبرداد:

توزیع ۵۵۰۰ بسته گوشت تبرکی بین محرومان 
دبیر قرارگاه مردمی »گامی به سوی جامعه مهدوی« با اشاره به تشکیل این قرارگاه در مسجد مقدس 
جمکران، گفت: این قرارگاه در گام نخست و با همکاری ۲۵۰ مسجد استان قم، ۵۵۰۰ بسته گوشت 

تبرکی را تا نخستین روز ماه مبارک رمضان بین فقرا و محرومان توزیع می کند. 
 حجت الاسلام یاسین حسین آبادی با اشاره به راه اندازی قرارگاه مردمی »گامی به سوی جامعه 
مهدوی« در مسجد مقدس جمکران اظهار کرد: این قرارگاه ناظر به فرمایش مقام معظم رهبری و به منظور 

اجرای رزمایش مواسات، همدلی و کمک مومنانه شکل گرفته است.
دبیر قرارگاه مردمی »گامی به سوی جامعه مهدوی« ادامه داد:  این قرارگاه در گام اول با مشارکت بیش 
از ۲۵۰ مسجد استان قم طرح »هر مسجد، یک قربانی« را اجرا کرد که بر اساس آن در این طرح بالغ بر 
۵۵۰۰ بسته گوشت تبرکی مسجد مقدس جمکران آماده شده و در روز اول ماه مبارک رمضان در برخی 

محلات و روستاهای قم بین محرومان و فقرا توزیع می شود.
ماه مبارک رمضان  پایان  تا  امام زمان)عج(«  برای سلامتی  اینکه اجرای طرح »قربانی  بیان  با  وی 
ادامه دارد، گفت: با مشارکت مجموعه ها و نهادها و نیز خیران مردمی اجرای این طرح ادامه می یابد و 
علاقمندان به همکاری با قرارگاه در این طرح می توانند با شماره گیری کد دستوری *۷۸۰*۳۱۳# و 

انتخاب گزینه قربانی برای سلامتی امام زمان)عج( در آن مشارکت کنند.
حسین آبادی اعلام کرد: قرارگاه مردمی »گامی به سوی جامعه مهدوی« اجرای طرح »اطعام فقرا و 

مساکین« را نیز در ماه مبارک رمضان همسو با رزمایش مواسات و همدلی در دستور کار دارد.
وی خاطرنشان کرد: علاقمندان به مشارکت در طرح »قربانی برای سلامتی امام زمان)عج(« علاوه بر 
کد دستوری مذکور، می توانند نذورات خود را به شماره کارت ۶۱۰۴۳۳۷۴۳۱۳۱۰۴۳۰ بانک ملت به نام 
مسجد مقدس جمکران واریز کنند و نیز برای کسب اطلاعات بیشتر درباره روند فعالیت قرارگاه مردمی 

»گامی به سوی جامعه مهدوی« با شماره تلفن ۰۲۵۳۱۳۲۰ تماس بگیرند.

مدیر عامل جمعیت هلال احمر استان قم:

اجرای طرح »نذر زندگی« برای کمک به نیازمندان 
مدیر عامل جمعیت هلال احمر استان قم گفت: یکی از طرح های حمایتی در شرایط کرونایی توزیع 

چهار هزار بسته معیشتی از سوی هلال احمر در قالب طرح نذر زندگی میان نیازمندان است.
محمد گلفشان د با اشاره به فعالیت سامانه »مهک« افزود: یکی از طرح های حمایتی در شرایط کرونایی 

توزیع چهار هزار بسته معیشتی از سوی هلال احمر در قالب طرح نذر زندگی در میان نیازمندان است.
وی با اشاره به اینکه هر سبد ۲۰۰ تا ۵۰۰ هزار تومان ارزش اعتباری دارد، تصریح کرد: تاکنون از سوی 
خیرین سلامت مبلغ چهار میلیارد تومان کمک شده است و قرار شد داوطلبان نیز دو برابر آن را اهدا کنند.

سخنگوی شورای اسلامی شهر قم گفت: مراحل اجرایی پروژه فاز پنج عمار یاسر از 
شهریورماه آغاز شود که در حدفاصل تونل غدیر تا خیابان شهید فاطمی این پروژه اجرا 
می شود.  محمود مسگری با اشاره به آخرین وضعیت اجرای پروژه فاز پنج عمار یاسر 
اظهار داشت: ٨0 میلیارد تومان سال گذشته برای این پروژه اختصاص داده شد که در 
سال جاری نیز این مبلغ برای آن پیش بینی شده است. وی با تأکید بر اهمیت اجرای 
پروژه و نقش کلیدی آن برای ساماندهی هسته مرکزی شهر ابراز کرد: امیدواریم مراحل 
اجرایی این پروژه از شهریورماه آغاز شود که در حدفاصل تونل غدیر تا خیابان شهید 
فاطمی این پروژه اجرا می شود. سخنگوی شورای اسلامی شهر قم اجرای عملیات 
عمرانی پروژه فاز 5 عمار یاسر را در دو فاز تعریف کرد و گفت: فاز نخست این پروژه تا 
خیابان فاطمی بوده و در فاز دوم تا ریل راه آهن اجرایی خواهد شد. وی با اشاره به اجرای 

سنگ فرش خیابان چهار مردان تصریح کرد: این عملیات از ابتدای خیابان انقلاب و 
قبرستان شیخان تا تقاطع عمار یاسر بوده و از  طرفی تا بازار گذر خان و نزدیک حرم 
مطهر انجام می شود، اما به علت شیوع بیماری کرونا متوقف شده که به زودی آسفالت 
برداری خیابان انقلاب آغاز می شود. مسگری ادامه داد: با پایان پیاده راه خیابان چهار 
مردان 5 دستگاه ماشین برقی در رینگ اطراف حرم مطهر حضرت معصومه)س( شروع 
به کارکرده و مشکل حمل ونقل زائران نیز ساماندهی می شود. وی با تأکید بر لزوم اتمام 
پروژه های عمرانی شهر قم خاطرنشان کرد: تکمیل پروژه های نیمه تمام یکی از مسائلی 
است که در سال 99 به صورت جدی دنبال می شود. سخنگوی شورای اسلامی شهر 
قم ادامه داد: امسال سال نهضت پارکینگ در شهر قم خواهد بود و یکی از مهم ترین 

مطالبات مردمی به صورت جدی دنبال شده و در سال 99 به سرانجام می رسد.

 سخنگوی شورای اسلامی شهر قم :

عملیات اجرایی  فاز ۵ عمار یاسر تا شهریورماه آغاز می شود 

درحالی آموزش و پرورش در تلاش است که دانش آموزان فرصت 
یادگیری را در ایام قرنطینه از دست ندهند و هر روز با ایده ای جدید 
پیش می رود که بسیاری از والدین از مشکلات نرم افزار شاد گله 
دارند. در برخی مناطق روستایی اصلا آنتن دهی وجود ندارد حتی 
شبکه آموزش هم قابل دسترسی نیست از سوی دیگر اگر اینترنت 
هم باشد ممکن است برخی خانواده ها موبایل نداشته باشند چون 
در روستاها از موبایل زیاد استفاده نمی کنند حتی اگر فردی هم 

موبایل داشته باشد موبایل او هوشمند نیست

قم  استان  خمینی)ره(  امام  امداد  کمیته  مدیرکل 
گفت: مجموع کمک های مردمی درسال گذشته مبلغ 
۶۷۲ میلیارد ریال بوده که نسبت به سال ۹۷ به میزان 
افزود:  میرشکار  اکبر  است.   داشته  رشد  درصد   ۴۴
جدید  خانواده   ۸۰۰ و  هزار  یک  تعداد   ۹۸ سال  در 
و  گرفته اند  قرار  امام)ره(  امداد  کمیته  حمایت  تحت 
تحت  خانواده های  از  درصد   ۷۰ حدود  مجموع  در 
با  وی  تشکیل می دهند.  زن  با سرپرست  را  پوشش 
بیان اینکه درحال حاضر بیش از ۲۲ هزار خانواده به 
تعداد حدود ۴۰ هزار تن در استان قم تحت حمایت 
کمیته امداد هستند، خاطرنشان کرد: البته با توجه به 
شرایط اقتصادی بیش از ۱۳ هزار تن خارج از شرایط 
مددجویی عادی مستمری دریافت می کنند. مدیرکل 
 ۱۰۳ پرداخت  به  اشاره  با  قم  امام)ره(  امداد  کمیته 
میلیارد تومان تسهیلات قرض الحسنه به مددجویان 
در سرفصل های مختلف، گفت: در مجموع اشتغال 

ایجاد شده درکمیته امداد در سال ۹۸ بیش از ۲ هزار 
و ۶۰۰ تن بوده و به همین تعداد آموزش های مهارتی 
ارائه شده است. وی با بیان اینکه درسال گذشته یک 
هزار و ۴۱۲ مورد به مبلغ ۱۱۳ میلیارد ریال کمک هزینه 
ازدواج به مددجویان پرداخت شده است، اظهار داشت: 
۲۵ مورد مشاوره نیز در قالب طرح دوباره زندگی با هدف 
حمایت از خانواده و کاهش میزان طلاق و آسیب های 
اجتماعی ارائه شده است. میرشکار برخی از خدمات 
کمیته امداد از جمله خرید و تعمیر مسکن، خدمات 
حقوقی، خدمات بهداشت و درمان و ارائه مشاوره های 
فردی و گروهی را مورد توجه قرار داد و گفت: درسال 
گذشته بیش از ۴ هزار و ۳۰۰ تن به اردوهای فرهنگی 
و زیارتی مشهد و کربلا اعزام شده و همچنین از ۸ هزار 
مددجوی سایر استان ها درقم میزبانی شده است. وی 
در بخش دیگری از سخنان خود با اشاره به خدمات 
ارائه شده به مددجویان کمیته امداد امام خمینی)ره( 

استان قم در دوران کرونا، تصریح کرد: طی این مدت 
۵۶ هزار عدد ماسک و ۱۹ هزار بطری مایع ضدعفونی 
کننده به خانواده های تحت حمایت اهدا شده است. 
مالی  مساعدت  از  قم  امام)ره(  امداد  کمیته  مدیرکل 
به مبلغ ۹ میلیارد ریال جهت رفع نیازهای تغذیه ای و 
بهداشتی برای ۳ هزار تن و نیز مساعدت مالی به مبلغ 
۵ میلیارد ریال برای جبران خسارت وارده به کسب و کار 
مددجویان و اقشار آسیب پذیر خبر داد. وی در پایان با 
بیان اینکه به دلیل تعدد مؤسسات خیریه و سازمان های 
امکان نظارت  بدون مجوز،  یا  نهاد دارای مجوز  مردم 
و بررسی دقیق از جمع آوری و نحوه هزینه کرد کمک 
های مردمی وجود ندارد، گفت: کمیته امداد امام)ره( 
به عنوان بزرگترین نهاد خدمت رسان به نیازمندان در 
سطح کشور، دارای شبکه منسجم از بانک اطلاعاتی 
نیروهای  همچنین  و  مستحق  و  نیازمند  خانوارهای 

متخصص و مجرب در زمینه امدادرسانی است.

مدیرکل کمیته امداد امام خمینی)ره( استان قم خبرداد:

رشد۴۴ درصدی کمک های مردمی به کمیته امداد قم 

معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری قم گفت: ۵ 
طرح در حوزه سرمایه گذاری خارجی با سرمایه ای بالغ  بر 
۳۰ میلیون دلار در استان قم صورت پذیرفته که قرارداد این ۵ 

پروژه با کشورهای چین، هند و دیگر کشورها است.
مهرداد غضنفری با اشاره به اقدامات انجام  شده در حوزه 
داشت:  اظهار  استان  برای  خارجی  سرمایه گذاری  جذب 
تصویب 5 طرح در حوزه سرمایه گذاری خارجی با سرمایه ای 
این 5  قرارداد  که  پذیرفته  میلیون دلار صورت  بر 30  بالغ  
پروژه با کشورهای چین، هند و دیگر کشورها منعقد شده 
که اجرایی شدن آن منوط به آرام شدن اوضاع جهان و کنترل 

ویروس کرونا خواهد بود.
وظیفه  قم  استانداری  اقتصادی  امور  هماهنگی  معاون 
بخش  سرمایه گذاری  برای  مناسب  بسترسازی  را  دولت 
کاهش  کرد:  تأکید  و  دانست  اقتصاد  حوزه  در  خصوصی 
و  قم  استان  در  روز   45 به  سال  دو  از  مجوز  صدور  زمان 
برنامه تحقق کامل الکترونیکی شدن آن در سال 99 یکی 

از بسترسازی های مناسب در این جهت بوده و خواهد بود.
وی با تأکید بر شرایط اقتصادی استان در سال 9٨ تصریح 
تأمین کالاهای  کرد: در سال گذشته ما هیچ مشکلی در 
گویای  قم  استان  تورم  شاخص  و  نداشته  استان  اساسی 

عملکرد مدیریت استان در این حوزه است.
غضنفری افزود: شاخص تورم استان قم در ١2 ماه سال 
9٨ در حدود 32 درصد ثبت  شده که دومین استان مطلوب 
از نظر این شاخص بوده است که این توفیق حاصل تأمین 
به موقع و نظارت مستمر بر توزیع کالاهای اساسی بوده و 
نیازهای مردم با قیمت مصوب و متعارف در اختیار آن ها قرار 
گرفته است. وی توجه جامع به بخش تولید و توزیع کالاها را 
یکی از اولویت های استان خواند و بیان کرد: ما باید در شرایط 
بحرانی حامی بخش خصوصی بوده و از واحدهای تولیدی 

حمایت لازم را داشته باشیم.

معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری قم اعلام کرد :

انعقاد ۵ قرارداد سرمایه گذاری خارجی به ارزش ۳۰ میلیون دلار 

مدیرکل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری استان قم گفت: بخش 
گردشگری استان به دلیل شیوع کرونا، بیشترین خسارت را پس از بخش 
حمل و نقل دید.  حمید یزدانی در جلسه ستاد فرماندهی اقتصاد مقاومتی 
با اشاره به خسارت کرونا  استان قم در سالن جلسات کرامت استانداری 
به بخش گردشگری اظهار کرد: این بخش به دلیل شیوع کرونا، بیشترین 
خسارت را پس از بخش حمل و نقل دید، تاسیسات گردشگری قم خسارت 
زیادی را به دلیل خرید اقلام متحمل شدند و اقلام بسیاری به دلیل شیوع 
کرونا بدون استفاده ماند. وی ادامه داد: تعدادی از گردشگران خارجی که 
پیش از شیوع کرونا به استان قم آمده بودند، به دلیل شیوع کرونا و قطع 

ناگهانی پروازها، اقامتشان در استان طول کشید که این مساله هزینه اضافی 
بر دوش بخش گردشگری قم گذاشت. مدیرکل میراث فرهنگی، صنایع 
دستی و گردشگری استان قم افزود: واحدها و تاسیسات گردشگری استان 
بدهی های قبلی بابت دریافت تسهیلات داشتند و برای روی پا ایستادن دوباره 
نیاز به دریافت تسهیلات در گردش ارزان قیمت با دوره تنفس دارند تا شاهد 
تعطیلی دائمی این واحدها و تاسیسات نباشیم. یزدانی خاطرنشان کرد: 
تاسیسات و واحدهای گردشگری استان قم اکنون با ماه مبارک رمضان و پس 
از آن با فاصله کوتاهی با محرم و صفر مواجه هستند و به همین دلیل حتما باید 

بازپرداخت تسهیلات به این تاسیسات و واحدها، ۶ ماه عقب افتاد.

مدیرکل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری استان قم اعلام کرد

خسارت گسترده بیماری کرونا به بخش گردشگری قم 


